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STENOGRAFSKI BELE[KI 

od ^etirieset i sedmata sednica na 
Sobranieto a Republika Makedonija,  
odr`ana na 10 fevruari 2009 godina 

 

Sednicata se odr`a vo sala 1 so po~etok vo 
11,09 ~asot. 

Sednica ja otvori i so nea pretsedava{e g-dinot 
Trajko Veqanoski, pretsedatel na Sobranieto. 

Trajko Veqanoski: Dami i gospoda pratenici, ja 
otvoram 47-ta sednica na Sobranieto na 
Republika Makedonija. 

Pratenicite, Silvana Boneva, Arben Xaferi, 
Menduh Ta~i, Daut Rexepi, Ivan Stoiqkovi}, 
Vladimir \or~ev,Goran Misovski,Imer Selmani, 
Xevad Ademi, Ali Ahmeti, Fiat Canoski, Nada 
Stan~eska,Petar Pop Arsov,Aleksandar Nikolo- 
vski i Tito Petkovski me izvestija deka se 
spre~eni da prisustvuvaat na sednicata. 

Za sednicata izvesteni i pokaneti se: pretseda- 
telot na Republika Makedonija, pretsedatelot 
na Vladata na Republika Makedonija, ~lenovite 
na Vladata na Republika Makedonija i rektorot 
na Univerzitetot na Jugoisto~na Evropa. 

Zapisnicite od 33-ta, 38-ta i 42-rata sednica na 
Sobranieto vi se dostaveni. 

Dali nekoj ima zabele{ki na zapisnicite? 

So ogled na toa deka nema zabele{ki, konsta-
tiraa m deka zapisnicite od 33-ta, 38-ta i 42-
rata sednica na Sobranieto se usvoeni bez 
zabele{ki. 

Pratenicite Stanka Anastasovska, Mile Ando-
nov, Vesna Bendevska, Vlado Bu~kovski, Slavica 
Grkovska Lo{kova, Mende Dinevski, Cvetanka 
Ivanova, Igor Ivanovski, Jani Makraduli, Goran 
Min~ev, Marjan~lo Nikolov, Andrej Petrov, Emi- 
lijan Stankovi}, Goran Sugarevski, Marinela 
Tu{eva, Nikola ]urk~iev, Tome ^ingovski i 
Radmila [ekerinska predlagaat po itna 
postapka da se donese Zakonot za izmenuvawe i 
dopolnuvawe na Zakonot za pridonesi od 
zadol`itelno socijalno osiguruvawe. 

Predlog na zakonot vi e dostaven. 

Go molam pretstavnkot na predlaga~ot da ja 
obrazlo`i opravdanosta, Predlogot na zakonot 
da se donese po itna postapka.  

Ima zbor pratenikot Marjan~o Nikolov,povelete  

Marjan~o Nikolov: Blagodaram pretsedatele, 
po~ituvani kolegi, po~ituvan minister, prate-
ni~kata grupa na SDSM se re{i da podnese 
Predlog na zakon za izmenuvawe i dopolnuvawe 
na Zakonot za pridonesi od zadol`itelno 
osiguruvawe, ili Zakonot za bruto plata, kako 
{to e poznat vo javnosta od nekolku pri~ini. 

Prvata pri~ina e toa {to ve}e pominaa 9 dena 
od primenata na noviot na~in na presmetka na 
uplata na pridonesite za socijalno osiguruvawe, 
a svedoci sme deka vo site ovie izminati 9 
dena, sistemot ne funkcionira, ili softverot 
pa|a, ili presmetkite ne gi prima.  

Da bide gu`vata u{te pove}e,ili haosot pogolem 
Ministerstvoto za finansii i Upravata za javni 
prihodi se re{ija na 4 fevruari da gi menuvaat 
obrascite koi {to se podnesuvaat do Upravata 
za javni prihodi. Toa sozdade dopolnitelen 
revolt kaj dano~nite obvrznici, a isto taka 
pridonese i za dopolnitelni gu`vi.   

Vtorata pri~ina koja {to ne navede da 
predlo`ime izmena i dopolnuvawe na ovoj zakon 
e toa {to stopanskite subjekti i rabotnicite 
poradi kratkiot rok, koj {to ostanuva do 15 vo 
tekovniot mesec }e bidat soo~eni so kazni. 

Kaznite se dvi`at od 2.000 do 3.000 evra za 
stopanskite subjekti i od 500 do 1.000 evra za 
ovlastenite upraviteli na dru{tvata za samite 
rabotnici. Zatoa, so ovoj zakon predlagame 
konceptot na bruto plata, namesto od 01.01.2009 
godina, da po~ne da se primenuva od 01.03.2009 
godina. 

Cenime deka dva meseca treba da potoi eden 
test period vo koj {to }e mo`e da se elimi-
niraat site nedostatoci vo funkcioniraweto i 
na softverot i na organizacionata postavenost 
na Upravata za javni prihodi. Vo sprotivno, i 
rabotnicite i stopanskite subjekti }e se soo~at 
so kazni, {to dopolnitelno }e im go ote`ni 
biznisot. 

Isto taka, so Predlog zakonot predlagame da se 
izbri{e ~lenot 15, odnosno da se izbri{e obvr-
skata deka najniskata osnovica za presmetka i 
uplata na pridonesi da bide 50% od prose~nata 
plata vo Republika Makedonija i smetame deka 
treba da po~ne da se primenuva konceptot prido- 
nesi da se pla}aat na onakov iznos na plata, 
kolku {to realno ispla}aat rabotodavcite, ili 
zemaat rabotnicite. 

Po~ituvni kolegi, o~ekuvam poddr{ka, bidej}i i 
samite ste svesni deka vo izminatata nedela 
top tema vo Republika Makedonija be{e nefunk-
cioniraweto na Upravata za javni prihodi, 
softverot za bruto plati. 

Cenime deka Predlogot e izdr`an i treba da se 
donese se so cel da se namalat tenziite koi {to 
se sozdadoa. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Predlogot na pratenicite Stanka Anastasovska, 
Mile Andonov,Vesna Bendevska,Vlado Bu~kov-
ski,Slavica Grkovska Lo{kova,Mende Dinevski, 
Cvetanka Ivanova, Igor Ivanovski, Jani Makra-
duli, Goran Min~ev, Marjan~lo Nikolov, Andrej 
Petrov, Emilijan Stankovi}, Goran Sugarevski, 
Marinela Tu{eva,Nikola ]urk~iev,Tome ^ingov- 
ski i Radmila [ekerinska po itna postapka da 
se donese Zakonot za izmenuvawe i dopolnuvawe 
na Zakonot za pridonesi od zadol`itelno 
socijalno osiguruvawe go stavam na glasawe. 

Ve povikuvam da glasame.  

Vkupno glasaa 55 pratenici, za glasaa 15 prate-
nici, vozdr`ani nema, protiv 40. 

Molam slu`bite da utvrdat to~en broj na 
prisutni pratenici vo salata.  
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Vo momentot vlegoa pratenici. Ima 61 pratenik. 
Go povtoruvam glasaweto. Ova glasawe ne be{e 
validno.  

Ve povikuvam da glasame. 

Vkupno glasaa 59 pratenici, za Predlogot glasaa 
16, vozdr`ani nema, protiv 43 pratenici. 

Konstatiram deka Predlogot na pratenicite 
Stanka Anastasovska, Mile Andonov, Vesna 
Bendevska, Vlado Bu~kovski, Slavica Grkovska 
Lo{kova, Mende Dinevski, Cvetanka Ivanova, 
Igor Ivanovski, Jani Makraduli, Goran Min~ev, 
Marjan~lo Nikolov, Andrej Petrov, Emilijan 
Stankovi}, Goran Sugarevski, Marinela Tu{eva, 
Nikola ]urk~iev, Tome ^ingovski i Radmila 
[ekerinska ne e usvoen. 

Spored toa za dene{nata sednica go predlagam 
sledniot dneven red. 

1. Predlog za imenuvawe ~len na Sovetot na Jav-
noto pretprijatie Makedonska radiotelevizija. 

2. Predlog na zakon za ratifikacija na konven-
cijata na Sovetot na Evropa za prevencija na 
terorizmot. 

3. Predlog na Delovnik za izmenuvawe i dopol-
nuvawe na Delovnikot na Sobranieto na Repub-
lika Makedonija - I ~itawe. 

4. Interpelacija za rabotata na ministerot za 
finansii g-dinot Trajko Slaveski. 

5. Predlog na zakon za evidencii vo oblasta na 
zdravstvoto - II ~itawe. 

6. Dopolnet Predlog na zakon za Dr`aven ins-
pektorat za zemjodelstvo - II ~itawe. 

7. Predlog na zakon za izmenuvawe i dopolnu-
vawe na Zakonot za |ubriwa - II ~itawe. 

8. Predlog na Zakon za izmenuvawe i dopol-
nuvawe na  Zakonot za zdravjeto na rastenijata - 
II ~itawe. 

9. Predlog na zakon za izmenuvawe i dopol-
nuvawe na Zakonot za proizvodi za za{tita na 
rastenijata - II ~itawe.  

10. Dopolnet predlog na zakon za nndustriska 
sopstvenost II ~itawe. 

11. Predlog na zakon za izmenuvawe i dopolnu- 
vawe na Zakonot za trgovija II ~itawe. 

12. Predlog na zakon za izmenuvawe i dopolnu- 
vawe na Zakonot za personalniot danok na 
dohod II ~itawe. 

13. Predlog na zakon za selekcionerski prava I 
~itawe. 

14. Predlog na zakon za izmenuvawe i dopolnu-
vawe na Zakonot za visokoto obrazovanie I   
~itawe . 

15. Predlog na avtenti~no tolkuvawe na ~len 64 
od Zakonot za denacionalizacija. 

Dali ima nekoj predlog za izmenuvawe i dopol-
nuvawe na predlo`eniot dneven red. 

Gi povikuvam pratenicite koi imaat predlozi 
za izmenuvawe ili dopolnuvawe na dnevniot 
red da se prijavat za zbor. Blagodaram. 

Za izmenuvawe ili dopolnuvawe na predlo`e- 
niot dneven red se javija g-|a Grkovska Lo{kova 
Slavica i g-|a Bendevska Vesna. 

Ima zbor g-|a Grkovska Lo{kova Slavica,povlete  

Slavica Grkovska Lo{kova: Po~ituvan pretse-
datele,kolegi i kole{ki pratenici, predlagam 
dene{nata sednica da se dopolni so 
informacija za sostojbite so segregacija vo 
srednite u~ili{ta vo Republika Makedonija od 
slednite pri~ini:  

Sredno{kolcite Makedonci i Albanci vo 
Srednoto tehni~ko u~ili{te "Niko Nestor" vo 
Struga od deneska do krajot na u~ebnata godina 
}e u~at odvoeni vo etni~ki smeni. Zav~era 
ministerot za obrazovanie i nauka cvrsto 
zastana zad odlukata deka u~enicite ne smeat 
da se delat po etni~ka osnova, a ve}e v~era 
cvrsto zastana zad odlukata za segregacija po 
etni~ka osnova. So odvojuvaweto na u~enicite 
vo Struga, se zgolemi brojot na u~ili{tata vo 
koi Makedoncite i Albancite nastavata ja 
posetuvaat odvoeni. Takvite podelbi re~isi  se 
zavr{eni vo Kumanovo, Gostivar i vo Debar, a vo 
Skopje ima silni tendencii da se slu~i istoto. 
Me{ani etni~ki smeni ima u{te vo Tetovo, kade 
{to vo srednite u~ili{ta ima malku Makedonci 
i vo Ki~evo. Vo Kumanovo, na primer, privr{uva 
adaptacijata na porane{nata kasarna vo koja 
nastavata }e ja sledat polovina od 600 
sredno{kolci Albanci. Za drugite, nastavata se 
izveduva vo objektite na porane{niot 
Rabotni~ki univerzitet na ZIK "Kumanovo".  

Kako prateni~ka grupa cenime deka vakviot 
trend e nepovolen za na{ata zemja i vo edno 
multikulturno op{testvo kako na{eto po site 
podelbi {to ni se slu~uvaat, treba da iznajdeme 
na~in, a osobeno Vladata na Republika 
Makedonija, kako da se spravi so ovie pojavi i 
da pottikne site u~enici vo Republika 
Makedonija da u~at zaedno, zatoa {to smetame 
deka vakvo re{enie ne gi re{ava problemite, 
tuku naprotiv, na dolgoro~en plan mo`at da se 
sozdadat u{te pogolemi problemi, zaradi toa 
{to ne gi sankcionira pri~inite, tuku samo 
posledicite. 

Ona {to VMRO DPMNE ne nau~i se u{te deka 
gradeweto na multietni~ko op{testvo e baven i 
te`ok proces koj bara mnogu energija, me|utoa, 
Gruevski u{te od po~etokot na mandatot izjavi 
deka razvivaweto na me|uetni~kite odnosi }e 
zamrzne za odreden period, a deka }e dade 
prioritet na drugi pra{awa, kako 
me|uetni~kite odnosi da pretstavuvaat Predlog 
zakon ili nekakva populisti~ka reforma, a ne 
politi~ki proces. 

Poradi toa, smetame deka Sobranieto na 
Republika Makedonija treba da ja razgleduva 
ovaa informacija, imaj}i predvid deka Vladata 
i instituciite na sistemot ne prezemaat ni{to 
za nadminuvawe na problemite i da gi donese 
slednite zaklu~oci. 

Prvo, za sostojbite so segregacijata da rasprava 
Komitetot za odnosi me|u zaednicite, 
Komisijata za obrazovanie i nauka i Komisijata 
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za politi~ki sistem i da mu dostavat na 
Sobranieto na Republika Makedonija zaklu~oci 
za nadminuvawe na sostojbata. 

Vtoro, Sobranieto na Republika Makedonija da 
ja razgleda i usvoi informacijata za sostojbite 
so segregacija vo srednite u~ili{ta vo 
Republika Makedonija.  

Treto, Sobranieto na Republika Makedonija 
uka`uva, Vladata na Republika Makedonija, 
odnosno Ministerstvoto za obrazovanie i nauka 
da prezeme naitni merki za nadminuvawe na 
problemite so segregacijata. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Predlogot na g-|a Slavica Grkovska Lo{kova da 
se dodade to~ka na dneven red so informacija 
za sostojbite so segregacija vo srednite 
u~ili{ta vo Republika Makedonija go stavam na 
glasawe. 

Ve povikuvam da glasame. 

Po predlogot za vnesuvawe na to~ka vo dnevniot 
red glasaa vkupno 63 pratenici, za glasaa 16 
pratenici, vozdr`ani nema, protiv 47 
pratenici. 

Konstatiram deka ne e usvoen predlogot. 

Procedurano g-|a Ivanova Cvetanka, povelete. 

Cvetanka Ivanova: Blagodaram pretsedatele. 

Od imeto na prateni~kata grupa baram 
objasnuvawe spored koj ~len od Delovnikot 
na{ite pratenici pri obrazlagawe na itnosta 
za stavawe na to~ka na dneven red imaat pravo 
samo na 3 minuti obrazlo`enie. pri predlagawe 
na to~ka.  

Trajko Veqanoski: Toa bilo dosega{na praksa.  

Cvetanka Ivanova: Po koj ~len od Delovnikot?  

Trajko Veqanoski: Dodeka jas objasnuvam, 
gledam Jani mavta so racete. Dozvolete do kraj 
da objasnam.  

Cvetanka Ivanova: Nie imavme praksa koga 
imavme informacija za mlekoproizvoditelite, 
toga{ odlu~ivme, bidej}i nema odredba od 
Delovnikot, 10 minuti da trae obrazlo`enieto 
za dopolnuvawe na to~ka od dneven red. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram, toa be{e mojot 
odgovor. 

G-|a Vesna Bendevska ima zbor vo odnos na 
izmenuvawe i dopolnuvawe na dnevniot red. 

Vesna Bendevska: Po~ituvani kolegi, po~i-
tuvan pretsedatel na Sobranie na Republika 
Makedonija, }e mi dozvolite da go obrazlo`am 
Predlogot za izmena i dopolnuvawe na 
dene{niot dneven red, iako ne veruvam deka 
postoi seriozna politi~ka voqa ova Sobranie 
da rasprava na navistina `e{ki aktuelni temi.  

I toa go potvrdivte po~ituvani kolegi od 
vladea~koto mnozinstvo i so odbivaweto da 
raspravame okolu mnogu serioznata pojava na 
segregacija vo srednite u~ili{ta, ona {to zna~i 
napu{tawe na osnovnite odredbi na Ohridskiot 
ramkoven dogovor, pa i da govorime za 
serioznite posledici, so predvremenoto i 
izbrzuvano voveduvawe na tn.koncept za bruto 

plata, koi sozdadoa navistina, realni 
problemi. I ne samo pred {alterite na 
Upravata za javni prihodi, vo ovoj moment 
sakame da vi predlo`ime i itna izmena na 
Zakonot za trgovski dru{tva, bidej}i konceptot 
na bruto plata nema da ima za svoja posledica 
samo docnewe na isplatata na platite na nad 
400 iljadi vraboteni vo Republika Makedonija. 
Tesnite rokovi so koi o~igledno ministerot za 
finansii Trajko Slaveski se obiduva da ne gi 
zabele`uva, nitu pak posledicite {to zna~i 
realno docnewe na platite, pretpostavuvam vie 
}e go poddr`ite kolegi od vladea~koto 
mnozinstvo so toa {to }e odbiete da debatirame 
na ovaa govornica za ona {to zna~i mo`nost da 
najdeme i realen odgovor na ovaa haoti~na 
situacija. 

Na{iot predlog za itna izmena na Zakonot za 
trgovski dru{tva, se odnesuva tokmu, na 
zakonskata odredba, firmite najdocna do 28 
fevruari do Centralniot register da dostavat 
godi}na smetka i finansiski izve{taj za 
raboteweto vo prethodnata godina. 
Neispolnuvaweto na ovie odredbi povtorno 
predizvikuva seriozni i da ne ka`am drakonski 
sankcii koi iznesuvaat od 1.000 do 5.000 evra za 
firma i do 1.500 evra kazna za direktorot, 
odnosno organot za rakovodewe so firmata, 
samo zaradi toa {to godi{nata smetka nema da 
bide podnesena pred Centralniot register vo 
dadeniot zakonski rok.  

Vo kancelariite ubedena sum deka i vie 
po~ituvani pratenici dobivate zna~itelni 
reakcii, ne samo od sopstvenici na firmi, tuku 
i od sopstvenici na smetkovodstveni firmi, 
koi se `alat na nemo`nosta da bidat spremni i 
kvalitetno izraboteni godi{nite zavr{ni 
smetki, osobeno zaradi toa {to ministerot za 
finansii na 4 fevruari donese izmena na 
potrebniot obrazec so koj se presmetuvaat i 
soodvetnite dano~ni obvrski na firmite. 
Nevozmo`nosta prakti~no sekoja firma da go 
zapazi zakonskiot rok za dostavuvawe na 
godi{ni smetki }e predizvika dopolnitelen 
haos na {alterite na Centralniot register, no i 
pretpostavuvam, edinstven benefit, se razbira, 
vo znak na navodnici }e ima buxetskata kasa.  

Namesto seriozno da debatirame i mo`nosta da 
gi namalime posledicite od predvremenoto 
implementirawe na noviot koncept bruto plata, 
koj kako {to ve}e e evidentno i vidlivo 
zna~itelno vlijaat vrz celokupnata sostojba 
osobeno na malo stopanstvenicite, dajte da 
razgovarame za ne{to {to e mnogu realno, da im 
go prodol`ime rokot na dostavuvawe na 
godi{nite smetki za 15 dena, pod uslov da bevte 
spremni da govorevme za odlo`uvawe na 
konceptot bruto plata do prvi mart, 
pretpostavuvame deka avAnturata koja podr`ana 
od ministerot Slaveski nare~ena brupto plata 
evidentno vlijae vrz  sega{anata bukvalno 
haoti~na situacija vo Upravata za javni prihodi. 
Blagodaram.  

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 
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Predlogot na gospo|a Vesna Bendevska da se 
dopolni dnevniot red so Predlog zakon za 
izemnuvawe i dopolnuvawe na Zakonot za 
trgovski dru{tva po itna postapka go stavam na 
glasawe. 

Ve povikuvam da glasame. 

Vkupno glasaa 71 pratenik. Za glasaa 19, 
vozdr`ani nema, protiv 52 pratenika. 

So ogled na toa deka e iscrpena listata na 
prijaveni pratenici koi baraa izmeni i 
dopolnuvawe na predlo`eniot dneven red, 
predlo`eniot dneven red go stavam na glasawe. 

Ve povikuvam da glasame. 

Po predlo`eniot dneven red vkupno glasaa 71 
pratenik. Od niv za glasaa 56 pratenici, 
vozdr`ani nema, protiv glasaa 15 pratenici. 

Konstatiram deka e usvoen predlo`eniot 
dneven red. 

Pred da premineme na rasprava po to~kite od 
dnevniot red, Ve potsetuvam deka soglasno ~len 
80 stavovi 2 i 3 od Delovnikot na Sobranieto 
pratenicite se prijavuvaat za zbor vo rok od 
edna minuta po otvoraweto na pretresot. 

Predlaga~ot i koordinatorite na prateni~kite 
grupi mo`at da se prijavat za zbor i vo tekot na 
pretresot. 

Listata na pratenicite ne mo`e da se menuva i 
dopolnuva vo tekot na pretresot. 

Ednovremeno, Ve izvestuvam deka soglasno ~len 
85 stav 3 od Delovnikot na Sobranieto 
pratenikot koj se prijavil za zbor, a ne e 
prisuten vo salata koga e povikan da govori, go 
gubi pravoto na zbor za pretresot za koj se 
prijavil i ne mo`e povtorno da se prijavi za 
istiot pretres. 

Soglasno ~len 86 od Delovnikot na Sobranieto 
pratenikot vo tekot na pretresot mo`e da 
govori samo edna{ vo traewe od 10 minuti, 
izvestitelot na mati~noto rabotno telo i na 
Zakonodavno-pravnata komisija 10 minuti, 
koordinatorot na prateni~kata grupa i 
predlaga~ot, mo`e da govorat pove}e pati, no ne 
pove}e od 15 minuti vkupno. 

Minuvame na to~kata 1 - Predlog za 
imenuvawe ~len na Sovetot na Javnoto 
pretprijatie Makedonska radio televizija. 

Predlogot vo e dostaven. 

Otvoram op{ta rasprava. 

Gi povikuvam pratenicite koi sakaat da govorat 
vo op{tata rasprava po Predlogot da se 
prijavat za zbor. 

Blagodaram.  

Bidej}i nema prijaveno za zbor, konstatiram 
deka op{tata rasprava e zavr{ena. 

Predlogot m-r Jeton [asivari da bide imenuvan 
za ~len na Sovetot na  Javnoto pretprijatie 
Makedonska radio televizija go stavam na 
glasawe. 

Ve povikuvam da glasame. 

Vkupno glasaa 56 pratenici, site 56 glasaa za, 
nema vozdr`ani, nema protiv. 

Molam slu`bite da utvrdat to~en broj na 
pratenici prisutni vo salata. 

Vo salata ima{e prisutni pove}e od 61 
pratenik, polnova`no e glasaweto. 

Konstatiram deka m-r Jeton [asivari e 
imenuvan za ~len na Sovetot na  Javnoto 
pretprijatie Makedonska radio televizija. 

Minuvame na to~kata 2 - Predlog na zakon za 
ratifikacija na Konvencijata na Sovetot na 
Evropa za prevencija na terorizmot, vtoro i 
treto ~itawe. 

Izve{taite na Komisijata za nadvore{na 
politika, kako mati~no rabotno telo, i na 
Zakonodavno-pravnata komisija na Sobranieto 
na Republika Makedonija  vi se dostaveni, 
odnosno podeleni. 

Komisijata za  nadvore{na politika, kako 
mati~no rabotno telo, i Zakonodavno-pravnata 
komisija na Sobranieto na Republika 
Makedonija ne podnesoa dopolnet predlog na 
zakon, bidej}i na nivnite sednici ne bea 
usvoeni amandmani {to e uslov za izgotvuvawe 
na dopolnet predlog na zakon. 

Gi povikuvam pretstavnicite na prateni~kite 
grupi dokolku sakaat da go iznesat misleweto 
na prateni~kata grupa po Predlogotna zakonot 
da se prijavat za zbor. 

Blagodaram.  

Bidej}i nema prijaveno za zbor prodol`uvame 
ponatamu. 

So ogled na toa {to ne e podnesen dopolnet 
predlog na zakon na koj mo`e da se podnesuvaat 
amandmani na sednicata na Sobranieto, 
preminuvame na odlu~uvawe po Predlogot na 
zakonot vo celina. 

Predlogot na zakonot vo celina go stavam na 
glasawe. 

Ve povikuvam da glasame. 

Vkupno glasaa 64 pratenici. od niv za Predlogot 
na zakonot glasaa site 64 pratenici, nema 
vozdr`ani, nema protiv. 

Konstatiram deka Sobranieto go donese Zakonot 
za ratifikacija na Konvencijata na Sovetot na 
Evropa za prevencija na terorizmot. 

So ogled na dogovorot {to go imame na 
koordinacija, potrebata od pobrzo izglasuvawe 
na zakon za visoko obrazovanie, so ogled na 
TEMPUS proektite koi se opfateni  vo Zakonot 
za visoko obrazovanie, postigat e dogovor da se 
razgleduva to~kta 14 pred to~kata 3, pred 
Delovnikot, odnosno Zakonot za viskoko 
obrazovanie da se razgleduva pred da 
premineme po to~kata za izmenuvawe i 
dopolnuvawe na Delovnikot. 

Soglasno odredbite od Delovnikot, so ogled na 
toa, predlagam to~kata 14 da se razgleduva pred 
to~kata 3. 

Predlogot go stavam na glasawe. 

Ve povikuvam da glasame. 

Po predlogot glasaa vkupno 75 pratenici, site 
75 glasaa za, nema vozdr`ani, nema protiv. 
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Konstatiram deka e usven predlogot da se 
razgleduva prvo to~kata 14, a potoa da se 
prodol`i soglasno redot, to~ka 3, 4, 5. 

Prodol`uvame  so rabota. 

Preminuvame, soglasno usvoeniot predlog, na 
to~kata 14. 

Minuvame na to~kata 14 - Predlog na zakon za 
izmenuvawe i dopolnuvawe na Zakonot za 
visokoto obrazovanie - prvo ~itawe. 

Predlogot na zakonot i izve{taite na 
Komisijata za obrazovanie, nauka  i sport kako 
mati~no rabotno teli i Zakonodavno-pravnata 
komisija vi se dostaveni odnosno podeleni. 

Otvoram op{ta rasprava. 

Gi povikuvam predlaga~ite i pratenicite koi 
sakaat da govorat vo op{tata rasprava po 
Predlogot na zakonot da se prijavat za zbor. 

Blagodaram.  

Za zbor se javija: gospo|a Grkovska Lo{kova 
Slavica, gospodin Bu~kovski Vlado, gospodin 
Sugareski Goran, ministerot za obrazovanie i 
nauka gospodinot Pero Stojanovski, gospo|a 
[e}erinska Radmila, gospodin Makraduli Jani, 
gospo|a Topuzova Karevska Roza i gospodin 
Lazarev Jovan. 

Ima zbor ministerot za obrazovanie i nauka 
gospodinot Pero Stojanovski, povelete. 

Pero Stojanovski: Blagodaram pretsedatele. 

Nakratko bi sakal da gi obrazlo`am izmenite i 
dopolnuvawata na Zakonot za visoko 
obrazovanie. Tie se odnesuvaat na nekolku 
raboti. 

Prvo, {to se odnesuva na brojot na izbornosta 
na predmetite vo ramkite na Univerzitetot, do 
sega izbornosta be{e definirana vo ramkite  
na edinicata na Univerzitetot, sega se dava 
mo`nost na izbornost na predmetite vo ramkite 
na edinicite na Univerzitetot i toa najmnogu do 
75 %. 

Vo odnos na zaedni~kata diploma ili Xoin 
digri, do sega sklu~uvaweto na dogovorite na 
Univerzitetite odnosno edinicite vo sostav na 
Univerzitetot so stranski visoko obrazovni 
ustanovi, be{e limitirano io programite koi 
{to }e se realiziraat po principot Xoin digri 
da bidat soglasno na{ata zakonska regulativa 
me|utoa, sega se dava mo`nost, dokolku stanuva 
zbor za vakov vid na studiski programi 
ednostavno da se primenuvaat propisite 
soglasno studiskata programa koja {to se 
ostvaruva zaedno so stranskite Univerziteti. 
Toa se odnesuva i vo delot na klini~kata 
nastava. 

Isto taka, imame intervenicii i vo delot na 
kaznenite odredbi, taka {to sega se predvuduva 
kaznata na pravnoto lice koe {to izvr{uva 
visoko obrazovna dejnost bez soodvetna 
dokumentacija, odnosno bez prethodno dobiena 
dokumentacija od strana na relevantniot organ 
da se propi{e kazna od 30 do 100 iljadi evra vo 
denarksa protiv vrednost. I ona {to e 
karakteristi~no, se so cel da pottikne 

mobilnosta na profesorite, na idnite nau~ni 
rabotnici, nastavniot kadar, toa e u~estvoto na 
dr`avata vo odnos na nivniot studiski prestoj i 
podmiruvaweto na nivniot tro{ok kako i 
pravoto na plata vo visina od 70% od 
poslednata plata isplatena pred zaminuvawe 
na prestojot na stru~no- nau~no prodlabo~uvawe 
i usovr{uvawe. Blagodaram.  

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

 Ima zbor gospo|a Grkovska Lo{kova  Slavica, 
povelete. 

Slavica Grkovska Lo{kova: Po~ituvan 
pretsedatele, kole{ki i kolegi pratenici. 

Deneska sme soo~eni so u{te edna od nizata 
izmeni i dopolnuvawa  na Zakonot za visoko 
obrazovanie koe {to predlaga re{enija koi {to 
}e se primenuvaat od 15-ti septemvri 2010 
godina. 

Imeno, stanuva zbor, kako {to ka`a minsterot, 
za zakonski re{enija koi {to }e ovozmo`at da 
se obezbedat sredstva za nadomestok na 
tro{oci za smestuvawe za nastavnicite odnosno 
studentite koi }e prestojuvaat na  prvite sto 
najpresti`ni stranski univerziteti vo 
stranstvo. Me|utoa vakvoto re{enie, idejata e 
dobra, sakam da ka`am na po~etokot deka SDSM 
}e ja podr`i, me|utoa, predlagaweto na vakvki 
re{enija osobeno vo predizboren period ostava 
prostor za razli~ni tolkuvawa na pri~inite od 
koi se predlagaat vakvite re{enija.  

Imeno, ona {to ve}e podolgo vreme go zboruvame 
e deka nedostiga koncepcija koga stanuva zbor za 
obrazovnata politika i toa ne samo vo visokoto 
obrazovanie tuku i vo osnovnoto  i srednoto 
obrazovanie, deka stanuva zbor za adhok 
politiki koi {to vo daden moment se so 
populisti~ki karakter, vo zavisnost od toa 
dali se nosat pred izbori, dali se predlagaat 
pred izbori ili pak treba da pokrijat nekoja 
populisti~ka merka na Vladata. Nie bevme 
soo~eni kako Sobranie so predlog za osnovawe 
na  30-tina fakulteti, pred prevremenite  
parlamentarni izbori i vidovme deka takvoto 
brzopleto nosewe na re{enija osobeno vo 
sferata na obrazovanieto mo`e da dovede do 
katastrofalni posledici. Reakcijata  i 
ocenkite na site se deka proektot "Fakultet vo 
sekoj grad" e propadnat proekt i deka 
finansiite koi {to se dadeni od Buxetot na 
Republika Makedonija i od gra|anite na 
Republika Makedonija se nanamenski potro{eni 
zaradi toa {to stana zbor za zakonski re{enija 
koi {to se doneseni bez prethodna analiza, bez 
seriozna analiza, bez da se napravi uvid za 
realnata sostojba i dali takvite re{enija }e 
ovozmo`at ona {to saka celta na zakonot da go 
postigne.  

Jas sakam da uka`am na toa deka obrazovanieto 
ne trpi vakvi eksperimenti, deka bi trebalo od 
strana na Vladata i od strana na 
Ministerstvoto da se ima poseriozen odnos koga 
stanuva zbor za zakonski re{enija za da ne se 
dovedeme vo situacija posle tolku mnogu izmeni 
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na kraj da ne se znae, defakto, {to se predlaga 
vo zakonot. 

Sakam da uka`am i na nekolku raboti koi 
neminovno sledat kako posledica na ovie 
zakonski re{enija. Nie sme svedoci za 
reklamanata kampawa na Vladata "Znaeweto e 
sila, znaeweto e mo}". Me|utoa, iznenadi  
faktot {to vo ekot na takvata kampawa dobivme 
podatok deka vo Agencijata  za vrabotuvawe 
nevraboteni se 7 doktori na nauka i 184 
magistri, {to edna dr`ava osobeno edna vakva 
Vlada koja {to ja {minka javnosta preku takvite 
kampawi ne bi smeela da si go dozvoli, u{te 
pove]e ako ovoj zakon po~ne da se primenuva od 
15 septemvri 2010 godina, smetam deka Vladata 
na Republika Makedonija, bez ogled koja i da e 
vo toj period, treba da si zeme obvrska da se 
gri`i za tie kadri i koga}e se vratat vo 
Republika Makedonija, zaradi toa {to nie sme 
svedoci deka na{ata dr`ava investirala vo 
mnogu kadri, vo nivnoto studirawe i 
unapreduvawe na nivnoto znaewe, me|utoa, se 
soo~uvaat so problemot na vrabotuvawe koga }e 
se vratat vo Republika Makedonija. Nie imame 
obvrska kako dr`ava, dokolku investirame vo 
nivnoto znaewe, da insistirame da se vratat vo 
Republika Makedonija i nivnoto znaewe da go 
vlo`at vo dr`avata onaka kako {to dr`avata 
vlo`uvala vo nivnoto znaewe. Republika 
Makedonija mora da ima korist od vakvite 
kadri, vakvite kadri treba da bidat potencijal  
koj {to }e investira vo Republika Makedonija 
za nejziniot ponatamo{en razvoj.  

Interesno e deka momentalnata brojka na post 
diplomcite, kako {to bevme informirani, doa|a 
so suma od 3 milioni evra od Buxetot na 
Republika Makedonija. Jas smetam deka Vladata 
treba da najde sila vakvite re{enija namesto od 
15 septemvri 2010 godina da po~be da gi 
primenuva od vtorata polovina na ovaa godina i 
so rebalansot na buxetot da obezbedi 3 milioni 
evra za nivno finansirawe, zaradi toa {to 
pokraj nacionalnite interesi na Republika 
Makedonija, toa se NATO i Evropskata unija, 
investiraweto vo znaeweto  bi trebAlo da bide 
ramno  po prioritet za na{ata dr`ava i namesto 
dr`avata i Vladata da dava prioritet na 
besmisleni reklamni kampawi, tie sredstva od 
buxetot po rebalansot da gi odvoi za 
finansirawe na tro{ocite za onie studenti koi 
studiraat na 100 -te najpresti`ni univerziteti 
vo svetot ve}e od vtorata polovina na ovaa 
godina. 

Sakam da uka`am, dokolku se donese{e Zakonot 
za visoko obrazovanie vo normalna postapka, a 
ne vo skratena postapka kako {to be{e toa 
slu~aj, toga{ nema{e da se slu~uva sega visoko 
obrazovnite ustanovi da bidat vo situacija 
povtorno da gi usoglasuvaat studiskite 
programi.   

Vo prethodnoto, vo osnovnoto zakonsko re{enie 
soodnosot na izbornite so zadol`nitelnite 
predmeti be{e 50:50. Sega toj soodnos se menuva. 
Zna~i, visokoobrazovnite ustanovi povtorno }e 
bidat staveni vo situacija da gi usoglasuvaat 

studiskite programi soglasno izmenite vo ovoj 
zakon {to uka`uva na edna  neserioznost i 
uka`uva na toa deka sme bile vo pravo koga sme 
barale Zakonot za visoko obrazovanie da odi vo 
redovna postapka, zatoa {to vo takov slu~aj vo 
javna rasprava mo`e{e da se dojde do zaklu~ok 
deka 50:50 e nesoodveten odnos, deka toj soodnos 
treba da bide onakov kako {to e predlo`en 
deneska. Visokoobrazovnite ustanovi nema{e da 
bidat dovedeni vo situacija za kratok period da 
moraat da pravat usoglasuvawe na studiskite 
programi soglasno zakonite.  

I na krajot, uka`uvam na toa deka prekr{o~nite 
odredbi koi se odnesuvaat za visokoobrazovna 
dejnost koja raboti bez dobieno re{enie za 
akreditacija  i re{enie za po~etok so rabota, 
treba namesto od septemvri 2009 godina da 
po~nat da funkcioniraat vedna{ zaradi toa 
{to Odborot za akreditacija takov partiski 
kakov {to e na ~elo so pretsedatelskiot 
kandidat na VMRO-DPMNE  gospodinot \or|i 
Ivanov, treba poodgovorno da si ja zavr{i 
rabotata, a studentite koi {to se `rtvi na 
neodgovornoto odnesuvawe na Odborot za 
akreditacija i se zapi{ani na visokoobrazovni 
institucii koi {to nemaat dozvola za rabota 
Ministerstvoto za obrazovanie da najde 
re{enie kade }e gi prenaso~i za studii, zaradi 
toa {to tie se najmalku vinovni za toa {to se 
zapi{ani na visokoobrazovni institucii koi 
{tonemaat dozvola za rabota. Zna~i, apeliram 
Odborot za akreditacija na ~elo so gospodinot 
\or|i Ivanov koj {to sega e pretsedatelski 
kandidat na VMRO-DPMNE, me|utoa treba da 
najde vreme da si ja vr{i svojata rabota me|u 
drugoto i kako pretsedatelna Odborot za 
akreditacija najbrzo {to e mo`no kako {to za 
eden den dade mislewe za osnovawe na 30 
fakulteti, da dade upatstvo za toa koi 
visokoobrazovni institucii ne zaslu`uvaat da 
dobijat re{enie za rabota i nemaat 
akreditacija i da se najde re{enie za onie 
studenti koi {to ve}e studiraat na tie 
institucii. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Ima zbor gospodinot Vlado Bu~kovski. 

Vlado Bu~kovski: Blagodaram pretsedatele. 

Po~ituvan ministre, kolegi pratenici pred ans 
e eden Predlog zakon za izmenuvawe i 
dopolnuvawe na Zakonot za visoko obrazovanie 
koj nikako  ne mo`e{e da se najde po itna 
procedura pred Parlamentot zaradi dve 
pri~ini.  

Prvo, zaradi skandaloznoto odnesuvawe na vas 
ministre {to se slu~i minatava sabota, kade 
{to ako ni{to drugo treba{e da ve dr`at vo 
karantin i va{ata pojava da ne asocira na 
ru{eweto na konceptot za molk i etni~ka 
Makedonija. Zna~i, najmalku zaradi toa ne 
treba{e da insistirate ova deneska da bide na 
dneven red. 

Vtoro, zaradi otpo~nuvaweto ve}e na 
predkampawata definitivno kontaminirate 
eden proekt koj isto taka vo predizborieto pred 
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poslednite parlamentarni izbori na golema 
vrata go promoviravte istiot ovoj proekt. Ako 
seto ova funkcionira od 15 septemvri 2010 
godina, zo{to po itna postapka go nosime ovoj 
zakon, kade {to uslovno re~eno najavuvate 
povtorno 3 milioni evra deka }e anga`irate za 
usovr{uvawe na stote najpresti`ni 
univerziteti da odgovorite  na kontinuiranite 
napadi koi doa|aat od opozicijata, od 
nevladiniot sektor, od site slobodoumni 
makedonci, deka na ovoj na~in nema da ja spasite 
Makedonija od izolacija.  

Go slu{nav va{iot potpretsedatel odgovoren za 
evrointegraciite, kako vo nedostatok na 
argumenti koj ne ubeduva nas od opozicijata, ili 
gi ubeduva privrzanicite na evropska 
Makedonija deka so toa {to }e gi pu{tite 
najtalentiranite mladi asistenti da se 
obrazuvaat na presti`nite sto najdobri 
univerziteti vo Evropa, ili so toa {to }e 
obezbedite vizna liberalizacija, vsu{nost 
direktno ni odgovarate na site nas koi tvrdime 
deka ja vodite Makedonija vo izolacija. Na ovoj 
na~in so vakvi evtini trikovi samo u{te edna{ 
potvrduvam kontaminirate eden proekt koj ne 
treba da go pravite vo ovoj moment. Zna~i, nema 
nitu edna dobra pri~ina zo{to ova da ne odi po 
redovna procedura, zo{to vo edna redovna 
procedura ne dadete ot~et {to se se slu~uva so 
Zakonot za visoko obrazovanie koj nie uporno 
tvrdevme vo izminatiot parlamentaren sostav  
deka }e donese do partizacija na visokoto 
obrazovanie. Zna~i, namesto vie da dadete 
odgovor zo{to gi prinudivte  trojcata rektori 
na dr`avnite univerziteti da dadat potpis na 
kandidaturata na eden univerzitetski 
profesor. Vtoro, da dadete odgovor na javnata 
prozivka kako toa se slu~i na posledniot upis 
na studenti za prv pat pod pritisok na vlasta 
da ne pobaraat rektorite na dr`avnite 
univerziteti pro{iruvawe na kvotata, a na 
krajot da ne dadete presek deka od toa 
profitiraa dvajca, ili trojca gazdi na privatni 
visokoobrazovni institucii. Namesto da 
odgovarate za haosot koj go napravivte vo 
visokoto obrazovanie i da se zasramite po onaa 
na{a diskusija {to ja imavme pri va{ata 
interpelacija, vie drsko sega izleguvate so nov 
reformski potez, ste re{ile sega  da gi 
kaznuvate onie koi na divo funkcioniraat kako 
visokoobrazovni institucii i davate rok toa da 
bide od septemvri idnata godina, namesto 
prompno da reagirate i namesto so zakanata {to 
ja imate so drakonski kazni za vo idnina, toa da 
go napravite denes. I da izlezete ovde, da 
re~ete, zaradi toa {to e alarmantna sostojbata 
{to na mnogu divi visokoobrazovni institucii 
se zapi{ani tolku i tolku studenti, jas 
~uvstvuvam potreba ova da se nosi po itna 
postapka. Vaka gospodine minister jas ne gledam 
dobra pri~ina da raspravame za ovoj va{ 
predlog, u{te pove}e {to so ni{to ne ne 
ubedivte deka gi kontrolirate sostojbite vo 
visokoto obrazovanie. Napravivte haos. 
Svedoci bevte verojatno pokraj va{ite 
ekskurzii vo Struga i praveweto skandali, 

~itate deka za prv pat, zna~i jas sum na 
Univerzitetot "Sv. Kiril i Metodij" 21 godina, 
ne se slu~ilo da ne zeme Univerzitetot, ili del 
od ~lenkite na Univerzitetot dva meseci plata. 
Namesto da se obidete toa da bide prompno 
re{enie i da vidite deka ovoj va{ sistem na 
reformi, zna~i {to }e ~epnete vo reformite, se 
gleda deka ne mo`e da profunkcionira, zatoa 
{to nemate kapacitet, zatoa {to ne znaete, 
nemate vizija i zatoa {to se zadskrivate zad 
slogani "znaeweto e sila, znaeweto e mo}", a 
vsu{nost pravite se silata da e vo partijata i 
mo}ta e vo partijata. Zna~i onie nesre}ni trojca 
rektori ne gi smenivte. Ne ~uvstvuvavte potreba 
vie kako prv koj ne ve stavija vo 
intelektualnoto krilo na VMRO-DPMNE da 
imate motiv da zaginete za toa da bidete `rtva, 
a ne `rtva da tvrdite deka }e bidete za Struga, 
za problem {to vie samite go izmislivte. Ne 
treba za toa da se `rtvuvate. Ako za ne{to 
treba da se `rtvuvate treba, da se `rtvuvate za 
toa {to propa|a konceptot na dr`avno visoko 
obrazovanie vo na{ata dr`ava. Zatoa {to so 
va{ amin, so amin na va{ite naredbodava~i gi 
odvra}ate studentite da studiraat na 
najpresti`nite doma{ni univerziteti i gi 
turkate zaradi profit da odat vo privatnite 
visokoobrazovni institucii. Zna~i, vie namesto 
za toa da se gri`ite, sega }e ja zala`uvate 
javnosta so nov proekt: jas se gri`am mnogu za 
kadrite na dr`avnite univerziteti i stote 
uslovno re~eno najtalentirani }e gi pratam vo 
stote najpresti`ni univerziteti. Na toj na~in 
ne mo`e da gi re{ite problemite vo visokoto 
obrazovanie. Ne ste podelile plata. Vie ste 
direktno odgovoren so nesre}niot minister za 
finansii za koj podocna }e govorime zo{to 
treba kone~no i VMRO-DPMNE da sfati deka 
treba da glasa protiv eden svoj minister koga 
ve}e ja nema{e doblesta da glasa protiv vas, za 
da sozdademe red vo dr`avata. Ne mo`e so ovaa 
anarhija Republika Makedonija da odi napred. 
Zatoa se nadevam deka i ovoj va{ nov 
eksperiment ima skrieni nameri. Spored mene, 
skrienite nameri se da go zloupotrebite  ova vo 
kampawata na va{iot univerzitetski profesor 
koj tvrdi deka site intelektualci go 
podr`uvaat, a ne gleda deka od negovoto 
oprku`uvawe od Pravniot fakultet tie {to go 
poznavaat od taa intelektualna elita ima samo 
eden potpis. Blagodaram. 

Svetlana Jakimovska: Replika, ministerot za 
obrazovanie Pero Stojanovski. 

Pero Stojanovski: Blagodaram 
potpretsedatelke. 

Mnogu `alam po~ituvan profesore Bu~kovski. 
Ba{ bi sakal da se informiram vrz osnova na 
koj zakon i vrz osnova na koj ~len mo`e 
ministerot za obrazovanie i nauka da razre{i 
rektor, i da imenuva nov rektor? Zna~i, toa mi e 
mnogu va`no. 

Vtorata rabota, zakonot e pu{ten vo redovna 
procedura. Zna~i, jas eve sega u{te edna{ go 
pregledav i ne vidov nikade deka e pu{ten vo 
skratena  postapka. 
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I tretata rabota, bi ve zamolil, brojkata sto 
zna~i sto univerziteti, zna~i na eden od prvite 
sto rangirani univerziteti. Zna~i, ne stanuva 
zbor za sto studenti. Bi ve zamolil samo 
podetalno da gi pro~itate ~lenovite na 
izmenite i na dopolnuvawata na Zakonot.  

A vo delot na politi~kite kvalifikacii, ne bi 
se osvrnal voop{to.  

Svetlana Jakimovska: Blagodaram.  

Kontra replika gospodinot Vlado Bu~kovski. 

Vlado Bu~kovski: Po~ituvan ministre, pet 
pati od donesuvaweto na noviot Zakon za visoko 
obrazovanie go menuvate. I vidi ~udo sega 
povtorno pred izbori, da poka`ete deka 
kone~no ne{to vo visokoto obrazovanie 
funkcionira. Zna~i, kontaminirate dobra idea. 
Zna~i, celosno }e se soglasevme vo redovni 
okolnosti da raspravame kako da ja podobrime 
sostojbata vo visokoto obrazovanie. Jas vi 
tvrdam deka imate haos vo visokoto 
obrazovanie. Vie mene mi ka`uvate, kade toa 
pi{uva deka: jas mo`am da gi razre{am 
rektorite. A kade toa pi{uva deka rektorite 
koi po definicija soglasno Ustavot treba da 
bidat na ~elo na avtonomni institucii treba 
nekazneto da stavat potpis vo partiska 
kampawa i vo partiska kandidatura. Ne 
~uvstvuvate deka nekoga{ nekoi raboti smetame 
deka za akademskata zaednica ne treba da bidat 
napi{ani vo zakon i na hartija, tuku deka ima 
moral i etika i deka e nemoralno i neeti~no 
u{te pove}e {to se pojavija drugi dvajca 
kandidati mnogu pouspe{ni profesori od 
va{iot profesor, dodu{a ne e va`no, vie ne ste 
del od intelektualnoto krilo na VMRO-DPMNE 
koi zaslu`uvaat poddr{ka za kandidaturata.  

Svetlana Jakimovska: Vi blagodaram 
gospodine Bu~kovski. 

Za zbor e prijaven i ima zbor gospodinot  
Sugarevski Goran, povelete. 

Goran Sugarevski: Blagodaram 
potpretsedatelke. 

Po~ituvani kolegi pratenici, po~ituvan 
minister za obrazovanie.  

Otkako se donese Zakonot za visoko 
obrazovanie vo 2007 godina, mislam deka ova e 
~etvrta, ili petta izmena vo koj {to se 
menuvaat odredeni ~lenovi koi so nivnata 
sodr`ina zna~itelno ja menuvaat smislata na 
Zakonot, odnosno implementacijata na 
odredbite od Bolowskata deklaracija. Da 
bidam pojasen, mislam deka nekoga{ malku od 
~uden agol se ~itaat odredbite na Bolowskata 
deklaracija, pogotovo  vo sferata, odnosno vo 
implementacijata na kreditite, odnosno 
transfer sistemot, kako i obilnosta na 
studentite, odnosno mo`nosta da preminuvaat 
od eden fakultet na drug.  

Jas bi sakal da se osvrnam vo delot na izmenite 
na Zakonot za visoko obrazovanie vo koj {to se 
pravat izmenite, pogotovo ~lenot 99 kade {to se 
menuva soodnosot 50:50 na zadol`itelni 
predmeti i na izborni predmeti, kako i na 

odredbite  vo delot na kaznenite odredbi kade 
{to se voveduvaat kazni so koi {to se kaznuvaat 
odredeni pravni lica. 

Vo ~lenot 1 so izmena na ~lenot 99 od Zakonot 
za visoko obrazovanie se voveduva poinakov 
soodnos na zadol`itelni predmeti vo visina od 
75% od vkupniot broj na  predmeti vo 
studiskata programa i se veli, vizavi 25 
izborni predmeti. Kako {to spomnav sega{niot 
soodnos e 50:50 i toa do tuka e vo red, bidejki 
navistina brojot na izborni predmeti ni 
ovozmo`uva pokonkretno profilirawe na 
strukata na zavr{eniot student. No, vo vtoriot 
del na izmenata vo koj se veli, 25% od 
izbornite predmeti studentot mo`e da izbira i 
od drugi edinici na univerzitetot, ili od drug 
univerzitet. Na{ite dr`avni univerziteti 
imaat heterogena struktura na nau~ni profili i 
nemaat golemo povtoruvawe, ili poklopuvawe 
na studiskite programi. Toga{, kako student na 
tehni~kite nauki bi sakal da pra{am, }e izbere 
predmet od Fakultetot za turizam, Vi{ata 
medicinska {kola, Pedago{kiot fakultet i 
kako }e se profilira taa struka vo dodatokot 
na diplomata i nazivot na diplomiraniot 
student. Toj so tolkav  broj na polo`eni 
predmeti od drugi nau~ni oblasti koi {to se 
normalno dijametralno sprotivni od ona {to 
kako tehni~ki nauki go izu~uval, pra{awe e 
dali bi imal kompetentnost konkretno vo 
dobivaweto na diplomata diplomiran in`ewer 
dokolku se raboti za tehni~kite nauki. Vakov 
primer, liberalen primer za izbor na predmeti 
ne postoi vo nitu edna dr`ava vo Evropa i 
po{iroko. Primerot so SAD e poa|a~ka baza za 
izmeni, zna~i na izmenite sodr`ani vo 
Bolowskata deklaracija vo delot kade {to se 
izbiraat 3 do 4 predmeti od drugi nau~ni 
disciplini, no pod nadzor na mentorot na 
studentot i prete`no tie se vo delot na 
humanisti~kite nauki, etikata, filozofijata, 
literaturata, istorijata i sli~ni. No, nikako 
pove}e od toj broj, bidejki kako {to rekov vo toj 
del bi se naru{ila trajno kompetentnosta na 
stru~niot profil od taa studiska programa. 
Tuka mo`ebi e dobro kako {to diskutiravme i 
na Komisijata za obrazovanie, ili da se izbri{e 
ovaa odredba, ili pak vo delot da bide 
regulirana, pogotovo vo delot na odredbata na 
25% od izbornite predmeti da bide regulirana 
normalno so poseben univerzitetski pravilnik. 

Bi sakal da ka`am u{te nekolku re~enici vo 
delot {to se odnesuva na propi{uvaweto na 
kazni na pravni lica koi neovlasteno vr{at 
visokoobrazovna dejnost bez re{enie i 
akreditacija, kako i re{enie za po~etok na 
rabota. Zna~i, imame slu~ai vo Republika 
Makedonija, pogotovo vo delot na onie pravni 
lica, konkretno imame primer vo Kumanovo vo 
koj {to nelegalno do sega se vr{ela dejnosta. 
Zapi{ani se odreden broj na studenti i 
pra{awe e koj }e se pogri`i za tie studenti ili 
tie }e bidat ednostavno kolateralna {teta na 
ovaa pogre{na odluka. 
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Isto taka, pra{awe e koj }e ja sankcionira 
Vladata koja nadvor od Zakonot za visoko 
obrazovanie na odredena institucija vo Bitola 
ima dodeleno vremena dozvola, pri {to taa 
institucija ne gi ispolnuva elementarnite 
uslovi vo Zakonot. Zna~i, nemaat dovolen broj 
na doma{en nastaven kadar, nitu pak imaat 
sklu~eno bilateralna spogodba  so druga 
dr`ava. Mislam deka vo toj del i posebno vo 
onoj del kade {to ka`av, soodnosot na 
predmetite zadol`itelni i izborni predmeti, 
mislam deka treba da ima odredeni izmeni vo 
ovoj del, za da ne pravime dopolnitelno posle i 
petta ili {esta izmena na ovoj Zakon za visoko 
obrazovanie. Isto taka, bi sakal da ka`am za 
preodnite odredbi. Zna~i, vo ovie izmeni vo 
~lenot 99 od Zakonot }e va`at od 2010 godina, a 
da se napravat izmeni do septemvri 2009 
godina. Soglasno Zakonot vo tek se akreditacii 
na novi studiski programi koi pak }e treba da 
se prepravaat. Mislam deka tuka nemame dobra 
i racionalna zamisla na Ministerstvoto za 
obrazovanie i nauka, kako i na Vladata na 
Republika Makedonija. Blagodaram. 

Svetlana Jakimovska: Blagodaram i jas. 

Za zbor e prijavena gospo|a Radmila 
[ekerinska. 

Radmila [ekerinska: Po~ituvana gospo|o 
potpretsedatel, gospodine ministre. 

To~no e deka Zakonot za visoko obrazovanie ne 
se nosi nitu po itna, nitu po skratena postapka. 
Me|utoa, to~no e deka bevme informirani deka 
Zakonot za visoko obrazovanie namesto onaka 
kako {to be{e predlo`eno vo po~etokot da bide 
14-ta to~ka na dnevniot red. Zaradi itnost 
deneska pretsedatelot na Sobranieto pobara 
poddr{ka da se prefrli to~kata na dneven red 
mnogu ponapred. Ja razgleduvame kako edna, bi 
rekla politi~ki prioritetna to~ka. Koga ~uv 
deka na Zakonot za visoko obrazovanie mu se 
dava tolku golema, tolku visoka prednost, 
pomisliv deka mo`ebi ne ~eka ~udo i deka 
ministerot za obrazovanie i nauka i Vladata na 
Republika Makedonija pobarale {to e mo`no 
poitno da se promeni ~lenot 14 od Zakonot za 
visoko obrazovanie. Samo za potsetuvawe, 
~lenot 14 veli vaka: na Univerzitetot i na 
samostojnite visokoobrazovni ustanovi se 
zabranuva politi~ko i versko organizirawe i 
t.n. Gospodine ministre, to~no e deka vie go 
nemate direktniot instrument da sankcionirate 
trojca rektori na dr`avni univerziteti {to go 
napravija za mene nedozvoleniot i neprostiv 
grev. Ne mo`ete da gi smenite.  

Me|utoa to~no mo`evte vo ovoj zakon da ka`ete 
deka takvo odnesuvawe ne e prifatlivo i 
mo`evte vo ovoj zakon da poka`ete deka 
navistina se zalagate za nepovredlivost na 
prostorot na Univerzitetot, akademski, 
profesionalen, obrazoven itn. 

Za `al, gospodine ministre, vie i so ovie 
izmeni na Zakonot za visoko obrazovanie 
potvrduvate deka ovaa Vlada so na{iot 
dr`aven obrazoven prostor ima samo dva plana. 

Prviot plan e da go uni{ti dr`avnoto visoko 
obrazovanie, a vtoriot plan, po pat da ja uni{ti 
nezavisnosta na dr`avniot univerzitetski 
prostor. I dvata plana gi sproveduvate vo 
kontinuitet. 

Ona {to vo ovie godini se slu~uva so dr`avnite 
univerziteti, ona {to se slu~uva so nelojalnata 
konkurencija koja Vladata namesto da ja 
sankcionira ja dozvoluva i ja pottiknuva, me|u 
drugoto, so seriozni biznis poddr`uva~i koi ja 
poddr`uvaat Vladata, koi ja finansiraat, 
mo`ebi, partijata na vlast. Toa samo poka`uva 
deka celta e po 10 ili 15 godini vo Republika 
Makedonija najlo{ata diploma {to mo`e 
mladiot ~ovek da ja zeme da bide dr`avnata 
diploma. Jas kako gra|anin na ovaa dr`ava, kako 
socijal demokrat veruvam deka i vo privatnoto 
visoko obrazovanie treba i mora da se nao|a 
kvalitet. Ne smetam deka konkurencijata po 
definicija mu smeta na Dr`avniot univerzitet. 
Me|utoa, ako vo taa konkurencija nema pravila i 
nekoj ne gi po~ituva tie pravila, ako vo takva 
edna visoka konkurencija dr`avnite 
univerziteti postojano se pod finansirawe, 
postojano imaat problemi so finansiraweto, 
tekovno ili celosno, toga{ nikoj ne mo`e da me 
ubedi deka vsu{nost planot e Dr`avniot 
univerzitet odnosno dr`avnite univerziteti da 
izgubat na kvalitet. 

Celiot t.n. proekt - ajde da izgradime fakultet 
vo sekoja op{tina, Vladata treba{e da bide 
doblesna i da ka`e, se potrudivme, sakavme i 
imavme dobri nameri, ama propadna idejata. 
Vsu{nost ne be{e idejata da se pribli`i 
univerzitetot do gra|anite. Be{e ideja da se 
uprose~i kvalitetot, da se namali kvalitetot 
za da im se dade {ansa na onie koi napla}aat po 
2, 3, 4 ili 6 ijladi evra od diploma. Znaete 
kako, sega mo`ebi toa ne ne boli zatoa {to 
velime koj saka }e odi na privatniot 
univerzitet i za toa dobro }e plati, a koj ne 
mo`e ili ne saka }e odi na Dr`avniot 
univerzitet. No, {to ako posle 5 ili 6 godini 
zaklu~ime deka na Dr`avniot univerzitet 
kvalitetot tokmu pa|a zaradi vakvite namerni 
politiki na Vladata {to vsu{nost diplomata 
nema ni{to da zna~i. [to toa }e zna~i za site 
onie semejstva ~ii deca ne mo`at da platat 4-5 
iljadi evra za semestar ili za godina na nekoi 
od privatnite univerziteti? 

Smetam deka i so ovie izmeni na Zakonot za 
visoko obrazovanie toj problem ne se re{ava. 

Ona {to smetam deka nedozvolivo ne e 
tretirano od ova Sobranie toa e upadot, 
partiski i politi~ki koj Vladata 
sinhronizirano go napravi na trite 
univerziteti. ^ekav do den dene{en i ne 
izlegov voop{to so izjava. ^ekav da vidam nekoj 
od Vladata ili od Ministerstvoto ili 
ministerot za obrazovanie da izleze i da ka`e 
smetav deka trojcata rektori imaa lo{ den i 
pogre{ija {to kako rektori na Dr`avni 
univerziteti so potpis pobrzaa brzo da se 
dodvorat do partijata na vlast i do mo`niot 
kandidat za pretsedatel odnosno mo`niot 
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pretsedatel na Republika Makedonija. Kako i 
kakvi studenti }e gradat ovie univerziteti ako 
im ka`at deka politi~koto vlijanie na 
univerzitetot e najvisokiot kriterium, ako im 
ka`at deka poltronstvoto e najgolemata 
doblest. Na ovoj li na~in ovie trojca rektori 
sakaat da se razvivaat dr`avnite univerziteti 
za koi jas i vie pla}ate pari. Trojcata rektori, 
ne mo`ete da me ubedite deka e slu~ajno, se 
razbudile edno sabajle i pomislile, na{iot 
kolega Ivanov e edinstveniot kandidat za 
pretsedatel i ba{ toj }e bide kandidat za 
pretsedatel na vladea~kata partija. Zna~i nekoj 
svrti telefon, nekoj pobara i na tawir dobi 
poddr{ka od trojcata rektori koi na svoite 
profesori bi trebalo da im velat deka ne smeat 
da dozvolat nikakvo politi~ko dejstvuvawe. 
Sega ve}e gi opravduvam i smetam deka se to~ni 
site informacii koi tvrdea deka nekoi 
profesori me|u koi i mo`niot kandidat odnosno 
sega edniot od kandidatite za pretsedatel na 
dr`avata me|u drugoto na nastavata vlijaele i 
politi~ki se trudele da vlijaat na svoite 
studenti. Sega veruvam. Ako ne mu be{e sram na 
eden profesor na fakultet, na Praven 
fakultet da pobara i da dobie partiska 
poddr{ka na svojata partiska kandidatura, 
toga{ se e mo`no. 

Inaku denes Dr`avnite univerziteti se 
soo~uvaat so nekolku mese~no docnewe na 
platite. Za toa denes ne treba da zboruvame, 
pretpostavuvam. 

Ministerot za obrazovanie, pretpostavuvam 
deka ne se javil na rektorite na dr`avnite 
univerziteti da pra{a kako toa platite ne se 
ispla}aat, zo{to docnat. Ne mu se javil ni na 
svojot kolega ministerot za finansii da go 
pra{a zo{to ovoj sistem go po~navme taka 
navrat nanos, pa duri ni dr`avnite institucii i 
dr`avnite univerziteti ne mo`e da go 
primenuvaat. Za toa denes nie ne smeeme da 
govorime. 

Denes ne govorime za mnogu bitni temi vo 
visokoto obrazovanie i imame porelativno 
zabrzana procedura, eve da ka`am so prioritet, 
izmeni na, ako ne se la`am, 3-4 od postoe~kite 
~lenovi. Poglednete gi i }e vidite deka ima dva 
interesni ~lena koi jas bi sakala celosno da gi 
poddr`am. Imeno ~lenot 3 i ~lenot 4 velat: - 
onie koi se zapi{uvaat na vtor ciklus 
univerzitetski studii, tret ciklus doktorski 
studii na dr`avnite univerziteti i onie koi 
tamu rabotat }e mo`at da dobijat, finansirano 
od dr`avata, prestojuvawe vo nekoi od 
najpresti`nite fakultetski univerziteti. Jas, 
gospodine ministre, za ova sakam da vi dadam 
celosna poddr{ka. 

Edinstveniot problem koj jas ne mo`am da si go 
objasnam i se nadevam deka vie edinstvenata 
dilema }e mi ja razre{ite, e zo{to go 
zabrzuvame malku zakonot, a ovie dva glavni 
~lena, vo ~lenot 8 velite deka }e se 
primenuvaat od 15 septemvri 2010 godina. 

Prvo pra{awe e zo{to, ako celiot zakon 
vleguva vo sila osmiot den od denot na 

objavuvawe, zo{to i ovie ~lenovi ne se 
primenuvaat od toj moment. Zo{to ovie ~lenovi 
ne se primenuvaat isto kako ~lenot 5 od 
Zakonot, od septemvri 2009 godina. Zo{to, 
asistent, docent, profesor koj vo septemvri 
mesec }e zamine na prestoj na Harvard, na 
Oksvord, na Sorbona, zo{to toj od dr`avata 
nema da dobie finansiran prestoj, ili kako po 
pravilo, ovaa Vlada za ova nema pari, veli ajde 
do 2010 godina mo`ebi }e gi najdeme parite, a 
mo`ebi i nema da go bereme toa gajle, }e re~eme 
deka amandmanot go odlagame u{te dve godini 
pa drug nekoj neka se sekira. 

Po mene apsolutno e nejasno da nosime zakon, po 
petti pat go menuvame Zakonot za visoko 
obrazovanie, sakam da ka`am pet pati nie 
diskutirame, navodno, za visoko obrazovanie, vo 
edna godina, a po petti pat glavnite pra{awa, 
zo{to Vladata saka da ja ukine dr`avnata 
univerzitetska praksa i vtoroto pra{awe, 
zo{to Vladata saka i vo univerzitetot 
edinstven argument i faktor da bide 
politikata, ostanuvaat neobjasneti. Zatoa, 
gospodine ministre, se nadevame deka nema da 
se kriete zad dva dobri ~lena koi gi odlagate, 
da ne se primenuvaat vo slednite dve godini. 

Svetlana Jakimovska: Blagodaram. 

Za replika e prijaven ministerot za 
obrazovanie i nauka. Povelete ministre. 

Pero Stojanovski: Blagodaram 
potpretsedatelke. 

Ne e replika kolku pojasnuvawe toa {to sakam 
da go ka`am. 

Imeno, po~ituvaniot pratenik Radmila 
[ekerinska pobara pojasnuvawe zo{to tokmu od 
2010 godina da po~ne primenata na ~lenot 4. 

Prvo, znaete deka primenata na ovoj zakon 
predizvikuva fiskalni implikacii. Toa e edna 
od rabotite. 

Vtoro, vo ~lenot 4 stoi deka na~inot i 
postapkata na ostvaruvawe na pravoto od stav 1 
na ovoj ~len go propi{uva ministerot nadle`en 
za rabotata na visokoto obrazovanie, {to zna~i 
deka }e treba da se izgotvat podzakonskite akci 
i Pravilnikot vrz osnova na koj }e se vr{i 
na~inot na regrutirawe i ovozmo`uvawe na 
finansiski sredstva i poddr{ka na site onie 
koi }e odat nadvor na vtor ciklus na studii i 
tret ciklus doktorski studii, {to zna~i deka 
ovie sredstva se proektirani vo Buxetot za 
2010 godina. Tokmu od tie pri~ini e napraveno 
primenata na ovoj ~len da bide od  2010 godina. 

Inaku mnogu vnimatelno ve slu{av i `alam {to 
celo vreme preovladuva{e tezata deka Vladta 
i Ministerstvoto saka da gi uni{ti dr`avnite 
univerziteti. Vpro~em kako i vie taka i jas sum 
student na Dr`avniot univerzitet i sigurno 
deka me|u drugite raboti i mnogu intimno sme 
vrzani za Dr`avniot univerzitet. Koga toa bi go 
slu{nal od privatnite univerziteti, bi mi bilo 
nakako posoodvetno. No, ako go poglednete 
zakonot, izmenite i dopolnuvawata, se 
odnesuvaat isklu~ivo za dr`avnite 
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univerziteti. Vo ~lenot 4 velime - na 
studentite zapi{ani vo vtor ciklus 
univerzitetski studii, tret ciklus doktorski 
studii na dr`avnite univerziteti. Zna~i toa se 
odnesuva tokmu vo nasoka na zajaknuvawe na 
kapacitetite na dr`avnite univerziteti. 
Zboruvame - na pravno lice koe nesovesno vr{i 
visoko obrazovna dejnost i dobieno re{enie za 
akreditacija i re{enie za po~etok so rabota, 
soglasno odredbite od ovoj zakon, }e mu izre~e 
globa odnosno pari~na kazna vo visina najmalku 
od 30 do 100 iljadi evra. Koj od dr`avnite 
univerziteti realizira studiska programa bez 
pritoa da ima dobieno akreditacija. Zna~i i 
ovoj ~len odi vo nasoka ne samo na za{tita tuku 
vo nasoka na ostvaruvawe na ona {to i vie go 
pottiknavte i sosema se soglasuvam so vas, 
vospostavuvawe na edni ramnopravni uslovi za 
konkurencija pome|u privatnoto i javnoto visoko 
obrazovanie. Blagodaram. 

Svetlana Jakimovska: Blagodaram i jas. 

Kontra replika ima gospo|a Radmila 
[ekerinska, povelete. 

Radmila [ekerinska: ]e bidam mnogu 
precizna. 

Jas ne mislam deka Zakonot za menuvawe na 
Zakonot za visoko obrazovanie }e im napravi 
problem na dr`avnite univerziteti. Jas mislam 
deka politikata na ovaa vlada ve}e tri godini 
im pravi problem na dr`avnite univerziteti na 
toj na~in {to so svoeto odnesuvawe gi 
diskriminira vo odnos na privatnite i }e vi 
ka`am kako. 

Koga privatnite univerziteti sakaat da se 
borat so dr`avniot, mnogu im e ednostavno. 
Nivnite privatni sopstvenici go poka~uvaat 
finansiraweto. 

Vladata sekoj den se fali deka vkupnata suma 
za visoko obrazovanie, ja zgolemila. Ako vidite 
kolku vo isto vreme se zgolemil Buxetot, }e 
vidite deka mala e razlikata. Me|utoa, so 
istite tie pari Vladata vleze, navodno vo 
formirawe na ne znam kolku drugi fakulteti vo 
koi denes ne se zapi{ani 3, 5, 10 ili   15 
studenti. Otidoa mnogu pari niz reka, vo vetar, 
a dr`avnite univerziteti ne go dobija 
podmladokot koj {to im treba, ne gi dobija 
parite za finansirawe na proekti, za da bidat 
pokvalitetni. So ovoj zakon toa ne go menuvate. 
Jas tuka ja upatuvam kritikata. Dobivame slab, 
lo{o finansiran dr`aven univerzitet odnosno 
univerziteti vo koj politi~koto vlijanie e 
edinstven instrument. Blagodaram. 

Svetlana Jakimovska: Blagodaram. 

Ima zbor gospodinot Jani Makraduli, povelete. 

Jani Makraduli: Blagodaram 
potpretsedatelke. 

Dozvolete i jas vo ova prvo ~itawe da se 
osvrnam na Zakonot, no i da uka`am na ona {to i 
ministerot go ka`a, dve raboti koi i te kako se 
povrzani so zakonot. 

Gospodine ministre, vie, soglasno ~len 162, 
imate zakonska odredba so koja vr{ite nadzor 

na sproveduvaweto na ovoj zakon. Soglasno toj 
~len kade vr{ite odnosno ka`uvate deka 
rabotite na visoko obrazovnite institucii se 
odvivaat na zakonski na~in, }e vi pro~itam dva 
~lena, eden tret pat }e go povtoram, toa e 
~lenot 14 koj veli - na Univerzitetot i 
samostojnite visoko obrazovni ustanovi se 
zabranuva politi~ko i versko organizirawe i 
dejstvuvawe, kako i istaknuvawe na partiski i 
verski obele`ja. 

Jas }e ja dopolnam kole{kata [ekerinska. 
Imeno Rektorot na Univerzitetot Sveti "Kiril 
i Metodij" nema{e lo{ den edna. Toj ima lo{a 
desettodnevna aktivnost. Javete se vo 
Medicinskiot fakultet i pra{ajte dali e 
mo`no Rektorot na Univerzitetot Sveti "Kiril 
i Metodij" da vr{i politi~ka propaganda i 
pravi partiski upad vo razre{uvaweto na 
Dekanot na Medicinski fakultet. Javete se, 
pra{ajte eden od profesorite i ka`ete dali e 
toa to~no ili ne i potoa o~ekuvam da prezemete 
sankcii. 

Vtora rabota, da bide arogancijata pogolema, 
kandidatot za pretsedatel \or|i Ivanov, zaedno 
so sinot na ~lenot na Dr`avnata izborna 
komisija odi vo poseta na Rektorot. Zna~i 
pokraj denot koga ima lo{ den, koga se 
potpi{al, toj vo kontinuitet sproveduva 
politi~ka propaganda i go uni{tuva izborniot 
proces, raboti za koi vie imate zakonska 
nadle`nost da reagirate. 

I druga rabota, po~ituvan ministre tret pat }e 
ja povtoram. Do 31 dekemvri 2008 godina site 
univerziteti moraa da dostavat izmeni na 
Statutot i da go usoglasat so zakonot. 

Univerzitetot "Goce Del~ev" od [tip, proizvod 
na VMRO-DPMNE  ne gi po~ituvan zakonite na 
ovaa dr`ava i ne nosi na Sobranieto Statut, da 
go vidime i da go usvoime, ne ja po~ituva 
Vladata, ne gi po~ituva zakonite, ni{to ne 
po~ituva vo ovaa dr`ava i nie sakame da 
zboruvame za primena na zakonite. 

Jas }e se osvrnam, prvo prateni~kata grupa na 
SDSM se soglasi ovoj zakon da go preskokne i da 
dojde od 14-ta na 3-ta to~ka zatoa {to bevme 
uvereni od strana na potpretsedatelot na 
Vladata deka so ovoj zakon }e se zabrza 
realizacijata na proektite. 

Vtora rabota, ova {to go zboruva{e i kole{kata 
[ekerinska, datumot 15 septemvri 2010 godina, 
za finansiski implikacii, go prifa}am ona {to 
go velite, no mislam deka 15 septemvri, mo`e 
da najdete i podobra data bidej}i stranskite 
visokoobrazovni ustanovi svoite nastavni 
programi, mnogu od niv, gi po~nuvaat i na 15 
avgust, taka {to nekoj datum od 1 avgust mo`e da 
bide vo red. 

Ona {to e problemot, go zagatna i kolegata 
Sugarevski, e deka samo so edna bukva i toa }e 
ostane zapameteno kako VMRO-vski pristap na 
predlagawe na zakoni. Imame dva ~lena koi 
apsolutno site gi poddr`uvame i mora da ima 
eden ~len {to ima VMRO-vska `i~ka, a toa e 
zborot "edinicata" se zamenuva so zborot 
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"edinicite". Sega koga imate takov ~len vo koj 
samo zborot "edinicata" ja zemenuvate so 
"edinicite", nikoj ne znae {to se slu~uva. Vo 
interes na javnosta da pojasnam. 

Do sega, zaradi kredit transfer sistemot i 
Bolonskata deklaracija so koja polna ni e usta 
na site, a kako ja sfa}ame toa e drugo pra{awe, 
se dava{e mo`nost za del od programata se 
slu{aa predmeti koi pripa|aat na taa edna 
edinica na univerzitetot. Zna~i ako zboruvame 
za informati~ka tehnologija da mo`e toj da 
otide da slu{a eden predmet od fakultetot vo 
Skopje, da slu{a ovoj {to, mo`ebi nekoga{ }e go 
formirate ovoj {to sega }e po~ne, po tret pat }e 
po~ne sega od 1 septemvri 2009 godina, da slu{a 
eden predmet tamu ili na PMF da slu{a u{te 
eden predmet. Sega toa "edinicata" koga ja 
zemenuvate so "edinicite", zna~i deka toj mo`e 
da slu{a predmet Sadewe na drva na 
Zemjodelski fakultet, da slu{a predmet, nekoj 
film ili organizacija na film, zna~i ne gi 
potcenuvam, pravam distinkcija vo odnos na 
neprirodnoto osnovno obrazovanie {to go 
steknuva, ili nekoj studen na Elektrotehni~ki 
fakultet ili na Ekonomski fakultet }e zaglavi 
na nekoj predmet i sega si vika {to jas }e go 
u~am ovoj te`ok predmet i sega ne odi da u~i 
nekoj drug predmet od Ekonomski ili od 
Elektrotehni~ki fakultet, tuku odi da slu{a 
od Muzi~ka akademija, bidej}i mo`e da ima 
ne{to, eden predmet, zapoznavawe so 
simfoniite. Zna~i go derogirate koncentot na 
Bolonskata deklaracija i kredit transfer 
sistemot. Zna~i ne e idejata na Bolonskata 
deklaracija, toj {to studira Elektrotehni~ki 
fakultet da mo`e da slu{a i peewe, sadewe 
drva, bidej}i tuka nao|am zaedni~ki imenitel 
vo Boris Trajanov i so toa da go nadgradi 
znaeweto. Ne e toa idejata. Idejata e toj koga }e 
u~i kompjuterski nauki nao|a predmet vrz baza 
na nekoj zaedni~ki proekt i odi na studii na 
Elektrotehni~ki fakultet vo Minhen kade tamu 
go dorabotuva i predmetot i proektot, a ne da 
slu{a 25% od predmetite i sega }e si bira kako 
si saka, }e ka`e koj e najlesen predmet na 
biologija, dobro }e go u~am ovoj, koj e najlesen 
predmet na Muzi~ka akademija, }e go u~am ovoj 
itn a najte{kite 25% predmeti od 
Elektrotehni~ki fakultet nema da gi u~am. 

Se nadevam deka i profesorot Lazarov }e me 
poddr`i vo ovaa rabota. Zatoa {to i na ovoj 
na~in pravime destrukcija na konceptot na 
kredit transfer sistemot i pravime 
destrukcija na obrazovnata ni{ka {to treba toj 
kadar da ja ima. I taka }e ni se slu~i ako go 
primenime ovoj zakon, }e se slu~i, ~ovek {to }e 
zavr{i elektrotehni~ki fakultet, ili 
kompjuterski nauki, koj {to vo predmetite }e 
ima biologija, muzi~ka akademija, pasi{ta, 
anatomija, zavisi {to go interesira ~ovekot. 
Mislam, apsolutno edna {arenolikos, koja {to 
mo`e da pomogne na ~ovekot osven brzo da 
zavr{i, a }e imame eden kadar koj {to 
apsolutno ne mo`e da vleze vosistemot za da 
pridonese kako kvaliteten kadar vo znaewe i 

vo pravewwe na pari vo kompanijata vo koja {to 
}e raboti. Zatoa, na ovoj na~in }e im pomognete 
na lo{ite studenti, }e gi favorizirate, ili so 
ova sakate da gi izvadite od mrtvilo 
fakultetite koi {to apsolutno zapi{uvaat po 
dva trojca studenti, a ima nekoj lesen predmet i 
tamu lu|eto }e po~nat i mrtvi vo princip 
fakulteti }e gi za`iveete, bidej}i ne e 
konjukturno toa zanimawe, nema interes kaj 
gra|anite, kaj studentite, kaj decata, kaj 
mladinata da se zapi{uvaat tamu. A onie {to se 
dobri, onie {to treba da go dadat kvalitetnoto 
obrazovanie }e gi kaznite, ili }e napravite 
diskriminacija na studentite koi {to ostanale 
do kraj i na elektro i na ma{inski, zo{to nekoj 
da se ma~i da sobere 160 krediti na ma{inski 
fakultet i vo te{ki uslovi i vo laboratorija, 
koga nekoj }e dojde do najte{kite predmeti veli 
{to baram jas na zavaruvawe, }e si odam na 
zapoznavawe na prirodata i op{testvoto i 
posle toa }e konkuriraat dvajcata  na isto 
rabotno mesto, edniot zavr{il so 40 predmeti 
od ma{inski fakultet, a drugiot zavr{il so 20 
predmeti od ma{inski, dva od bilogija }e dojde 
do 75%, tri muzi~ko, edno {umarsko i posle ovoj 
}e go primat, zatoa {to mo`ebi e ~len na VMRO 
DPMNE. Lo{o e ova re{enie kako prvo ~itawe 
predlagam da go vratite nazad i da va`i samo za 
strukata ili za edinicata koja {to toj kako 
student pripa|a. Blagodaram.  

Svetlana Jakimovska: Blagodaram i jas.  

Za replika e prijaven gospodinot minister za 
obrazovanie i nauka, povelete.  

Pero Stojanovski: Blagodaram 
potpretsedatelke,  

Isto taka bi sakal da dadam edno pojasnuvawe. 
Na Medicinskiot fakultet vo Skopje gi sledime 
sostojbite i ona {to se slu~uva vo momentot ne e 
nitu menuvawe na dekanot, tuku e zaprena 
procedurata za izbor na nov dekan, zatoa {to 
soglasno zakonot za da se otpo~ne procedurata 
za izbor na dekan, potrebno e da bidat 
ispolneti nekoi uslovi. Imeno, ne e formirana 
dekanskata uprava za `al, na Medicinskiot 
fakultet, isto taka, gi nema drugite pravni 
akti, a isto i nema spogodba so Klini~kiot 
centar, odnosno so klinikite vo ramkite na 
Klini~kiot centar. Taka {to, postapkata e 
zaprena. Se dodeka ne se donesat ovie akti i 
dodeka ne se formira dekanskata uprava. Zna~i, 
ne stanuva voop{to zbor za bilo kakov pritisok.  

Vo odnos na datumite, za primena na Zakonot se 
soglasuvam deka tuka postojat mo`nosti da se 
promenat datumite.  

Svetlana Jakimovska:  Blagodaram.  

Za replika e prijaven gospodinot Andov Stojan, 
povelete.  

Stojan Andov: Jas mislev deka gospodinot 
minister }e go objasni ova {to gospodinot 
Makraduli najmnogu se zadr`a, da preskokne 
nekoj predmet na svojot fakultet i da go zameni 
so nekoj predmet na drug fakultet. Treba{e toa 
ministerot da go objasni {to toa zna~i sega so 
ova novo re{enie koe e ovde. Inaku, toa mo`e da 
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vnese nov kvalitet vo sudiraweto kaj nas. Sekoj 
te{kite predmeti kaj svojot fakultet da si gi 
preskokne i da odi na drugo mesto kade {to ima 
lesni predmeti, no te{kite predmeti se nekoja 
osnova. Fizikata e vo elektrotehnikata, 
rimskoto pravo, ustavnoto pravo, gra|anskoto 
pravo se na Pravniot fakultet i ako tie odat 
tamu za berewe tutun da polagaat na 
Zemjodelskiot fakultet ili na veterina za 
bolesti za bruceloza itn., a preskoknat rimsko 
pravo, ili ustavno pravo, toga{ tie ne se 
pravnici. Taka {to treba da se razjasni {to e 
ova {to Makraduli go signalizira i na toa 
treba da se obrne golemo vnimanie. Inaku, toj 
sistem mo`e da bide korisen samo za onie koi 
dolgo studiraat i ne se zavr{eni i mo`e 
obrazovnata struktura da ni ja podobarat. I 
ovde ima dosta nezavr{eni studenti, pa na toj 
na~in sigurno brzo }e zavr{at. Me|utoa, veruvam 
deka toa za niv ne e pravedno. Taka da, u{te 
edna{ sugeriram ministerot i Vladata da 
vnimavaat takvi deformacii vo studiraweto i 
vo strukturata na znaeweto na idnite na{i 
akademski gra|ani, ako e to~no ova 
predupreduvawe od gospodinot Makraduli. Jas 
ne sum nastavnik, ne sum profesor, ne mo`am 
toa dovolno da go sfatam, a i ne sfatlivo mi e 
ako postoi takvo re{enie, kako {to toj ovde 
objasnuva{e. Blagodaram.  

Svetlana Jakimovska:  Blagodaram i jas.  

Za zbor e prijavena gospo|a Topuzova Karevska 
Roza, povelete.  

Roza Topuzova Karevska: Blagodaram 
po~ituvana potpretsedatelke, po~ituvani 
kolegi pratenici, po~ituvan minister za 
obrazovanie i nauka,  

Koga ovoj zakon stigna vo sobraniska procedura 
na korodinaciite koi {to gi praktikuvame so 
pretsedatelot na Sobranieto sekoj ponedelnik, 
vicvepremierot na Vladata objasni deka se 
raboti za Zakonot za visoko obrazovanie koj {to 
e povrzan so tempus programata i sigurno deka 
mislam deka nema pratenik vo ovoj Parlament, 
koj {to nema da se soglasi, dokolku se raboti za 
navistina, edno zakonsko usoglasuvawe so 
tempus programite, ovoj zakon ne ja zabrza 
sobraniskata procedura. I pokraj toa, moram da 
ka`am deka ovoj zakon odi vo redovna zakonska 
procedura, no imaj}i go predvid zna~eweto na 
tempus programata, site pratenici, odnosno 
koordinatori i zamenici koordinatori koi {to 
bevme tamu prisutni, se soglasivme ovoj zakon 
da gi pomine site proceduri vo Sobranieto, no 
sepak, taa postapka da bide malku pozabrzana. 
Tokmu poradi toa se soglasivme ovoj zakon da 
odi i deneska od 14-ta na 3-ta to~ka. M|utoa, 
obrazlo`enieto na vicepremierot koga go 
pro~itavme zakonot vidovme deka mnogu malku e 
vo soglasnost so ona {to go dobivme kako tekst 
od Zakonot, a u{te pove}e, so brzaweto, stana 
apsolutno nejasno ako se pro~ita celiot zakon i 
se vidi deka onie dva ~lena, ~lenot 3 i ~lenot 4 
koj {to se od osobeno zna~ewe koi {to i 
kolegite pred mene ka`aa deka }e dadat 
poddr{ka a isto taka i jas smetam deka ovie dva 

~lena se dobri od osobeno zna~ewe se za 
zajaknuvawe na ulogata na ddr`avnite 
univerziteti, a isto taka, se od golemo za~ewe 
za studentite koi {to sakaat da se usovr{uvaat, 
bez razlika dali se vraboteni, duri i za 
nevrabotenite na dr`avnite fakulteti, koi {to 
sakaat svoeto znaewe da go usovr{at na eden od 
100-te univerzieti spored rang listite 
navedeni vo Zakonot. Me|utoa, {to e dilemata. 
^itaj}i go vnimatelno zakonot gledame deka 
ovie dva ~lena se odlo`uvaat i nivnata 
primena }e bide od 15-ti septemvri 2010 godina 
i toga{ se nametnuva pra{aweto zo{to be{e 
brzaweto za donesuvawe na ovoj zakon i 
insistiraweto duri od strana na vicepremierot 
da bide duri i po skratena postapka, no 
pretsedatelot na Sobranieto ne ja prifati taa 
skratena postapka i re{i vo dogovor so 
koordinatorite da imame edna redovna 
postapka, vsu{nost kako {to i naj~esto se 
dogovarame ovde.  

Kaj mene isto taka se nametnuva edna golema 
dilema, koga }e go ~itam ~lenot 1, na koja {to 
dilema ne dobiv odgovor i po insistirawe na 
kolegata Jani Makraduli od strana na 
ministerot, {to zna~i zamenuvaweto na 
zborot:"edinica" so zborot:"edinicite" i 
mo`ebi tokmu toa e brzaweto da se donese 
zakonot, a ne onie dva dobri ~lena koi {to }e 
pridonesat za kako {to rekov unapreduvawe na 
dr`avnite fakulteti isto taka vo korist na 
studentite zapi{ani na pozdiplomski i 
doktorski studii.  

Imeno, o~ekuvam deka posle tret pat, biej}i 
edna{ kolegata Sugareski, a potoa kolegata 
Makraduli, duri i kolegata Stojan Andov pobara 
objasnuvawe {to zna~i ova zamenuvawe na 
zborot "edinica" so zborot: "edinicite". 
Kolegata jani Makraduli toa go obrazlo`i so 
primeri, jas ne bi sakala da se povtoruvam. No 
isto taka, smetam deka ova ne e dobro. Ne e 
dobro, dotolku pove}e, ako se ima predvid deka 
studiskite programi, osobeno za vtoriot i 
tretiot stepen za postdiplomskite i 
doktorskite studii se vo nasoka za pogolema 
stru~nost i kompetentnost na kadrite za nivno 
usovr{uvawe, kako tie }e se usovr{uvaat, kako 
tie }e imaat po tesna specijalnost i nadgradba 
za ona {to ponatamu treba da go rabotat, 
dokolku mo`at da imaat izborni predmeti vo 
edinicite, a ne vo edinicata koja {to e srodna 
po ona {to tie go odbrale za da go usovr{at 
svoeto znaewe.  

Mislam deka e dobro da odgovori ministerot 
{to bil povodot za da imame edna vakva izmena.  

Isto taka, se nametnaa dilemite i {to }e se 
slu~i okolu ~lenovite 3 i 4, smetam deka se 
dobri i dadov jas poddr{ka. Edinstveno ne se 
soglasuvam so nivnata primena da se odlo`i za 
cela godina, zatoa {to ako e obrazlo`enie deka 
nema sredstva od buxetot, nie sme svesni deka 
rebalansot na buxetot se pravi za se i se{to i 
za pomali raboti, a kamo li za edna vakva 
zna~ajna rabota, taka da ve}e so rebalansot koj 
{to }e go imame, predpostavuvam, vo juni mesec, 
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}e mo`at da se obezbedat sredstva za edna 
vakva korisna rabota, so koja {to na{ite 
postdiplomci i studenti doktoranti, }e mo`at 
da dobijat odredena finansiska pomo{ od 
dr`avata.  

[to se odnesuva do ~lenot 168-a, smetam deka 
isto taka e dobar, me|utoa, ovde ne dobivme 
odgovor {to so studentite koi {to ne po svoja 
vina se zapi{ale na ovie univerziteti. Tokmu 
poradi ova {to dosega go ka`av, o~ekuvam deka 
ministerot za obrazovanie i nauka, na{ite 
zabele{ki }e gi sfati mnogu seriozno i }e 
intervenira vo ~lenot 1, so toa {to }e se vrati 
staroto re{enie i namesto edinicite, }e ostane 
edinicata. Isto taka }e razmisli za ona {to 
ovde stigna kako predlog od kolegite pratenici 
deka }e mo`e ~lenot 8 da se izmeni i da se 
odredi nekoj drug datum. Vo sekoj slu~aj, 
najdobro bi bilo toa da bide od ovaa godina i so 
toa da mo`e da im se ovozmo`i i onie studenti 
zapi{ani na postdiplomski studii i doktorski 
studii ovaa godina, a koi {to }e uspeat da se 
zapi{at na 100-te najdobro rangirani 
fakulteti, da mo`at da apliciraat i da gi 
dobijat ovie sredstva, zatoa {to svedoci sme 
deka ne samo na prvite 100 univerziteti, ima 
zna~itelen broj na studenti koi {to se 
zapi{uvaat, koi {to dobivaat studentski 
prestoj i se zapi{uvaat na prvite 10 
univerziteti. Isto, mene mi se nametnuva 
dilemata dali Ministerstvoto razmizluvalo 
{to za onie studenti koi {to zavr{uvaat na 
prvite 10 ili 20 univerzieti i potoa se vra}aat 
vo na{ata zemja. Kakvi mo`nosti imaat tie 
studenti za ovde, ne da se vrabotat. Za niv, 
rabota e mal zbor tuku, da go prenesat svoeto 
znaewe, da bidat korisni za na{ata zemja. Jas 
po~ituvan minister, poznavam eden dobar del na 
studenti, koi {to svoite postidplomski studii, 
duri i doktorski studii gi imaat zavr{eno na 
10-te najpresti`ni univerziteti vo svetot i 
potoa koga }e se vratat ovde ostanuvaat bez 
rabota i ne mo`at svoeto znaewe da go prenesat 
vo svojata zemja. Mislam deka takvi mladi lu|e 
i se potrebni na ovaa zemja i treba da ja dobijat 
{ansata. Za niv nema problem da ostanat tamu 
kade {to se {koluvale. Za `al, najgolem broj od 
niv i tamu ostanuvaat, {to e mnogu tragi~no, 
zatoa {to ovaa zemja gi {koluvala za vreme na 
osnovnoto obrazovanie, srednoto obrazovanie, 
visokoto obrazovanie i potoa odat na 
postdiplomski studii i ne se vra}aat ovde da go 
prenesat svoeto znaewe i so toa da pridonesat 
za razvojot na na{ata zemja.  

Zna~i, poradi seto ova iska`ano, jas bi ve 
zamolile u{te edna{ da dadete objasnuvawe 
{to zna~i ova edinicata i zo{to ne bi mo`elo 
da si ostane staroto re{enie i da razmislite 
okolu toa za primenata na ~lenot 8, da se 
promeni datumot, kako vie {to rekovte, no ne 
samo za eden mesec, tuku mo`ebi da va`i u{te 
od ovaa godina. Vi blagodaram.  

Trajko Veqanovski: Blagodaram i jas.  

Replika ima gospodinot Ja{ari Adnan, 
povelete.  

Adnan Ja{ari: Blagodaram po~ituvan 
pretsedatele, po~ituvan minister, po~ituvani 
kmolegi pratenici,  

Bidej}i ne bev ovde koga treba{e da bidam da se 
javam, da ka`am dva tri zbora vo ime na 
replika, }e ka`am za ovoj predlog zakon i u{te 
na po~etokot }e naglasam deka se govori za 
nekoliku izmeni, za koi cenam deka se 
kvalitetni i se od visok kvalitet. Zatoa, 
mislam deka site treba da go poddr`ime ova i 
da ovozmo`ime ovoj Predlog zakon da odi vo 
vtoro ~itawe.  

Slu{aj}i gi prethodnite diskutanti dojdov do 
zaklu~ok deka pove}e se kritikuva 
predviduvaweto na tn., izborni predmeti na 
univerzitetot. Jas sakam da ve izvestam deka vo 
pogolem del na univerzitetite koi imaat 
vgradeno bolowski sistem opfa}aj}i gi i UIE, 
kade se sproveduva toa {to denes e predlo`eno 
od strana na Ministerstvoto. Sakam da 
naglasam i toa deka vo UIE, programskite 
studii ili kolikulumite vo sebe opfa}aat ili 
se so~ineti od tri predmeti tn., zadol`itelni 
predmeti i izborni predmeti vo samiot 
univerzitet. Sakam da ve izvestam deka izborni 
predmeti vo samiot univerzitet, studentite 
posebno se orientiraat na jazi~nite predmeti, 
angliskiot, germanskiot i francuskiot jazik i 
od ovie predmeti normalno, dobivaat odredeni 
krediti koi im slu`at za da go postignat toa 
{to go narekuvaat kako maksimum, a {to e 
predvideno so zakonski odredbi. Se soglasuvam 
zatoa {to e pra{awe za koe treba da se 
rasprava i treba da se analizira i treba nad se 
da se pobara toa {to oceniv deka e 
najkvalitetno. U{te edna{ }e naglasam deka 
ovaa odredba koja denes se predlaga, mnogu 
univerziteti ja imaat vgradeno ili go 
sproveduvaat bolowskiot sistem se sproveduva. 
Blagodaram.  

Trajko Veqanovski: Za kontra replika se javi 
gospo}a Roza Topuzova Karevska, povelete.  

Roza Topuzova Karevska: Blagodaram po~ituvan 
pretsedatele, u{te edna{ se poka`a 
apsurdnosta na prvata minuta na prijavuvawe vo 
Delovnikot koja {to ja imame. Ete, poradi toa }e 
bevme uskrateni od edna konstruktivna 
diskusija i pristap na kolegata koj {to ja 
poznava ovaa materija, pa taka, namesto 
ministerot toj se obide da odgovori na nekoi 
pra{awa i iskustvoto i ovoj pat se poka`a deka 
e dobrodojdeno iako okolu toa edinica, edinici, 
mo`eme i toa da go definirame, {to zna~at 
srodni predmeti, me|utoa, sepak kolegata se 
obide da dade eden ton na ovaa diskusija i so 
primer da uka`e deka mo`ebi mo`e i poinaku 
da se definira ovoj poim, no vo sekoj slu~aj da 
ne se donese vo sprotivno ona {to go zboruva{e 
kolegata Jani Makraduli. I tokmu poradi toa 
smetame deka e dobro da mo`e sekoj pratenik da 
se prijavi i da si go iska`e svoeto mislewe. 
Toa e vo prilog na nosewe na dobri i kvalitetni 
zakoni. Blagodaram.  

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 
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Ima zbor gospodinot Lazarev Jovan, povelete. 

Jovan Lazarev: Po~ituvan pretsedatele, 
po~ituvan ministre, po~ituvani kolegi 
pratenici. 

Jas mislam deka e dobro {to raspravata za ovoj 
zakon ja pomestivme od to~ka 14 da stane to~ka 
3, bidej}i posle ovaa to~ka sleduvaat to~ki koi 
{to mo`e da ja razvle~at ovaa sednica so 
odredeni prekini itn, a ovoj zakon ne e iten po 
karakter, me|utoa, e ubavo da odi zabrzano vo 
normalna procedura, zna~i vtoro ~itawe so 
amandmani itn.  

Dolgo be{e ovde diskutirano, }e go ka`am 
svoeto mislewe okolu nekoi ~lenovi. Sekoj 
nastaven plan se sostoi od stolbovi, pred malku 
i kolegata Ja{ari go ka`a toa, zna~i stolb od 
zadol`itelni predmeti i stolb od izborni 
predmeti i vo postojniot zakon be{e predvideno 
deka ovoj stolb od zadol`itelni predmeti e do 
50%, a ostanatiot del od predmetite se izborni 
predmeti, {to na nekoi univerziteti, na nekoi 
fakulteti  im sozdade problemi da go 
reorganiziraat svojot nastaven plan i sega se 
predlaga edno poliberalno re{enie, stolbot na 
zadol`itelni predmeti bide do 75%. Toa zna~i 
do 75%, a ne mora 75%. Dokolku nekoi 
fakulteti, univerziteti se organizirani i se 
vklopuvaat vo ova do 75%, zna~i mo`e i 
postojnoto re{enie do 50% dokolku im se takvi 
nastavnite planovi i programi, mo`e sega vo 
ovoj zakon da funkcioniraat.  

Okolu diskusijata za toa zborot "edinica" da se 
zameni so "edinicite", se soglsuvam deka ovde 
mo`e da ima odredeni zabuni deka predmetite 
koi {to se biraat od drugi fakulteti na 
Univerzitetot mora da bidat i treba da bidat 
vo funkcija na profilot. Zna~i profilot treba 
da bide toj {to }e gi diktira izbornite 
predmeti {to zna~i ne zna~i deka toa striktno 
mora taka da bide. Eve kolegata Ja{ari ka`a 
odredeni predmeti mo`at da mu go pro{irat 
negovoto znaewe kako {to e jazik, kako {to se 
nekoi drugi, no toa ne smee da bide vo golema 
koli~ina. Za informacija i sega eve, na 
Ma{inskiot fakultet, ne znam dali na Elektro 
e taka, eden do dva predmeti od postojniot 
nastaven plan, mo`e da se biraat od drugite 
fakulteti. Toa ne zna~i deka go rasturaat, go 
unakazuvaat profilot, eden do dva predmeta, 
ako 42 ili 40-tina predmeti se od profilot, 
toga{ eden do dva predmeti nema da go unakazat 
profilot.  

Od taa gledna to~ka sepak Ministerstvoto, a i 
nie pratenicite da razmislime so odreden 
amandman  mo`ebi da se definira procentot na 
predmeti koi {to }e se biraat od drugi 
fakulteti. Od svojot fakultet mo`at da odat 
do odredena granica, no ne site da bidat od 
drugi fakulteti, toa da ne se zloupotrebuva vo 
funkcija kako {to ovde se zboruva{e.  

Okolu vtoriot del, mislam deka skoro site 
pratenici dadoa podr{ka i jas davam podr{ka 
za ova da mo`e na{ite mladi, pa i site kadri od 
univerzitetite, dr`avnite univerziteti da 

konkuriraat na univerzitetite vo svetot koi 
{to se vo prvite stotina univerziteti spored 
poznatata [angajska i drugi rang listi priznati 
vo svetot i mislam deka e dobro da se po~ne so 
ovaa praksa.  

Jas da ve potsetam deka i minatata godina 
Vladata ima{e konkurs za site asistenti koi 
{to sakaat da gi prodol`at svoite 
postdiplomski studii na drugi univerziteti 
deka Vladata }e gi podmiri tro{kovite i jas 
nemam informacija, mo`ebi ako ima ministerot 
informacija za toa i da ja dade, kolku asistenti 
go iskoristija ovoj konkurs na Vladata. Zna~i 
ova ne e ne{to novo {to sega prv pat se 
voveduva, tuku sega se dava zakonska ramka i toa 
zakonska ramka kako {to re~e i ministerot, za 
zajaknuvawe na kapacitetite na kadrite na 
dr`avnite univerziteti.  

Okolu primenlivosta dali 2009-2010 godina, 
mo`ebi e dobro da bide 2009 godina dali ima 
vreme, zna~i treba da se donesat pravilnici, 
treba aplikacii, treba da se najde 
univerzitetot, treba da se aplicira tamu, treba 
da se odgovori od tamu. Obi~no tie aplikacii 
traat od prilika 1 godina, i Fulbrajtova 
stipendija da dobiete ili bilo kakva 
stipendija ili bilo kade procedurata e okolu 
edna godina, taka {to objektivno, realno e da 
po~nuva od slednata godina, no eve ako mo`e i 
da se promeni zakonot, ako ima slu~ai kade {to 
nekoj mo`e da se organizira za nekolku meseci, 
se razbira toa bi bile pomal broj, nema da bide 
Buxetot tolku mnogu optereten da mo`e i od 
ovaa godina da im se udovoli.  

Eve jas mislam deka treba site zaedni~ki da go 
podr`ime ovoj zakon, site zakoni dosega, da 
potsetam od obrazovanieto gi nosevme 
ednoglasno, zna~i i pozicija i opozicija 
glasale, se nadevam deka i ovoj pat }e bide 
taka. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Replika ima gospo|a [ekerinska Radmila, 
povelete. 

Radmila [ekerinska: Blagodaram 
pretsedatele. 

Kolegata pratenik e profesor i na Ma{inskiot 
fakultet i toa me potikna za edna replika koja 
se odnesuva generalno na Bolowskiot sistem 
zatoa {to mislam deka nema da mo`e da ja 
pore~e vistinata za koja ovie denovi ~itame vo 
na{ite mediumi. I za `al, vo Makedonija se 
sozdava somne` dali reformite kon 
Bolowskiot sistem bila ispravna ili 
neispravna politika. Ona {to e problem so 
na{iot sistem ne e dali Bolowa odgovara na 
Makedonija tuku pra{aweto e dali Makedonija 
realno saka da go primeni Bolowskiot princip 
na  funkcionirawe na univerzitetite. 
Vpe~atokot koj }e go imate ako otidete vo mnogu 
od dr`avnite univerziteti i fakulteti i ako 
vlezete i videte kako se odviva nastavata 
reakcijata }e vi bide ovde se voveduva 
Bolowski sistem ama od nekoj izgleda  nekoj 
Jemenski tip, Jemenski smer, Ugandski smer. 
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Pretpostavuvam kolegata seu{te dr`i ~asovi na 
Ma{inskiot fakultet, }e otidete vo zgradata 
vo koja {to se smesteni dvata mo`ebi 
najmasovni fakulteti, Elektro-tehni~kiot i 
Ma{inskiot, koga velam masovni ne mislam broj 
na studenti koi se zapi{ani tuku broj na 
studenti koi posetuvaat nastava se prisutni na 
fakultetot postojano, }e vlezete vnatre i koga 
}e vidite deka ~asovi i ve`bi se odr`uvaat vo 
fizi~ki nevozmo`ni uslovi 100, 120 studenti, 
na eden asistent ili eden profesor, sfa}ate 
deka del od Bolowskiot sistem e samo gluma, a 
ne realnost. Bolowskiot sistem, toa go 
potvrduvaat i profesori od na{ite 
univerziteti, ima logika ako takov tip na 
nastava fizi~ki mo`e da se odviva. Za da 
pravite testirawa i kolokviumi treba na eden 
profesor ili eden asistent da imate po 20, 30 
studenti kakvi {to gi ima vo Evropa, kakvi {to 
gi ima vo svetot. Na koj na~in }e obezbedite 
interaktivnost so studentite ako vo salata 
imate 150 studenti. Od kade mo`ete da 
pametite 150 imiwa za da potoa im go nagradite 
nivniot trud.  

Zatoa problemot vo Makedonija ne se ovie 
zakoni, problemot e {to vo Vladata pi{uvaat 
eden ~len, a vo realnosta sproveduvaat drug tip 
na politika i jas ve uveruvam i kolega pratenik 
i profesor na eden od dr`avnite univerziteti, 
taa politika, za `al, ne e dobra za dr`avnite 
univerziteti i studentite koi {to planiraat da 
dobijat dobro obrazovanie. Na krajot samiot 
fakt {to ministerot za obrazovanie i nauka 
odlu~i da ne ni dade nitu eden argument so koj 
{to }e poka`e deka ovoj sistem na birawe na 
predmeti nadvor od fakultetot i nadvor od 
strukata e dobar, mislam deka dovolno govori. 
Vo Makedonija nemame tehni~ki univerziteti, 
vo Makedonija imame fakulteti koi {to pravat 
univerziteti {to se mnogu raznorodni. Za ova 
Ministerstvoto mol~i. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Kontra replika gospodiniot Lazarev Jovan, 
povelete. 

Jovan Lazarev: Jas i blagodaram na 
po~ituvanata prateni~ka za replikata i eve, 
taa be{e asistent na Elektro-tehni~ki 
fakultet i go delam misleweto deka tie dva 
fakulteti se edni od najmasovnite, me|utoa 
nema da bide neskromno ako ka`am se i edni od 
najdobrite fakulteti. Prostornite uslovi se 
problem toa e fakt, me|utoa, se re{avaat i ne 
se predmet na ovoj zakon, prostornite uslvoi. Za 
informacija nie kako Ma{inski fakultet nie 
so svoi sredstva uspeavme da izgradime edna 
nova zgrada vo koja {to sega navistina imame 
dobri uslovi za desetina grupi da slu{aat 
desetina do dvaeset studenti. A kadrite koi 
izleguvaat od fakulteti se glavnoto merilo za 
sekoj univerzitet, za negovata rabota, za 
kvalitetot. Mislam deka kadrite od na{ite 
fakulteti go potvrduvaat toa i tie se 
prifateni sekade i se barani i vo Makedonija i 
nadvor od Makedonija. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Replika gospo|a Roza Topuzova Karevska, 
povelete. 

Roza Topuzova Karevska: Blagodaram 
pretsedatele, po~ituvan kolega. 

Tokmu poradi ova nie go debatiravme ~lenot 1, 
jas bi sakala da pro~itam {to vsu{nost }e se 
izmeni. Vika, studiskite programi - zaradi 
javnosta ne zaradi vas, znam deka vie ja 
poznavate materijata, no zaradi javnosta koja 
{to ne sledi. "Studiskite programi treba da 
sodr`at  zadol`itelni izborni nastavni 
predmeti. Zadol`itelnite nastavni predmeti 
treba da bidat od soodvetnata oblast na 
edinicata na Univerzitetot odnosno na 
vnatre{nata organizaciona edinica institut-
katedra-oddel, pri {to nivnoto u~estvo ne 
mo`e da nadmine 50% od brojot na predmetite 
na studiskata programa". Toa be{e do sega, a 
sega velime najmalku 75%. Zna~i ne zna~i deka 
i najmnogu 75%, zna~i najmalku 75% od brojot na 
predmetite. A vika od ostatokot od studiskata 
programa gi so~inuvaat izbornite nastavni 
predmeti koi {to studenite samostojno gi 
izbiraat od redot na site nastavni predmeti 
zastapeni na edinicitata na Univerzitetot. 
Sega se menuva i veli "na edinicite na 
Univerzitetot". Tokmu poradi toa se dilemite 
koi {to gi iska`avme kolku soodvetni stru~ni 
predmeti }e odberat studentite koi {to 
studitraat od edna oblast, a kolku mo`at da 
odberat predmeti koi {to, ona e to~no {to go 
ka`avte vie deka e dobro ako se odberat eden 
do dva predmeti koi bi bile jazici, no kolku bi 
odbrale koi {to nemaat nikakva dopirna to~ka 
so ona {to e predmet na nivno studirawe ili 
u{te polo{o {to e predmet na postdiplomski 
studii ili doktorski studii koi {to ka`avme 
deka sepak postdiplomskite studii i 
doktorskite studii odnosno studiite na vtor i 
tret stepen se kolku e mo`no pove}e da se 
usovr{i studentot vo oblasta koja {to ja odbral 
odnosno da dade kolku {to e mo`no pove}e 
naso~eni znaewa vo konkretnata oblast. Tokmu 
poradi toa e dilemata zo{to sega zborot 
"edinica" za zamenuva so zborovite "edinici" i 
sosema na kratko, po~ituvan kolega, onie {to 
sakaat da go usovr{at svoeto znaewe nadvor na 
univerzitetite ve}e aplicirale. Tie gi sledat 
konkursite  po internet, tie ve}e imaat 
aplicirano. Ostanuva samo toa dali i onie koi 
{to }e uspeat da se zapi{at ovaa godina na 
rangiranata lista na dr`avnite univerziteti 
}e mo`at da gi koristat ovie sredstva {to gi 
dava Ministerstvoto. Zna~i za toa zboruvame. 
Zna~i studentite koi {to imaat namera da se 
usovr{uvaat tie ve}e gi imaat potpolneto i 
podadeno aplikaciite zatoa {to znaat koe 
vreme e na aplicirawe. Blagodaram  

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Kontra replika gospodiniot Lazarev Jovan, 
povlete. 

Jovan Lazarev: Blagodaram po~ituvana 
kole{ke. Jas znam {to ~itate vie ama vo ~len 1 
okolu izbornite predmeti to~no stoi zborot 
"najmnogu" do 75%, zna~i zadol`itelnite 
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predmeti mo`at da bidat najmnogu do 75%, a ne 
najmalku.  

A okolku izbornite predmeti, ima potreba da se 
zemaat od drugi fakulteti predmeti, toa e  
dobro dokolku go zajaknuva profilot. Na 
primer, na eden Ma{inski in`ener mu e mnogu 
potrebno da ima dopolnitelni znaewa od 
informatika ili na eden elektro in`ener od 
energetika mnogu e dobro toj da znae ma{inski 
predmeti vo smisla turbini itn. Ili pak mu 
treba na eden in`ener nezavisno dali e 
ma{inec ili elektro da znae i menaxment, 
knigovodstvo, bankarstvo, jazici. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Bidej}i e iscrpena listata na prijaveni za zbor, 
konstatiram deka op{tata rasprava po 
Predlogot na zakonot e zavr{ena.  

Tuka ja prekinuvam sednicata. 

Prodol`uvame vo 15,05 ~asot. 

(Pauza od 14.05 ~asot) 

(po pauzata sednicata prodol`i vo 15,23 ~asot) 

Trajko Veqanoski: Prodol`uvame so rabota. 

Vrz osnova na izve{taite na Komisijata za 
obrazovanie, nauka i sport, kako mati~no 
rabotno telo i Zakonodavno pravnata komisija i 
raspravata na sednicata na Sobranieto, na 
Sobranieto mu predlagam da go usvoi sledniot 
zaklu~ok. 

Predlogot na zakonot za izmenuvawe i 
dopolnuvawe na Zakonot za visokoto 
obrazovanie e prifatliv i mo`e da se dade na 
natamo{no odnosno na vtoro ~itawe. 

Ovoj zaklu~ok zaedno so stenografskite 
bele{ki od sednicata na Sobranieto da se 
dostavi do Komisijata za obrazovanie, nauka i 
sport i Zakonodavnopravnata komisija na 
Sobranieto na Republika Makedonija. 

Bi gi zamolil pratenicite {to se vo salata da 
ne izleguvaat od salata. 

Preminuvame na glasawe.  

So ogled na toa deka odredeni pratenici bea 
prisutni vo salata, ja napu{tija salata, 
objavuvam pauza od polovina ~as za da se 
priberat pratenicite za da mo`eme da 
premineme na glasawe. 

Ja prekinuvam sednicata. 

]e prodol`ime vo 16,00 ~asot. 

(po pauzata sednicata prodol`i vo 16,07 ~asot). 

Gi povikuvam pratenicite da vlezat vo salata.  

Predlo`eniot zaklu~ok go stavam na glasawe. 

Ve povikuvam da glasame.  

Vkupno glasaa 60 pratenici. Od niv za predlo-
`eniot zaklu~ok glasaa site 60 pratenici, nema 
vozdr`ani, nema protiv. 

Konstatiram deka Sobranieto go usvoi 
predlo`eniot zaklu~ok. 

Minuvame na to~ka 3 - Predlog na Delovnik za 
izmenuvawe i dopolnuvawe na Delovnikot na 
Sobranieto na Republika Makedonija I 
~itawe. 

Predlogot na Delovnikot i izve{taite na 
Komisijata za delovni~ko i mandatno-
imunitetni pra{awa, kako mati~no rabotno telo 
i na Zakonodavno pravnata komisija vi se 
dostaveni odnosno podeleni. 

Otvoram op{ta rasprava. 

Gi povikuvam predlaga~ot i pratenicite koi 
sakaat da govorat po op{tata rasprava po 
Predlogot na Delovnikot da se prijavat za zbor. 

Gi molam slu`bite da mi dadat listing vo odnos 
na prijavuvaweto na pratenicite. 

Spored displejot {to go imam prv za zbor e 
prijaven i ovlasten pretstavnik na 
predlaga~ite, bidej}i ima promena, prethodno 
be{e g-|a Cvetanka Ivanova, a sega e g-dinot 
Jani Makraduli kako ovlasten pretstavnik na 
predlaga~ite. 

Gi molam slu`bite da podelat listing od 
prijavenite na koordinatorite na prateni~kite 
grupi. 

Ima zbor g-dinot Jani Makraduli, povelete. 

Jani Makraduli: Blagodaram pretsedatele. Na 
po~etokot da se pridru`am do onie pratenici, 
ili gra|ani koi {to, mala digresija, se 
priklu~uvaat na vra}aweto na fejsbukot vo 
Sobranieto. Deneska ima eden naslov kade {to 
vo Evropskiot parlament se o~ekuva fejsbukot 
da bide eden od glavnite alatki za 
komunikacija so gra|anite i so izbira~ite.  

Deneska na dneven red, ili ova Sobranie so 
~inot na glasawe treba ne samo da se izjasni za 
potrebite za izmeni i dopolnuvawe na 
postoe~kiot Delovnik . . .  

Trajko Veqanoski: Kolegi, ve molam da se 
soslu{ame, povelete. 

Jani Makraduli: Blagodaram pretsedatele. 
Znam deka nieden Delovnik ova nema da go re{i. 
No, toa e realnosta vo Makedonija. 

Zna~i, deneska so glasaweto na site pratenici, 
ne glasame samo za potrebata da se izmeni 
postoe~kiot Delovnik, deneska so glasaweto }e 
poka`eme koj od pratenicite i partiite vo 
Republika Makedonija se zalaga za poinakvi 
odnosi vo Parlamentot, za otvorawe na nova 
stranica na politi~iot dijalog vo Makedonija, 
za ispolnuvawe na politi~kite kriteriumi, koj 
vo Makedonija e za demokratija, a koj e za 
demokratura. Deneska so ~inot na glasawe }e se 
obideme da ja popravime dvojkata {to ja imame 
kako Sobranie vo Makedonija, a edinicata {to 
ja imame dobieno od nadvor. No, ona {to e 
najbitno, deneska so ~inot na glasawe }e 
poka`eme koj e za Makedonija vo Evropa i vo 
NATO, a koj e za Makedonija zaostanata vo 
Balkanot. Najmalku, ili dozvolete mi, najmnogu 
od svoeto vreme da go posvetam na citati koi 
{to gi ka`ale drugi lu|e i koi {to se nadevam 
se dovolen argument za pratenicite da se 
opredelat da glasaat za prodol`uvawe na 
procsesot na razgovori okolu izmenite na 
Delovnikot i na toj na~in da ja popravat 
ocenkata za Makedonija kak vnatre, taka i 
nadvor.  
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Posle izborot na g-dinot Trajko Veqanoski za 
pretsedatel na Sobranieto vo svoeto prvo 
intervju od 28 juni na pra{aweto za Delovnikot 
}e ka`e, citiram: "ne se nosi Delovnik {to }e 
mu odgovara samo na aktuelnoto mnozinstvo. Toa 
e kusogledo, bidej}i vo parlamentarnata 
demokratija mnozinstvoto ne e nepromenliva 
konstanta". Vladata na Republika Makedonija  
vo mart 2008 godina donese merki i aktivnosti 
za realizacija na glavnite prioriteti za 
pristapuvawe vo EU. Vladata na Republika 
Makedonija i Nikola Gruevski napi{aa: "vo 
delot na promovirawe na konstruktiven i 
seopfaten dijalog, konsenzus vo Sobranieto i 
intenzivirawe na konsultaciite Delovnikot da 
bide donesen konsenzualno. Rok, mart 2008 
godina". 

Za `al, Sobranieto na Republika Makedonija 
bez opozicijata donese Delovnik za koj {to 
Ambasadata na SAD istakna citiram: "glasaweto 
vo petokot za novite proceduri be{e golemo 
razo~aruvawe za onie {to ja poddr`uvaat 
demokratijata vo Makedonija. Ambasadata na 
SAD gi pottiknuva vladea~kite i opoziciskite 
partii da go prodol`at dijalogot i da se zalo-
`at brzo da po~nat da razmisluvaat za amand-
mani {to }e ja zajaknat demokratijata {to zna~i-
telno }e ja zgolemi poddr{kata vo politi~kiot 
spektar. Na izjavata na Ambasadata na SAD se 
pridru`i misleweto na Evropskata komisija 
citiram: "misijata na EU saka da povtor i deka 

eden od kriteriumite glasi, promovirawe kons-
truktiven i seopfaten dijalog, osobeno vo oblas-
ti {to baraat konsenzus od site politi~ki 
partii vo ramkite na demokratskite institucii" 

Usvojuvaweto na Delovnikot pretstavuva{e samo 
eden element vo zadovoluvaweto na barawata na 
ovoj kriterium. Na~inot na negovoto usvojuvawe 
isto taka e va`en, bidej}i Evropskata komisija 
se zalaga{e za negovo usvojuvawe so konsenzus. 
Evropskata komisija od Brisel i sugerira{e 
deneska na vlasta na 23 juli 2008 godina da 
usvoi sobraniski delovnik so konsenzus, a na 
opozicijata da se vrati vo parlamentot. 

Ili da citiram {to zboruva{e DUI, del od 
prateni~kata grupa na DUI, kole{kata Teuta 
Arifi posle donesuvaweto na Delovnikot. 
"Vmetnuvaweto na Delovnikot kako to~ka na 
dnevniot red na samiot po~etok na sednicata po 
{verceski sistem, zboruva za toa kolku ne se 
dorasnati na nekoi demokratski vrednosti, 
bidej}i edinstveniot dokument {to gi zasega 
site parlamentarni partii, dokumentot {to e 
kod na odnesuvawe na site partii vo Sobra-
nieto, najmalku zaslu`uva da bide tretiran 
kako {vercuvana stoka na crn pazar.  

Nikoj, o~igledno vo Republika Makedonija, ne 
misli deka ovoj Delovnik e dobro donesen, 
osven prateni~kata grupa na VMRO DPMNE. 
Deneska imame {ansa toa da go popravime. 
Deneska imame {ansa da ne se vra}ame vo 
minatoto. Deneska imame {ansa vo presret na 
prestojnite izbori da pora~ame deka sme zreli 
za politi~ki dijalog, sme zreli da razgovarame 
me|usebe i na toj na~in glasaj}i deneska za 

potrebata od izmeni na Delovnikot da dademe 
edno poinakvo svetlo, vo presret na izborite 
{to ni prestojat vo mart, no i da dademe edno 
poinakvo svetlo za demokratskiot kapacitet na 
Republika Makedonija vo ispolnuvaweto na 
politi~kite kriteriumi. Pod uslov, dokolku 
site sme navistina iskreni i site navistina 
sakame da ja vidime Republika Makedonija vo 
semejstvoto na Evropskite dr`avi. Za `al, 
na~inot na donesuvawe na Delovnikot sozdade 
slika kaj evroparlamentarcite deka vo zemjata 
ima samo deklarativen, no, ne i realen 
konsenzus za integracijata vo Unijata. Velat, 
Evropski diplomati, poso~uvaj}i primeri so 
zakoni {to ne se doneseni vo soglasnost so 
opozicijata. Da bide tragedijata pogolema 
namesto 8-te  zadadeni zada~i od strana na 
Evropskata komisija nie 2008 godina ja 
pominavme so izbori, ja pominavme so drugi 
prioriteti, ja zavr{ivme so {mizli, ma~ki, 
drva i drugi 2 milionski skulpturi, a vo 2009 
godina Makedonija e najdaleku od Evropa. 

Eden od argumentite {to go imaa pratenicite 
koga se nose{e ovoj Delovnik be{e deka toj }e 
ne pribli`i kon Evropskata unija. Za `al, so 
stariot Delovnik Makedonija stana zemja 
kandidat vo 2005 godina. Deneska vo 2009 godina 
so ovoj Delovnik Makedonija e najdaleku 
oddale~ena od Evropa, a NATO verojatno 
po~nuva na site da ni stanuva jasno deka se gubi 
i od horizontot.  

Ona {to posebno sakam da go naglasam, {to 
treba da donese noviot Delovnik? Noviot 
Delovnik treba da ja vrati ustavnata osnova 
deka sekoj pratenik razmisluva so svoja glava, i 
deka sekoj pratenik aktivno treba da u~estvuva 
vo rabotata na Sobranieto, bidej}i toa Ustavot 
mu go dava.  

Ovoj Delovnik gi pogrebuva, prakti~no, 
nezavisnite pratenici da ne mo`at da dojdat do 
Sobranie, bidej}i tie nemaat koga i da 
diskutiraat. Predlo`enite izmeni nemaat,... 

(Xagor vo salata) 

Mislam pretsedatele, ako nemaat ---  

Trajko Veqanoski: Kolegi, ve molam da se 
soslu{ame. 

Jani Makraduli:  Ona {to e najbitno, a toa e 
ovaa slika ne mo`e da ja promeni ni eden 
Delovnik. Ovoj odnos {to go imate kon 
pratenicite od drugite politi~ki partii, ne sto 
delovnici da dojdeme, ne mo`eme da go 
doneseme. Za toa treba politi~ka volja.  

Vo nitu eden ~len od Delovnikot ne pi{uva, 
deka pretsedatelot na Sobranieto svikuva 
redovni koordinacii, ama so dobra politi~ka 
volja, toj toa go pravi.  

Nikade vo Delovnikot ne pi{uva deka 
pozicijata treba da vr{i teror vrz komisiite 
{to gi predvodat ~lenovi od opozicijata, ama 
zo{to nema politi~ka volja i nema demokratski 
kapacitet, mislite deka samo so glasawe tie 

komisii ne treba ni da se odr`uvaat. Ili 
tragedijata da bide pogolema, ima pratenici vo 
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VMRO DPMNE koi mislat deka izve{tajot na 
Helsin{ki komitet go pi{uva SDSM. Ama za toa 
}e se srami g-dinot pretsedatel na Sobranieto 
na sredbite so ambasadorite i }e bide 
prinuduvan da se izvinuva za odlukite {to gi 
pravat pratenicite na VMRO DPMNE.  

Ne postoi Delovnik {to mo`e da ja popravi 
politi~kata volja, koj {to mo`e da go podigne 
demokratskiot kapacitet na partiite i koj {to 
mo`e da go prikrie toa {to nekoi politi~ki 
partii go zboruvaa samo pred 3 meseci. Zatoa, 
apsolutno o~ekuvam prateni~kata grupa na DUI 
da go poddr`at ovoj predlog za poddr{ka na 
izmeni na Delovnikot vo prvoto ~itawe. Zatoa 
{to celo Sobranie be{e zalo`nik na 
politikata ili odlukata na DUI se dodeka na 
sobraniskata govornica, na rakovodeweto na 
sednicata ne se zboruva na albanski jazik, 
Delovnikot da ne bide donesen. Tie se 
priklu~ija na baraweto na DPA i tvrdea, se 
dodeka ne se vodi na sobraniska sednica na 
albanski jazik noviot Delovnik nema da bide 
donesen.  

Bilo koj delovnik ne mo`e da gi zaboravi niti 
trikovite na Liljana Popovska so 10-te minuti, 
niti da gi prikrie drugite trikovi {to gi 
pravele pomalite sateliti za da dojdat do 
nekoe re{enie.  

Sobranieto na Republika Makedonija, ako saka 
da ja popravi dvojkata vo  Makedonija, a 
edinicata vo Evropa, mora da demostrira deka 
ima i kapacitet i sposobnost da pu{ti 
pozitivni signali za zrelost na politi~ki 
dijalog, za zrelost na gradewe odnosi me|u 
partiite. I zatoa o~ekuvam vo dene{noto 
glasawe da pobedi izborot "Makedonija vo 
Evropa" a ne da pobedi dofrluvaweto, 
vreskaweto, omalo`uvaweto i nemaweto 
doma{no vospitanie. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram.  

Za replika se javeni g-|a Popovska, nema 
problem zabele`uva sekretarot, zabele`uva se.  

Replika ima g-|a Popovska Liljana, povelete. 

Liljana Popovska: Blagodaram g-dine pretse-
datele, blagodaram g-dine Makraduli. 

( Dofrlawe od mesto)  

Trajko Veqanoski: Vaka, ova e zakon. Se 
izvinuvam, ako sakate Delovnikot i Zakonot da 
go svedete na isto ramni{te so interpelacija, 
mislam deka ne ste vo pravo. Po drugi ~lenovi 
od Delovnikot se rasprava.  

Ima replika g-|a Popovska Liljana, povelete. 

(Dofrlawa od mesto) 

G-|a Popovska Liljana povelete va{ite 3 minuti 
za replika. 

Liljana Popovska: Blagodaram pretsedatele, 
ama dali ste dogovoreni kako }e go tolkuvame 
ova sega. Imam pravo ili nemam pravo na 
replika. Vo red li e da imam? 

Trajko Veqanoski: Ve molam, Popovska Liljana 
koj dava zbor? Pretsedatelot na Sobranieto. Ne 
mora vie drugite da gi slu{ate, povelete. 

Liljana Popovska: Blagodaram pretsedatele. 
Zna~i toga{ eve repliciram na kolegata 
Makraduli.  

Me spomna deka sum pravela trikovi so 
predlagaweto na 10-minutno definirawe na 
diskusiite na pratenicite. Toa {to go 
predlo`iv predizvika na vremeto bura od 
amandmani. 2800 i kusur amandmani dobiv od 
opozicijata. Mnogu mi e interesno, do den denes 
ne znam kako gi napravija tie amandmani, im 
~estitam na kreativnosta, verojatno toa }e 
ostane za istra`uvawe ponatamu. Inaku i 
ponatamu smetam i smetav deka definiraweto 
na vremeto na diskusija na pratenicite e ne{to 
{to e normalno i {to }e sozdade samo edna 
podobra sostojba vo Sobranieto.  

Da ne zaboravime deka toga{, koga se zboruva{e 
za promena na Delovnikot, za prviot pat, se 
zboruva{e poradi toa {to Sobranieto be{e 
potpolno opstruirano, politi~ka opstrukcija 
postoe{e, organizirana od opozicijata toga{na 
i sega{na za da ne funkcionira Sobranieto i da 
se sozdade edna tenzi~na sostojba koja {to 
ponatamu lo{o ni se odrazi vo site izve{tai od 
Evropskata komisija.  

Zatoa, zna~i i toga{ i sega smetam deka be{e 
potrebno definirawe na vremeto na diskusii i 
smetav deka 10-te minuti }e bea dobra osnova za 
po~etok na razgovori i za usoglasuvawe. 
Dokolku ocenevme deka e potrebno podolgo da se 
diskutira, mo`e{e toa amandmanski da se 
prodol`i. Me|utoa, 2800-te amandmani totalno 
ja blokiraa institucijata i se onevozmo`i bilo 
kakva razumna diskusija, po {to jas tie 
amandmani, se razbira, gi povlekov za da ne 
bidam jas dopolnitelno pri~ina za ko~ewe na 
rabotata na ovaa institucija. 

Nema{e tuka, g-dine Makraduli nikakvi trikovi 
so mojot predlog za definirawe na vremeto na 
diskusija. Toa be{e ne{to {to go ima vo site 
parlametni. Jas samo sakav da go primenime 
tuka. Inaku, jas imam polno zabele{ki za 
celosnata sodr`ina na ovoj Delovnik i za toa 
sum prijavena i za toa }e diskutiram. Veruvam 
deka vo nekoi to~ki mo`ebi i }e se najdeme. No, 
nema potreba so vakvi navredlivi zborovi da 
nastapuvate. Na toj na~in ne lobirate za 
pozitivna atmosfera vo Sobranieto. 

Blagodaram, eve nema da gi iskoristam ni trite 
minuti {to se sega dadeni na raspolagawe. 
Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Kontra replika g-dinot Makraduli Jani, 
povelete. 

Jani Makraduli: Pa, kole{ke Popovska trik e 
slednovo, koga bevte vo opozicija ne vi pre~e{e 
i ne dadovte predlog za skratuvawe na 10 
minuti.  

Trik e koga vo petok popladne }e podnesete 
predlog za izmeni na Delovnik koj treba da bide 
donesen so koncenzus. Trik e koga vo petok 
popladne koga vo 16,25 ~asot }e go podnesete 
predlogot. 
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Vo interes na javnosta da informiram deka toj 
predlog na zakon {to go dadovte vie voop{to ne 
se pojavi na sobraniska sednica, bidej}i vie go 
povlekovte. Taka {to, da ne manipulirate so 
javnosta deka imalo nekoja diskusija. Naprotiv, 
voop{to va{iot zakon ne dojde bidej}i vie go 
povlekovte. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Replika ima gospo|a Flora Kadriu, povelete. 

Flora Kadriu: Po~ituvan kolega Makraduli, 
iako sosema ja podr`uvam samata potreba za 
izmenuvawe i dopolnuvawe na Delovnikot na 
Sobranieto na Republika Makedonija, smetav 
deka treba da repliciram za da ve iskoregiram 
vo toj del kade {to istaknavte deka DUI be{e 
onaa politi~ka partija pri noseweto na noviot 
Delovnik u{te vo minatiot prateni~ki sostav 
{to ja podr`a DPA. Jas bi rekla deka 
podr`uvaweto ne be{e evidentno zatoa {to vo 
tie momenti imavme rabota so 4.200 podneseni 
amandmani, tuku tokmu DPA be{e onaa koja 
vospostavi inicijativa za vodeweto na 
plenarnite sednici, me|utoa i na komsiite kako 
rabotni tela na Sobranieto na Republika 
Makedonija da  bide ovozmo`eno da se vodat na 
albanski jazik koga pratenicite od albanskata 
etni~ka zaednica se pretsedateli ili vo samiot 
Parlament se potpretedateli, {to ne se slu~i. 

Vo ovoj mandat se donese eden Delovnik, iako 
ima{e potreba za nov Delovnik, me|utoa 
Delovnik koj ne ovozmo`uva efikasno rabotewe 
na Sobranieto. Zna~i ima potreba od 
dopolnitelni izmeni. Toa go nagovestuvam zatoa 
{to denes imav namera da diskutiram okolu 
Delovnikot, me|utoa, poradi zdravstveni 
pri~ini ne bev prisutna i minutata za 
prijavuvawe pomina. Zna~i ne gledam deka ovoj 
Delovnik im ovozmo`uva na pratenicite da si ja 
izvr{at svojata rabota i dol`nost taka kako 
{to treba da ja izvr{uvaat. Blagodaram.  

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Replika ima gospodinot Rafis Aliti, povelete. 

Rafis Aliti: Blagodaram gospodine 
potpretsedatel.  

Nie sme edinstvenata parlamentarna grupa vo 
ova Sobranie koja, koga se predlagaat predlog 
izmenite na Delovnikot na Sobranieto, za 
izgotvuvawe na nov Delovnik, na{ite predlozi 
i zabele{ki gi dadovme na  pismeno i gi 
podnesovme do toga{noto pretsedatelstvo 
odnosno pretsedatelot na Sobranieto. Taka {to 
edno takvo ne{to vo toa vreme ne go napravija 
drugite parlamentarni grupi. Kako i da e, kako 
parlamentarna grupa nie sme podgotveni da go 
dademe na{iot pridoenes, zaedno so drugite 
parlamenatarni grupi, za se ona za {to cenime 
deka treba da se izmeni vo ovoj predlog 
Delovnik, me|utoa izmeni koi }e bidat vo 
interes na rabotata na Sobranieto. Me|utoa nie 
vo ovoj moment ne sme podgotveni da gi 
podr`ime ovie izmeni na ovoj  predlog 
Delovnik ili pak da ja podr`ime inicijativata 
na SDSM zatoa {to kako parlamentarna grupa 
cenime deka ve]e sme vo predizborna  kampawa 

i vremeto e promnogu senzitivno za da se 
otvorat vakvi temi. Tokmu poradi toa nie kako 
parlamentarna grupa }e glasame protiv ovoj 
predlog. Me|utoa, u{te edna{ }e istaknam deka 
vo idnina sme podgotveni da sorabotuvame so 
site pratenici vo Sobranieto i istovremeno 
sme svesni deka nema sovr{en Delovnik nitu vo 
Sobranieto na Republika Makedonija, nitu vo 
drugite parlamenti,. Se ona {to zaedno }e 
procenime deka treba da se smeni i toa vo 
interes na poproduktvna i poracionalna rabota 
na Sobranieto, nie kako parlamentarna grupa }e 
go podr`ime, me|utoa ne sega. Blagodaram.  

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Kontra replika ima gospodinot Jani Makraduli, 
povelete. 

Jani Makraduli:  Blagodaram. 

O~ekuvav mo`ebi koordinatorot na 
prateni~kata grupa toa da go stori. No da ve 
potsetam gospodine Aliti, za `al, prozvu~ivte 
isto kako i Liljana Popovska, edno zboruvate 
koga ste vo opozicija, drugo koga ste vo pozicija. 
Va{i se zborovite - Dodeka od sobraniskata 
sednica prestedava~ot ne zboruva albanski, 
nema da se donese nov Delovnik. No, toga{ bevte 
opozicija.  

Da go citiram u{te edna{ pretsedatelot 
Veqanoski - Ne se nosi Delovnik samo za 
pozicijata. 

Bidej}i denes ste tuka. VMRO DPMNE denes ima 
dogovor so DUI. Utre }e nema i }e sedite tamu. 
Tamu }e dojde Selmani, DPA, gledate spremni se 
kako pu{ka. Zatoa politi~kiot dijalog zna~i 
razgovor i kompromis na site partii {to se 
nao|ame ovde.  

Za `al, vie rekovte davate kandidat za 
pretsedatel na dr`avata zo{to imate evropski 
i NATO ambicii. Jas do denes mislev deka vie 
ste edinstvenite vo Vladata koi se borite za 
Evropskata unija i NATO. O~igledno i denes 
zaminuvate od toj pat. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Sleden za zbor e prijaven gospodinot Mile 
Andonov, povelete. 

Mile Andonov: Blagodaram pretsedatele. 

Delovnikot e najvisokiot akt za rabota na 
Sobranieto na Republika Makedonija, a znaeme 
Sobranieto pretstavuva dom na site gra|ani vo 
Republikata i od va`no zna~ewe be{e istiot 
Delovnik da bide prifaten i donesen po 
predlozi na site pratenici vo Sobranieto, vo 
duhot na razvojot na demokratijata. 

Vo dosega{nata primena na Delovnikot koj se 
donese vo juli 2008 godina se  uvide deka 
zna~itelno se skrateni pravata na pratenicite 
vo odnos na nivnoto pravo na debatirawe i 
iska`uvawe na svoeto mislewe i svoite 
stavovi. Postapkite za donesuvawe na zakoni se 
netransparetni, otsustvuva debata na 
plenarnite  sednici i brojni i nejasni odredbi 
na Delovnikot ne mo`e so takvite re{enija da 
se primenat vo na{ite postoe~ki uslovi za 
rabota, a seto ova rezultira{e t.e. dava 
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negativna ocenka od strana na gra|anite ~ii 
pretstavnici ovde vo Sobranieto sme samite 
nie pratenici, ili kako {to ka`a kolegata 
Makraduli, odvaj so ocena 2 gra|anite ja ocenija 
rabotata na Parlamentot. Ne samo toa, 68 % ili 
skoro 70% od anketiranite gra|ani velat deka 
Sobranieto celosno e zavisno od Vladata. 
Zna~i otsustvuva nezavisnosta, samostojnosta i 
ova Sobranie so vakov Delovnik ne ja ostvaruva 
funkcijata na vistinski kontrolor na Vladata, 
taka kako {to so Ustavot e predvideno. Duri 
60% od gra|anite smetaat deka pratenicite ne 
si ja vr{at dobro svojata rabota. Se toa e 
izvedeno od anktetata koja ja ima sprovedeno 
gra|anskatata asocija MOST i Institutot za 
demokratija na gra|anite. Zna~i, vakviot 
Delovnik ne pridonese za podobruvawe za 
efikasnosta na Parlamentot  tuku naprotiv, 
nema debati, nema ~itawe na predlozi i 
ednostavno se se svede na mahinlano glasawe. 

Po~ituvan pretsedatele, bi ve zapra{al vas 
kako prv me|u ednakvite, dali ]e slede{e 
kritikata na me|unarodniot faktor odnosno 
evroambasadorite vo na{ata Republika, vo 
smisla na noseweto po skratena postapka na 
zakoni. Mislam deka }e otsustuva{e vakvata 
kritika, nema{e da bidete podle`ni na ova do 
kolku se rabote{e po drugi pravila, odnosno po 
drug Delovnik za rabota vo Sobranieto. 

Delovnikot po koj }e se raboti vo Sobranieto 
mora da gi vklu~uva i apsorbira vo sebe 
barawata na doma{nite ekspreti, pred se 
preporakite na Evropskata  komisija, odnosno 
Sovetot na Evropa od kade {to konstatno 
doa|aat negativni izve{tai po odnos na ova 
pra{awe i Nacionalniot demokratski institut 
koj od sekoga{ pa i sega insistira Delovnikot 
da se nosi so konsenzus vo Sobranieto. I na kraj 
mora{e da se apsporbira misleweto odnosno 
donesuvaweto so konsenzus na Delovnikot za 
rabota na Sobranieto pome|u politi~kite 
partii koi se zastapeni vo Parlamentot. Toa e 
od zna~ewe zatoa {to  vo ova Sobranie se 
donesuvaat zakoni po preporaka na Evropskata 
unija, obele`ani kako {to znaeme nie da 
ka`eme so znak~eto na Evropskata unija ili se 
pravat dopuni i izmeni na ve}e postoe~kite 
zakoni i se usoglasuvaat so preporakite na  
Evropskata unija, usogalsuvawe so zakonite na 
zemjite ~lenki na Evropskata unija, a seto toa 
se raboti po Delovnik ne usoglasen po 
preporakite i kriteriumite na Evropskata 
komisija, Evropskiot sovet i ednostavno ka`ano 
Evropskata unija.  

Predlogot  za izmenuvawe i dopolnuvawe na 
Delovnikot koj go ima podneseno na{ata 
prateni~ka grupa e sveden vo 17 to~ki, 17 
segmenti. Vo  interes na vremeto mislam deka }e 
nemam za site podrobno da se proiznesam za da 
gi zapoznaeme i gra|anite da znaat otprilika 
zo{to gi barame ovie izmeni i dopolnuvawa, 
sami bi nafrlil nekoi od niv, eve kako na 
primer, izmeni vo ~lenot 39, 40 i 42 kade se 
zboruva prateni~kite pra{awa. Zna~i, nie kako 
opozicija imame vreme  od 10 minuti da 

postavime 3 pra{awa, a pretstavnicite od 
Vladata nemaat ograni~uva~ko vreme za odgovor 
na tie postaveni pra{awa i ovde se gubi 
smislata za koj postoi ovaa institucija 
prateni~ki pra{awa. Ponatamu vo ~lenot 80 
prijavuvawe za diskusija na plenarnite 
sednici, vo tekot na edna minuta i toa vo 
po~etokot na raspravata a znaeme so noviot 
Delovnik, so rabotata na  telata, pa nekade sme 
otsutni opravdano i vo smisol na delegacii, 
iako imame koncipirano i podgotveni sme za 
diskusija po nekoj zakon, i ako ja ispu{time taa 
minuta  ni se odzema pravoto da imame u~estvo  
vo debata na odredenata sednica. Ovde nie 
predlagame  ednostavno da se vrati 
porane{noto re{enie , dodeka trae debatata po 
dnevniot red po to~kata, pratenikot ako 
ispu{til da se prijavi da mo`e do krajot na 
raspravata da go ostvari toa pravo. I vo ~lenot 
85 do kolku prijaveniot pratenik e  otsuten koga 
}e mu dojde redot, go gubi pravoto na debata. 
Svesni sme i znaeme deka vo ovie 6 meseci nie 
kako pratenici sme i ~lenovi na rabotni tela   
i sekoga{, mnogu ~esto se poklopuva vremeto na 
rabota na komisijata so vremeto na  sednicata i 
vremeto koga to~no taa to~ka od dnevniot red  
za koja sme prijaveni ni doa|a vo presret. So ova 
se diskriminira pratenikot go gubi pravoto i ne 
mo`e da go iska`e svoeto mislewe, svoite 
stavovi. Nie predlagame dodeka trae 
raspravata po taa to~ka pratenikot koj vo toj 
moment ne bil prisuten vo salata, so negovoto 
vra}awe vo salata dodeka trae debatata da 
bide staven na listata posleden, narodno 
ka`ano na opa{kata. 

Zna~i pak }e ka`am vo interes na vremeto, 
imame u{te mnogu to~ki koi smetam deka moite 
kolegi }e si zemat za pravo da gi komentirat . 
Sakam na krajot da ka`am deka  ovie 
predlo`eni izmeni {to gi predlagame se 
odnesuvaat na zgolemuvawe na efikasnosta na 
raboteweto na Sobranieto, se odnesuvaat na 
vra}aweto na debatata vo Sobranieto i op{tiot 
pretres na zakonite koi se nosat po skratena 
postapka, ostvaruvaweto na osnovnite ustavni 
prava na pratenicite vo postapkata za nosewe 
na zakonite, pogolema kontrola na Sobranieto 
vrz rabotata na Vladata i podobruvawe na 
demokratskite procesi. So samite izve{tai na 
mati~nite  rabotni tela so koi ste zapoznaeni,  
i pratenicite od pozicijata se soglasni deka 
Delovnikot }e treba da podle`i na odredeni 
izmeni, smetam deka vo interes na seto ova 
dosega ka`ano }e treba da smogneme sili da 
diskutirame, vo ponatamo{nite ~itawa da 
odredeni predlozi za izmenuvawe i 
dopolnuvawe na Delovnikot gi usoglasime da gi 
doneseme za da na{ata rabota se svede na 
poefikasno rabotewe. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Ima zbor gospo|a Grkovska Lo{kova Slavica, 
povelete. 

Slavica Grkovska Lo{kova: Po~ituvan 
pretsedatele, kole{ki, kolegi pratenici, 
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O~igledno e deka posle nekolku meseci od 
funkcioniraweto na dvopartiskiot Delovnik 
VMRO-DPMNE i DUI ova Sobranie ne stana 
poefikasno tuku naprotiv stana Sobranie koe ja 
zadu{uva debatata, stana Sobranie koe sega i 
oficijalno e kontrolirano od strana na 
Vladata, stana Sobranie koe e dom na pratenici 
koi imaat pravo samo da mol~at i da glasaat, 
zaradi toa {to novite re{enija vo Delovnikot 
ne obezbedija pogolema inicijativnost na 
pratenicite, tuku naprotiv obezbedija 
pratenicite da mol~at i poslu{no da glasaat i 
da bidat servilni kon Vladata koja {to vo toj 
moment ja prote`iraat.  Zaradi toa se 
odlu~ivme da podneseme Predlog izmeni na 
Delovnikot zaradi toa {to smetame deka 
Sobranieto treba da bide ne{to sosema drugo. 
Sobranieto treba da bide onaa koe ja 
kontrolira Vladata, sobraniskata sala treba 
da bide sala za debata a ne sala za mol~ewe 
pome|u razli~ni sprotivstaveni argumenti na 
pove}e grupi. Me|utoa za `al o~igledno e deka 
parlamentarnoto mnozinstvo poinaku ja razbira 
demokratijata zaradi toa {to site ~ekori {to 
gi napravi vo izminatite dve i pol godini 
otkako e na vlast se vo funkcija na gu{ewe na 
demokratijata i voveduvawe na totalitaren 
sistem nasproti zajaknuvawe na demokratskite 
procesi vo dr`avata. Tokmu zaradi toa za prv 
pat vo mandatot na VMRO-DPMNE nie dobivme 
vo Izve{tajot na Evropskata komisija negativni 
ocenki za rabotata na Sobranieto, dobivme 
ocenka deka nema politi~ki dijalog vo 
Sobranieto i za `al ne napravivme ni{to da ja 
podobrime taa prvi~na ocenka vo prvata godina 
po vladeeweto na VMRO-DPMNE, tuku naprotiv 
parlamentarnoto mnozinstvo otide u{te 
ponatamu, go prodlabo~i jazot pome|u vlasta i 
opozicijata i ne obezbedi nitu so noviot 
Delovnik mo`nost za politi~ki dijalog, zaradi 
toa {to interesno kako i {to podrazbira VMRO-
DPMNE pod politi~ki dijalog, spored potezite 
koi {to gi vle~e{e do sega, ne samo vo 
Sobranieto na koordinacijata so prateni~kite 
grupi tuku i na liderskite sredbi. Spored 
VMRO-DPMNE politi~ki dijalog e da sednat 
site da razgovaraat, a na kraj da bide taka kako 
{to Gruevski saka i kako {to toj vo toj moment 
odlu~il. I bidej}i ima servilni pratenici vo 
Sobranieto, jas i ~estitam i na kole{kata 
Popovska koja {to predni~i vo taa servilnost, 
sklu~uvaj}i so potegot na predlagawe na 
Delovnikot. Ne e te{ko toga{ takvite odluki da 
pominat vo Sobranieto, se razbira bez niedna 
debata od strana na parlamentarnoto 
mnozinstvo. I tokmu zaradi takvoto tolkuvawe 
na politi~ki dijalog od strana na 
parlamentarnoto mnozinstvo nie povtorno 
imame negativni ocenki za politi~kiot dijalog 
i za rabotata na Sobranieto. 

Samo da potsetam zo{to i {to ne donese do nov 
Delovnik. Noviot Delovnik  dojde kako rezultat 
na dve pri~ini.  

Prvata pri~ina e Mjaskiot dogovor Gruevski 
Ahmeti, vo koja {to edna od to~kite be{e 

izmena na Delovnikot i pro{iruvawe na 
upotrebata na albanskiot jazik vo Sobranieto 
na Republika Makedonija. 

Vtorata pri~ina be{e po sekoja cena da se 
ograni~at diskusiite, po sekoja cena da se ugu{i 
debatata vo Sobranieto i defakto, preku 
Delovnikot i oficijalno Vladata da go 
kontrolira raboteweto na Sobranieto. Vo 
prilog na toa zboruva i faktot {to vo vremeto 
na predlagawe na toj delovnik, nie dobivme 
mislewe, zamislite dobivme mislewe od strana 
na Vladata od vice premierot Stavreski, koj 
uka`uva{e na sugestii kako bi trebalo 
Sobranie da raboti za da bide poefikasno, 
namesto da bide obratno. Namesto Sobranieto 
da bide toa {to }e ja kontrolira rabotata na 
Vladata i }e uka`uva kako treba da raboti, 
bidejki Sobranieto e toa {to ja bira Vladata. 
Za toa }e imame negativni ocenki za 
demokratijata i za toa }e imame negativni 
ocenki za politi~ki dijalog.  

Faktot deka razgovorite okolu nov Delovnik 
po~naa, deka prateni~kite grupi imaat 
zabele{ki za toa kako da se podobri rabotata 
na Sobranieto, ne mo`e nikoj da go negira, 
zaradi toa {to se  odvivaa vo prisustvo na 
Nacionalniot demkoratski isntitut, zaradi toa 
{to site zboruvaa deka treba nov Delovnik da 
se donese so konsenzus od site prateni~ki grupi, 
zatoa {to na vakov na~in vovedovte praksa na 
sekoi 4 godini, sekoe novo parlamentarno 
mnozinstvo da glasa svoj Delovnik za 
funkcionirawe na Sobranieto, namesto da ima 
iskrena `elba da se napravi Delovnik koj }e 
bide prifaten od site i koj }e ovozmo`i 
Sobranieto da funkcionira soglasno negovata 
ustavna nadle`nost. Namesto toa, nie dobivme 
dvopartiski Delovnik, kako dogovor pome|u 
VMRO-DPMNE i DUI, na koi im be{e va`no po 
sekoja cena da go izglasaat bez razlika na 
re{enijata vo nego, bez razlika na zabele{kite, 
zaradi toa {to toa be{e eden od dogovort 
pome|u Gruevski i Ahmeti vo maj i toa be{e eden 
od dogovorite me|u novite koaliciski partneri 
vo Vladata na VMRO-DPMNE i DUI.  Jas 
o~ekuvav ako toga{ ja napravivte gre{kata i go 
donesovte Delovnikot bez prisustvo na 
opozicijata, o~ekuvav deka barem sega }e ja 
popravite gre{kata i deka }e gi podr`ite ovie 
izmeni, zaradi toa {to ovie izmeni ne se 
partiski, ne se li~ni partiski izmeni na SDSM, 
tuku naprotiv, ovie izmeni }e ja podobrat 
rabotata na Sobranieto i treba da gi gledate 
malku poinaku faktite. Treba da gledate dali 
vi odat vo prilog i vam, koga vie }e bidete vo 
opozicija, dali bi sakale da funkcionirate vo 
Sobranie so vakov Delovnik, kakov {to e sega 
postoe~kiot, ili so re{enija koi {to nie gi 
predlagame, odnosno koi {to }e ovozmo`at 
pratenicite da zboruvaat i da debatiraat da 
imaat inicijativi, a ne da bidat mol~elivi i da 
glasaat samo po onie zakonski re{enija, bez 
nikakva diskusija {to gi predalga Vladata. I 
zamislete, eden od argumentite na pratenicite 
od parlamentarnoto mnozinstvo zo{to ne gi 
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podr`uva ovie izmeni bilo zaradi toa {to 
nemale vreme da napravat prethodna analiza, 
trebalo da bide toa napismeno i vo toj slu~aj 
toga{ bi trebalo da se proiznesat, da odlu~at 
dali mo`at da go podr`at Delovnikot ili ne. 
Zamislete, ako zboruvame za su{tinski dijalog 
i ako VMRO-DPMNE i DUI se iskreni za 
su{tinski i politi~ki dijalog vo Republika 
Makedonija, toga{ bi trebalo da bidat 
principielni i jas se pra{uvam zo{to toga{ 
koga go nosea Delovnikot ne insistiraat na  
su{tinski dijalog, ne insistiraa toga{ da bide 
prifaten od site parlamentarni grupi. 
Tragi~no e toa {to i so noviot Delovnik 
prodol`i tendencijata koja {to Vladata ja 
vovede so stariot Delovnik. Vie se se}avate 
deka na opozicijata i be{e onevozmo`eno da 
bide predlo`ena bilo kakva inicijativa. I toa 
se slu~i so nekolku zakonski re{enija, samo 
zaradi toa bez nikakvo obrazlo`enie bea 
otfrleni od parlamentarnoto mnozinstvo, bez 
razlika dali se dobri ili ne. ]e ve potsetam na 
Zakonot za visoko obrazovanie {to go 
predlagavme za nostrifikacija na diplomite. 
Toga{ ni rekovte deka ne e dobar, za samo posle 
nekolku dena Vladata da go predlo`i istiot 
Zakon so istite izmeni, samo kolku da se ka`e 
deka opozicijata nema inicijativi. So toa, 
Vladata prati poraka deka ne saka pozitivni 
inicijativi vo Sobranieto, tuku naprotiv, saka 
poslu{ni pratenici, koi {to samo }e glasaat i 
koi {to samo }e ja veli~aat ulogata na Vladata. 
Za toa vpro~em, zboruvaat i govorite na site 
pratenici od parlamentarnoto mnozinstvo koi 
{to po~nuvaat so toa kolku e dobra Vladata i 
kolku Vladata i {to }e napravi. 

Zna~i, so vakvoto odnesuvawe, so vakvoto 
voveduvawe na totalitaren sistem, Vladata 
poka`a deka saka pratenici koi {to imaat 
pravo da glasaat, imaat pravo da obezbedat 
kvorum, imaat pravo da mol~at, imaat pravo 
samo da ja veli~aat Vladata. Se drugo e 
zabraneto. I toa vie so ovoj Delovnik za `al, go 
oficijaliziravte. Vie ja imate odgovornosta za 
gu{eweto na demokratijata vo Republika 
Makedonija. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Replika ima  gospo|a Popovska Liljana, 
povelete. 

Liljana Popovska: Blagodaram gospodine 
pretsedatele. 

Eve {totuku dobiv ~estitka od kole{kata 
Grkovska deka sum pani~ela vo servilnosta kon 
Vladata. Jas nema da se zablagodaram za ovaa 
~estitka, bidjeki ne do`ivuvam deka se 
odnesuva na mene, verojatno kole{kata ne{to 
zgre{ila. Kako i vie site prisutni ovde, tak ai 
javnosta mnogu dobro znae deka jas mo`ebi ne 
sum mnogu taka da re~am prijatna vo edna 
koalicija, bidejki sekoga{ goka`uvam ona {to go 
mislam. Nekoga{ pojako, nekoga{ potivko, 
me|utoa, sekoga{ go ka`uvam.  

Zna~i, {to se odnesuva do vistinata tuka sme 
sit enie prisutni, tuka se zapisnicite, tuka e 

javnosta kako svedok na ona {to go pravime i 
{to go govorime. Me|utoa, moram da ka`am deka 
imame vo Makedonija kolegi politi~ari koi {to 
se carevi za izvrtuvawe na vistinata. Carevi 
za prika`uvawe na rabotata sosema na drug 
na~in otkolku {to odgovara na vistinata. Jas vo 
taa smisla bi mo`ela da i ~estitam na 
kole{kata Grkovska za ve{tinata za 
izvrtuvawe na faktite. ^estito kole{ke.  

Trajko Veqanoski: Za kontra replika se javi 
gospo|a Slavica Grkovska Lo{kova, povelete. 

Slavica Grkovska Lo{kova: Gospo|a Popovska 
blagodarenie na mandatot od 2006 navamu 
kone~no padna va{ata maska, zatoa {to bevme 
svedoci na mnogu inicijativi koi bea od 
domenot koj vie go smetate va{ i za koj {to 
smetate deka imate ekskluzivno pravo, a toa e 
pravoto na `enite, vo koe {to edno zboruvate 
dodeka rabotite na nekoj proekt koga ste nadvor 
od Sobranieto, a koga }e dojde do konkretna 
realizacija na istiot i do va{a podr{ka vas ve 
nema i imate re{enie koe e sosema sprotivno na 
ona {to go zboruvate, bez nikakvo 
obrazlo`enie. 

Inaku, koga stanuva zbor za servilnosta mo`am 
da vi ka`am mnogu primeri za koi vie 
deklarativno ste bile protiv, a koi ste gi 
glasale smetajki deka listinzite nema da 
izlezat na videlina pred o~ite na javnosta i 
nema da vidat deka glasate sprotivno od ona 
{to go zboruvate na sednica. Zaradi toa go 
predlo`ivte Predlog Delovnikot i podr`avte 
mnogu zakonski re{enija za koi {to javno 
tvrdevte deka nema da gi podr`ite. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Ima zbor gospodinot Sugarevski Goran, 
povelete. 

Goran Sugarevski: Blagodaram po~ituvan 
pretsedatele, kolegi pratenici. 

Jas samo sakam da se nadovrzam na ona {to 
prethodno kolegite od SDSM go potenciraa. 
Zna~i na sednica odr`ana na 18 juli 2008 godina 
Sobranieto na Republika Makedonija donese 
Delovnik koga opozicijata be{e nadvor od ova 
Sobranie, zna~i, ima{e svoevidno scenario za 
da izleze opozicijata nadvor i da se donese 
vakov Delovnik.  

Zna~i, bi sakal da ka`am deka noseweto na ovoj 
delovnik be{e uvertira na nosewe na 160-170 
zakoni vo nepolni dve nedeli po skratena ili 
po itna postapka, kade {to brzinski se 
na{tancaa vo nepolni dve nedeli 170 zakkoni.  

Pretsedatele ako mo`e... 

Trajko Veqanoski: Kolegi ve molam bez 
dofrlawe. Povelete. 

Goran Sugarevski: Zna~i pominaa nekolku 
meseci i se vide deka primenata na ovoj 
Delovnik vo ova Sobranie, ne samo {to gi 
poka`a svoite slabosti ... dobro pretsedatele 
ako mo`e da diskutiram, ako ne da prekinam. 

Trajko Veqanoski: Ve molam da go soslu{ame, 
da ne dofrlame. Povelete. 
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Goran Sugarevski: Ako ne mo`e da diskutiram, 
da ne diskutiram. 

Trajko Veqanoski: Kolega Sugarevski slobodno 
diskutirajte i ne se osvrnuvajte. Gi molam 
kolegite da ne dofrluvaat. Povelete. 

Goran Sugarevski: Ako ne znam {to da 
diskutiram nema{e da se prijavam. Pominaa 
nekolku meseci, se vidoa slabostite na ovoj 
Delovnik, {teta e, gledam nekoi od kolegite 
dofrlaat, me|utoa ne se svesni kolku gi izgubija 
svoite prava so noseweto na ovoj Delovnik. 
Prethodno od strana na kole{kata Flora 
Kadriu be{e spomnato od zdravstveni ili bilo 
kakvi pri~ini, eden pratenik da zadocni tuka 
vo Sobranieto na Republika Makedonija, iako 
prethodno se podgotvuval vo odredena sfera, 
me|utoa, do kolku ne se prijavi vo tekot na 
prvata minuta od pretresot, zna~i go gubi 
pravoto da diskutira po toa. Mislam deka so 
ovoj Delovnik apsolutno se namaleni ili 
uskrateni pravata na pratenicite. Ne zboruvam 
samo na pratenicite od opozicijata, tuku na site 
120 pratenici, koi {to normalno imaat `elba 
da diskutiraat vo ova Sobranie i da 
zastapuvaat odredeni stavovi za koi {to 
normalno gi dobile mandatite od gra|anite na 
Republika Makedonija vo odnos na ona {to 
treba da go zastapuvaat. Inaku, noseweto na ovoj 
Delovnik treba da bide totalno poinaku 
napraveno, vo smisla na pravewe na eden 
konsenzus, nezavisno koja partija e na vlast, a 
ne da dobivame ocenki kako {to izminatata 
nedela gi dobivme od strana na Most i ona {to 
preku rejtingot go ima i ni go davaat gra|anite 
na Republika Makedonija na dvojka, ili so vakvi 
dofrlawa i drugi nedoli~ni odnesuvawa nie da 
dobieme edinica po demokratija.  

Jas bi sakal samo da ka`am nekolku raboti 
poosnov na izmenuvawe na Delovnikot na 
Sobranieto na Republika Makedonija i toa so 
ovoj Delovnik, pogotovo ~lenovite 39, 40 i 42 
kade predviduvame zadol`itelno prisustvo na 
premierot i ~lenovite na Vladata, na koi {to 
im se postavuvaat prateni~ki pra{awa i smetam 
deka samo na toj na~in institutot prateni~ki 
pra{awa mo`eme da go koristime vo ova 
Sobranie, me|utoa, za `al moram da potenciram 
deka ne izleguva deka Sobranieto e kontrolen 
mehanizam na Vladata. Naprotiv, obratno, 
pratenicite imaat pravo da postavuvaat tri 
pra{awa vo rok od 10 minuti, a za `al, Vladata 
ovde odgovara do beskone~nost. Na 
pretposlednata sednica koga se postavuvaa 
prateni~ki pra{awa duri ima{e ministri koi 
po 40-50 minuti odgovaraa na edno prateni~ko 
pra{awe.  

Smetame deka kako {to pratenicite imaat 
pravo vo rok od 10 minuti da postavuvaat takvi 
pra{awa, dobro e i Vladata vo rok od tie 
desetina minuti da gi dade odgovorite na onie 
pra{awa, se so cel, Parlamentot da bide 
kontrolen mehanizam na Vladata i se so cel 
pogolem broj na pratenici, nezavisno od 
opozicijata ili od vlasta da postavat pra{awa 
do Valdata na Republika Makedonija. 

Isto taka, bi sakal da poso~am dve odredbi koi 
{to ubedlivo smetam deka se najlo{i vo ovoj 
Delovnik, a toa e vo ~lenot 85 barame da se 
izbri{e odredbata so koja do kolku pratenikot 
ne e tuka, odnosno e povikan za zbor, go gubi 
pravoto na zbor i ne mo`e povtorno da se 
prijavi za zbor. Zna~i,kako {to potencirav, 
mislam deka vo taa minuta golem del od 
pratenicite od razno razni sostojbi, od 
subjektivni ili objektivni nema da bidat 
prisutni tuka vo salata i na toj na~in tie 
fakti~ki go gubat pravoto da diskutiraat po 
odredena tema, po odredena oblast. Normalno, 
smetame deka e dobro barem pratenicite da 
mo`at da se prijavat po toj Zakon ili po 
odredena informacija duri trae tekot i 
pretresot na toj zakon.  

Isto taka, vo ~lenot 88 koj se odnesuva na 
proceduralnite zabele{ki, barame da se vrati 
staroto re{enie so koe {to proceduralni 
zabele{ki, odnosno kade {to imame nepravilna 
primena na Delovnikot mo`e da dade sekoj 
pratenik kako {to stoi vo Delovnikot samo 
koordinatorot ili negoviot zamenik isto vo 
slu~aj na otsustvo na koordinatorot ili 
zamenik koordinatorot, dobro e nekoj od 
pratenicite do kolku ima  nepravilna primena 
na Delovnikot, normalno da go dade svoeto 
mislewe, odnosno da dade korekcija na ona {to 
zna~i reagirajki proceduralno, {to zna~i 
pogre{na primena na Delovnikot.  

Isto taka vo ~lenot 138 barame Zakonot koj ne 
poteknuva od Vladata, za koj Vladata nema da se 
proiznese vo rok od 10 dena, Sobranieto ili 
mati~noto telo na Sobranieto da go razgleda. 

^lenot 139 isto taka go predlagame da se bri{e 
diskrimitornoto re{enie, kade {to se bara 
najmalku 15 pratenici da podnesat barawe da se 
odr`i pretres po Predlogot na zakonot. 

Smetam deka so ovie izmeni so koi {to 
prateni~kata grupa na SDSM gi dava, nezavisno 
{to tuka be{e potencirano deka mo`ebi ne bil 
sega periodot zaradi toa {to sleduvaat 
lokalnite i pretsedatelskite izbori, mo`ebi 
vo nekoj drug vremenski period, me|utoa, 
o~igledno e ovaa primena na ovoj Delovnik ne 
funkcionira. Toa mo`e{e da se vidi i vo 
izminatiot period kade {to se donesoa eden kup 
zakoni po skratena i po itna postapka, kade {to 
maksimalno se uskrateni, toa e i osnovnoto, 
zna~i maksimalno se uskrateni pravata na 
pratenicite da debatiraat pove}e po odredeni 
temi. Jas ne velam mo`ebi deset minuti za 
odredeni temi se dovolni, me|utoa ima temi 
kade {to e dobro, zatoa e vo ovoj predlog 
delovnik predlagame od 10 minuti  na 20 
minuti, pak da ima ograni~uvawe. Zna~i be{e 
spomenato deka sme barale kako da nema 
ograni~uvawe vo ovoj Delovnik. Ne, apsolutno i 
nie sme da ima ograni~uvawe, me|utoa desette 
minuti da bidat zameneti so 20, odnosno 15-te 
minuti na koordinatorot i zamenikot 
koordinator da bidat zameneti so 25. Samo na 
toj na~in nie }e mo`eme da go izrazime ona za 
koe {to sme izbrani tuka i dojdeni tuka, i na toj 



 

 

 

47/25.- 

na~in da go zarabotime lebot, a ne da doa|a 
situacija da odredeni pratenici totalno 
gledaj}i go ona {to   umot go izvade, ne go ka`at 
ona {to go imaat ili za {to se zadol`eni da go 
iznesat misleweto od strana na onie koi gi 
izbrale da sedat vo ovie klupi. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Replika ima gospo|a Tan~eva Tulieva Nadica, 
povelete. 

Nadica Tan~eva Tulieva: Blagodaram 
pretsedatele. 

Na po~ituvaniot kolega Goran Sugarevski bi 
sakala da mu repliciram tokmu vo delot koga 
zboruva za konsenzus i politi~ka volja. Zna~i, 
sakaat ovoj  predlog za izmenuvawe i 
dopolnuvawe na Delovnikot da se prifati, a 
sepak tie go podnesoa ovoj predlog kako 
ednostran, bez bilo kakva politi~ka 
konstatacija so ostanatite prateni~ki grupi. 
Jas ne sakav da se vpu{tam vo materijalna 
rasprava okolu ovoj Predlog delovnik, no sepak 
gledam deka najgolemiot problem koj {to tie go 
imaat e okolu 10-te minuti koj {to sakaat da gi 
imaat pretstavnicite na Vladata pri 
interpelacijata, odnosno prateni~kite 
pra{awa koga postavuvame nie kako pratenici, 
prateni~ki pra{awa deka imame vreme od 10 
minuti i vo tie 10 minuti da mo`eme da 
postavime tri prateni~ki pra{awa. No sepak od 
strana na ministrite i pretsedatelot na 
Vladata dobivame odgovori koi  {to se podolgi. 
Me|utoa, kolega vie kako {to znaete i na 
Komisijata za delovni~ko mandatno imunitetni 
pra{awa sporevme tokmu okolu toa. Zatoa {to 
nie kako pratenici koga se javuvame, tokmu 
znaeme za {to }e zboruvame i navistina tie 10 
minuti koi {to gi imame na raspolagawe ni se 
sosema dovolni da sro~ime edna dobra diskusija 
po odnos na bilo koj predlog na zakon koj {to go 
imame vo Sobranieto na Republika Makedonija. 
A koga vie kako pratenici postavuvate pra{awa 
do pretstavnicite na Vladata, zna~i vo edno 
pra{awe postavuvate pove}e potpra{awa i sega 
ne znam kako o~ekuvate vo rok od 10 minuti 
pretstavnicite na Vladata da vi odgovorat na 
edno pra{awe so 10 potpra{awa vo rok od 10 
minuti navistina ne mo`e da se odgovori. Vie 
treba da bidete zadovolni, zatoa {to navistina 
dobivate iscrpni odgovori od pretstavnicite 
na Vladata i od pretsedatelot na Vladata na 
Republika Makedonija. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Za kontra replika be{e prijaven gospodinot 
Sugarevski Goran, povelete. 

Goran Sugarevski: ]e po~nam od krajot. 
Dopolnitelno pretsedatelot na Sobranieto 
pra{uva dali pratenikot e zadovolen od 
odgovorot i mu dava dopolnitelno da postavi 
potpra{awe. Dali kole{ke eden minister ili 
zamenik premier, zamenik pretsedatel na 
Vlada, za vas e dobro 50 minuti da odgovara na 
edno prateni~ko pra{awe. 

Okolu toa dali baravme usoglasuvwe, kole{ke, 
nie na sekoja sednica uka`uvavme na slabostite 

na ovoj Delovnik, no i do pretsedatelot na 
Sobranieto od strana na koordinatorite na 
politi~kite partii bea dostaveni ovie predlog 
izmeni se so cel da se napravi usoglasuvawe 
me|u politi~kite partii, so cel da nastane 
takva promena na ovoj Delovnik. 

Ne gledam pri~ina zo{to smetate vie deka ovoj 
Delovnik odnosno ovie zabele{ki ne bile 
prethodno dostaveni do pretsedatelot. Tie se 
dostaveni, bea na razgleduvawe, mo`evte i vie 
dokolku sakavte da nastane promena na ovoj 
Delovnik toa da go napravite. Me|utoa, 
o~igledno ne e po volja na parlamentarnoto 
mnozinstvo. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Ima zbor gospodinot Dinevski Mende, povelete. 

Mende Dinevski: Blagodaram pretsedatele. 

Po~ituvani kolegi, po ne celi pet meseci od 
primenata na noviot Delovnik koj go donesovte 
za nekolku sekundi, so opravduvawe deka so 
nego Parlamentot }e raboti poefikasno, 
pouspe{no, pokvalitetno kako na plenarnite 
sednici taka i na sednicite na rabotnite tela 
odnosno komisiite, navistina praksata poka`a 
deka e sosema sprotivno. 

Ovoj Delovnik ne mo`e da go podigne 
kredibilitetot na ova Sobranie i da pridonese 
kon jaknewe na demokratskite procesi vo 
Republika Makedonija. So ovoj Delovnik na 
povr{ina izlegoa mnogu slabosti koi gi sodr`i, 
osobeno tie slabosti se vidlivi po primenata 
na Glava 9 i za `al se ostvarija uka`uvawata 
{to gi davavme vo izminatiot period, vo 
izminatite {est meseci deka so ovoj Delovnik 
navistina vo zna~itelna mera }e se uskratat 
pravata na pratenicite vo odnos na nivnoto 
pravo na debatirawe i uka`uvawe na svoeto 
mislewe i stav, {to vpro~em se i nivni osnovni 
ustavni prava. 

Vo izminatite pet meseci, osobeno vo 
posledniot, se uvide deka rabotata na 
komisiite e ote`nata zaradi praksata na 
Vladata i parlamentarnoto mnozinstvo na ~elo 
so VMRO-DPMNE zakonite da se nosat po 
skratena postapka, za koja vpro~em i 
pretsedatelot na Sobranieto pred cela 
makedonska javnost se izvinuva{e. Navistina ne 
znam u{te kolku pati pretsedatelot na 
Sobranieto treba da se izvini deka vakviot 
na~in }e se promeni, no sepak, toa {to ostana vo 
praksata i toa {to go gledame vo ova Sobranie e 
deka navistina i ponatamu zakonite }e se nosat 
po skratena postapka. 

Postapkata za donesuvawe zakoni e 
netransparentna, bidej}i najgolem del od 
zakonite koi se nosat ili vo najgolem del od 
vremeto vo isto vreme se odr`uvaat komisii na 
koi objektivno pratenicite ne mo`e da 
prisustvuvaat na site tie komisii. So vakviot 
na~in i so na~inot na koj od strana na 
Sobraniskiot kanal ne se pokrivaat komisiite 
na Sobranieto na Republika Makedonija, 
gra|anite na Republika Makedonija se uskrateni 
so informacija za toa koi zakoni se nosat vo 



 

 

 

47/26.- 

Republika Makedonija, vo Sobranieto. Primer 
za ova be{e donesuvaweto na Buxetot na 
Republika Makedonija za 2009 godina, koga site 
bevme svedoci, kako pratenicite mnogu pove}e 
bea vo hodnicite otkolku na samite komisii 
kade {to imaa predlo`eno amandmani. 

So ovoj Delovnik debatata na plenarnite 
sednici ja snema. Nema pove}e diskusii koi 
mo`e da pridonesat za podobruvawe na 
zakonskite re{enija, tuku imame samo edna 
glasa~ka ma{inerija koja e tuka samo za da 
izglasa kolku {to mo`e pove}e zakoni. Naj~esto 
poradi dinamikata i skratenata postapka, kako 
pratenici i prateni~ki grupi, vo najgolem broj 
na slu~ai imame pravo na edna diskusija, na 
eden pretstavnik od prateni~ka grupa vo rok od 
10 minuti za da se iska`e stavot na 
prateni~kata grupa ili pak vo odredena faza na 
donesuvawe na zakoni i toj stav ili taa mo`nost 
ja nemame. So toa navistina e nedopu{teno za 
Sobranieto na Republika Makedonija, toa ne e 
dobro za demokratijata vo Republika 
Makedonija. Deka ne e dobro, toa be{e 
uka`uvawe i na golem broj eksperti, i na golem 
broj diplomati i ambasadori vo Republika 
Makedonija deka vakviot na~in na rabota mora 
da se smeni. Ovoj Delovnik ili so rabotata po 
ovoj Delovnik pretstavuva navistina lo{ imix 
za Republika Makedonija za toa zakonite da se 
nosat ogromna brzina samo vo nekolku sekundi. 
Lo{o e za Republika Makedonija da se nosat po 
pedesetina zakoni vo eden den, bidej}i vakviot 
na~in na rabota ja oddale~uva Republika 
Makedonija od NATO i Evropskata unija. No toa 
ne zna~i ni{to bidej}i parlamentarnoto 
mnozinstvo i so dene{niot odnos na ovaa 
sednica poka`uva deka ima edna edinstvena 
cel, a toa e da gi zadovoli barawata na Vladata 
i na premierot Gruevski. 

Parlamentot e pretvoren vo servis na Vladata, 
ja izgubi nezavisnosta koja ja ima soglasno 
Ustavot i za takviot odnos bevme svedoci na 
golem broj na primeri koga ministri, premierot 
vo niza slu~ai se postavuvaa nad Parlamentot i 
nad pratenicite. 

Vo praktikata se poka`aa brojni nejasni 
odredbi od ovoj Delovnik i nemo`nosta takvite 
re{enija da se implementiraat vo na{ite 
postojni uslovi, {to e samo u{te edna potvrda 
deka ovoj Delovnik mora da pretrpi izmeni i da 
bide primenliv vo praktikata. 

Poradi site gore navedeni sostojbi i 
fokusiranite slabosti so koi se karakterizira 
rabotata na sega{noto Sobranie na Republika 
Makedonija, po donesuvawe na noviot Delovnik, 
navistina treba da se pristapi kon izmena i 
dopolnuvawa na istiot. Ova }e pomogne za 
podobruvawe na demokratskite procesi, da se 
prifatat zabele{kite na opozicijata koja ne 
u~estvuva{e vo donesuvaweto na ovoj Delovnik, 
so ~ii odredbi seriozno se potkopaa 
demokratskite na~ela vo Republika Makedonija 
i se sozdadoa dopolnitelni nesoglasuvawa me|u 
politi~kite partii vo Sobranieto. 

Predlogot za izmeni i dopolnuvawe na 
Delovnikot na Republika Makedonija treba da 
se zasnova na nekolku na~ela. 

Prvo, treba da pridonese za efikasnosta na 
rabotata na Sobranieto. 

Vtoro, treba dosledno da se ostvaruvaat 
pravata i dol`nostite na pratenici, treba 
racionalna da bide postapkata za donesuvawe 
na zakonite, kako i transparentnosta vo 
rabotata na Sobranieto. 

]e dadam svoe viduvawe ili samo nekolku 
primeri vo odredeni ~lenovi koi barame da se 
promenat ili da se izmenat so cel da go ubedime 
parlamentarnoto mnozinstvo, na ~elo so VMRO-
DPMNE, deka ovie izmeni }e ja podobrat 
rabotata na Sobranieto. Na primer, ako sakame 
da za`ivee demokratijata i generalno 
opozicijata vo ova Sobranie, nezavisno dali 
sme nie denes opozicija ili vie }e bidete 
opozicija nekoga{, nezavisno od toa koi ~lenovi 
ili za koi ~lenovi zboruvame, navistina toa 
{to go predlagame go predlagame vo interes na 
site nas, vo interes na pratenicite. Toa se 
odnesuva na postapkata za postavuvawe 
prateni~ki pra{awa i zloupotrebata od strana 
na ministrite i na premierot vo odgovaraweto 
na tie postaveni pra{awa, osobeno koga 
pra{awata se postaveni od strana na ~lenovite 
na parlamentarnoto mnozinstvo so odnapred 
odgovoreni odgovori koi se celi fermani, koi 
zafa}aat duri i po ~as i pove}e vo eden odgovor 
na odreden minister. 

Opozicijata treba navistina da ima pravo da 
predlo`i edna to~ka najmalku vo predlog 
dnevniot red, za koja zadol`itelno }e se 
rasprava, a ne kako denes koga bevme svedoci na 
tri inicijativi ili tri predlog zakoni koi gi 
podnese opozicijata, koi bez nikakva diskusija 
bea otfrleni od pozicijata. 

Ona {to navistina pre~i, toa e na~inot na koj se 
tretiraat pratenicite. Navistina kako 
pratenici mora da imame pravo da reagirame 
proceduralno, iako kolegite od vlasta vo mnogu 
navrati go prekr{ija Delovnikot na Sobranieto 
na Republika Makedonija. Edinstveno 
koordinatorot i zamenik koordinatorot go 
imaat toa pravo i kako {to poka`a praksata vo 
isto vreme koga se dr`at plenarnite sednici da 
se dr`at i sobraniski komisii, mnogu ~esto se 
slu~uva koordinatorot i zamenik koordinatorot 
da ne prisustvuvaat na plenarnata sednica i da 
nemame pravo da reagirame proceduralno vo 
odnos na prekr{uvawata na ovoj Delovnik. 
Navistina ne barame ni{to novo ili ne barame 
ni{to so {to }e se naru{i rabotata na 
Sobranieto, tuku barame da si ja rabotime 
rabotata za koja gra|anite na Republika 
Makedonija navistina ni ja dadoa doverbata. 
Potvrda na ova e i Izve{tajot na gra|anskata 
asocijacija "Most" koj go dobivme pred izvesno 
vreme, vo koj mo`e da se vidi deka od vkupno 
120 pratenici 85 pratenici vo ova Sobranie 
nikoga{ ne ja iskoristile mo`nosta da 
reagiraat proceduralno. Ili se znaat na broj 
~lenovite vo Parlamentot koi go imaat toa 
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pravo. Toa zboruva deka navistina vo ova 
Sobranieto na pratenicite im e uskrateno 
pravoto da govorat. Pokraj ova, ako nekoj 
pratenik zaradi ovie objektivni pri~ini e 
prisuten na odredena komisija i ne mo`e da 
stigne vo rok od edna minuta, nema pravo da go 
dade ili da go iska`e svoeto mislewe vo odnos 
na eden zakon. Nie toa pravo go barame, toa 
pravo ni sleduva kako pratenici vo ova 
Sobranie, toa e pravo na site 120 pratenici da 
mo`eme da se prijavime za odredena diskusija, 
da go ka`eme stavot, na krajot na krai{tata 
stavot na golem broj gra|ani na Republika 
Makedonija koi gi pretstavuvame. 

Na krajot, za da ne dol`am mnogu po~ituvani 
kolegi, Delovnikot e najvisok akt za rabota na 
Sobranieto koj pretstavuva pretstavni~ki dom 
na site gra|ani na Republika Makedonija, pa 
ottuka i od su{tinsko zna~ewe e da se prifatat 
izmenite koi gi predlagame, ovoj Delovnik da se 
donese so poddr{ka na site pratenici ili 
prateni~ki grupi na ova Sobranie, vo duhot na 
razvitokot na demokratijata i demokratskite 
procesi. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Replika ima gospo|ica Run~eva Hristina, 
povelete. 

Hristina Run~eva: Blagodaram pretsedatele. 

Po~ituvan kolega Dinevski, }e se soglasam so 
vas deka navistina se raboti za eden su{tinski 
akt koj pretstavuva osnova na organizacijata i 
funkcioniraweto na Zakonodavnot dom. 
Istovremeno, Delovnikot na Sobranieto 
pretstavuva normativna pretpostavka za 
uspe{no i efikasno ostvaruvawe na funkcijata 
na pratenicite na rabotnite tela i Sobranieto 
zemeno vo celina, me|utoa, ova ne e vistinsko 
vreme da se razgovara za izmeni na Delovnikot. 
Imeno, ovoj Predlog Delovnik za izmena i 
dopolnuvawe na Delovnikot na Sobranieto na 
Republika Makedonija go izgotvivte pred se 
ednostrano i kako {to i samite rekovte, vo 
mnogu kus period, bez bilo kakvi konsultacii so 
ostanatite prateni~ki grupi vo Sobranieto, go 
predlagate vo faza na predizborie koga sme vo 
is~ekuvawe na lokalnite i pretsedatelskite 
izbori, a istovremeno toj ne reflektira 
nikakvi sublimirani iskustva na eksperti od 
oblasta na parlamentarnoto rabotewe. U{te 
pomalku pak se potpirate na sublimirani 
iskustva i komparativni analizi od razvienite 
demokratski zemji.Denes diskutirame 
edinstveno po izmenite i dopolnuvawata na 
Delovnikot na Sobranieto na Republika 
Makedonija, koi se izgotveni edinstveno po 
viduvawe na podnositelot, a toa e SDSM. 
Imeno, vo sovremenata praksa temelnata 
analiza i komparativnite parlamentarnite 
iskustva od drugite razvieni demokratski zemji 
bi trebalo da bidat osnova za predlagawe na 
izmeni, podobruvawa pred se na tekstot na 
Delovnikot. No vo ovoj slu~aj pred sebe gledam 
samo izmeni zaradi izmeni. 

Inaku, samo da ve potsetam kolegi ... 

Jas se nadevam deka }e bide vospostaven red vo 
salata. 

Trajko Veqanoski: Kolegi, ve molam da ja 
soslu{ame kole{kata. Povelete. 

Hristina Run~eva: Samo da ve potsetam kolegi 
deka Delovnikot koj {to denes se primenuva vo 
Sobranieto ne e podgotven edinstveno od 
mnozinstvoto, pred {est meseci kako {to vie 
tvrdite tuku ovaa delovni~ka verzija koja {to ja 
imame pred sebe e izgotvena u{te vo vremeto na 
pretsedatelot na Sobranieto Qup~o 
Jordanovski po model na slovene~kiot 
Delovnik. Taka {to navistina ovie zabele{ki 
koi {to se izneseni se bez seriozna analiza, 
zabele{ki koi {to se neizdr`ani, iako ovaa 
verzija be{e podgotvena vo sorabotka so 
aktuelnata opozicija, predlozite koi {to bea 
dostaveni vo tekot na izgotvuvaweto, mora da 
priznaete deka dobar del od niv bea i usvoeni. 
Navistina postojat uslovi, koga }e bidat 
sozdadeni uslovi da bidat zemeni predvid i 
zabele{kite koi {to gi imate vo odnos na ovoj 
Delovnik, kako i slabostite, me|utoa e potreben 
izvesen vremenski period vo koj {to }e mo`at 
da dojdat ovie zabele{ki na vidno pole i koga 
}e mo`at da bidat prezemeni vistinski ~ekori 
so cel tie da bidat koregirani. Ova ne e 
vistinskoto vreme za da se prezemat izmeni vo 
odnos na Delovnikot. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram i jas. 

Kontra replika ima gospodinot Dinevski Mende, 
povelete. 

Mende Dinevski: Blagodaram. 

Po`ituvana kole{ke, navistina vi ~estitam 
{to vo izminatite [est meseci samo edna{ ste 
se javile za zbor vo ova Sobranie, a sega 
o~igledno vi e vtor pat da se javite za replika. 
Toa e prvata rabota. 

Vtorata rabota, ka`ete mi eden Delovnik na 
edna evropska zemja {to e donesen bez prisustvo 
na opozicijata. 

I treta rabota, po~ituvana kole{ke, imate 
pravo vaka da govorite zaradi toa {to kako 
pratenik so polno rabotno vreme ve primija na 
Fakultet i sega predavate kako asistent i treba 
da im se zablagodarite na tie lu|e koi ve 
primija, iskoristivte pozicijata ~len na VMRO-
DPMNE i pratenik da bidete vraboteni. 
Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Ve molam kolega, toa ne e 
predmet na Delovnikot i ne bi trebalo da odime 
li~no. 

Ima zbor gospo|a Stefanovska Aneta, povelete. 

Aneta Stefanovska: Blagodaram po~ituvan 
pretsedatele. 

Po~ituvani kolegi pratenici, i pokraj site 
diskusii na kolegite od opozicijata odnosno od 
SDSM koi {to bea negativni sprema Delovnikot 
koj {to e sega vo primena i upatija te{ki 
zborovi, jas odnapred }e ka`am deka sega }e 
glasam protiv izmenite i dopolnuvawata na 
Predlogot za izmeni i dopolnuvawa na 
Delovnikot i to~no }e ka`am zo{to. 
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Predlogot e ednostran i napraven e bez 
konsultacii na prateni~kite grupi vo 
Sobranieto, bez opstojna analiza za sostojbite, 
za rabotata na telata i na Sobranieto i za 
pravata na pratenicite i poradi toa {to smetam 
deka Predlogot treba da se vrati vo forma, vo 
faza na inicijativa, vo koja }e se napravi edna 
poopse`na analiza za celata sostojba. Vo isto 
vreme, isto taka stoi faktot deka samo pet 
meseci kako ovoj Delovnik e donesen, {to zna~i 
deka seu{te do denes ne mo`eme dobra ocenka 
da napravime dali e dobar ili ne, vo {to e 
dobar ili ne. Jas ne se protivam deka vo nekoi 
delovi treba da se promeni, no smetam deka 
seu{te ne e zrelo vremeto za promena na ovoj 
Delovnik, bidej}i pak }e potenciram deka samo 
pet meseci e negovata primena. Potrebno e 
dijalog, zaedno so site politi~ki najgolemi 
partii i toj treba da bide su{tinski, a ne onaka 
kako {to velat prazen, samo na zborovi, 
opozicijata odnosno kolegite od SDSM. 

Bez koordinati me|u prateni~kite grupi, 
konkretni sogleduvawa na nedostatocite i 
problemite koi proizleguvaat od odredeni 
re{enija vo Delovnikot, toga{ }e mo`eme nie 
da napravime dobra analiza i toga{ }e mo`eme 
da znaeme vo {to treba da se promeni ovoj 
Delovnik i vo {to ne treba da se promeni. Nie n 
e mo`eme da ka`eme deka Delovnikot vo celina 
ne ~ini i zaradi toa ni e potrebno vreme vo 
praksa da vidime vo {to ~ini, a vo {to ne ~ini. 

Isto taka, smetam deka e potrebno da se 
razgledaat iskustvata na drugi dr`avi, osobeno 
na demokratski zemji so stari tradicii kako 
{to e Velika Britanija i drugi dr`avi, a posle 
toa opredeleni pratenici da vidat koe e 
nivnoto iskustvo, potoa da se zeme primer i da 
se napravi dobra ocenka za seto toa, pa da se 
izmeni Delovnikot. 

Isto taka, si go postavuvam pra{aweto dali 
gra|anite na Republika Makedonija davaat lo{a 
ocenka za rabotata na Sobranieto i za toa e 
vinoven Delovnikot ili odnesuvaweto na 
pratenicite od opozicijata, osobeno na kolegite 
od SDSM. 

Sega }e ka`am deka navistina e potreben 
dijalogot i ona {to ka`a gospo|ata Lo{kova 
Slavica {to se podrazbira pod dijalog. Sega jas 
bi go postavila obratno pra{aweto, {to 
opozicijata koja {to do sega diskutira{e, 
odnosno kolegite od SDSM podrazbiraat pod 
dijalog. Dali pod dijalog se podrazbira 
konkreten predlog od nivna strana ednostran, 
bez konkretni konsultacii so site drugi 
prateni~ki grupi vo ova Sobranie ili dijalogot 
navistina treba da bide su{tinski. 

Isto taka, tie potenciraa deka Delovnikot e 
donesen vo nivno otsustvo, a jas sakam da gi 
zapra{am dali nekoj gi natera ottuka da si 
zaminat ili sami tie donesoa takva odluka da 
si zaminat i zaradi seto toa nie sme vinovni 
zo{to go donesovme toga{ Delovnikot. 

Smetam deka site pratenici navremeno bea 
izvesteni i mo`ea slobodno da dojdat i da go 

glasaat ili da ne go glasaat Delovnikot, zna~i 
po nivna inicijativa be{e otsustvoto. Zatoa ne 
gledame nikakva krivica {to tie ne 
u~estvuvale vo donesuvaweto na na{iot 
Delovnik. Toa se fakti, dokazi koi treba da gi 
slu{nat gra|anite i sega drug nekoj im e kriv 
zo{to se donel Delovnikot.  

Inaku, za soznanie na gra|anite, ovoj Delovnik e 
edna verzija vo koja u{te koga gospodinot 
Jordanovski, koj {to be{e pretsedatel od 
SDSM, na Sobranieto na Republika Makedonija 
posle pove}e koordinacii so site prateni~ki 
grupi, izraboti edna verzija koja {to e sli~na 
so slovene~kiot Delovnik. Ovoj Delovnik e 
sli~en na slovene~kiot Delovnik i posle 
opstojni koordinacii, diskusii vo toj period, se 
napravi edna verzija koja e sli~na na sega{niot 
Delovnik. Vo toj period, okolu 20 pra{awa i 
problemi koi {to bea postaveni od strana na 
SDSM, okolu 16 ili 17 zabele{ki bea 
prifateni i vgradeni vo ovaa sodr`ina na 
Delovnikot. Sega e  mnogu interesno i ~udno 
koga samite na sebe si nao|aat maana, na ona {to 
sami si go izrabotile, a nie sme go prifatile. 
Iako nie imame ograni~ena diskusija, sakam da 
ka`am deka sekade vo Evropa se primenuvaat 
vakvi delovnici, vklu~itelno i Sovetot na 
Evropa i Evropskiot parlament, taka {to sakam 
da ka`am deka nieden delovnik vo svetot i vo 
evropskite zemji ne e sovr{en, me|utoa, toa ne 
zna~i deka na{iot Delovnik nema da e dobar. 
Sepak, za pet meseci ne e dovolno vreme da 
znaeme nie dali ovoj Delovnik e dobar, vo {to e 
dobar, vo {to ne e dobar, taka {to potrebno e 
podolgo vreme za da mo`eme nie da vidime 
nekoi sostojbi na samiot Delovnik. 

Vo vrska so ona {to nekoi kolegi prethodno, 
diskutanti od SDSM go ka`aa, eve konkretno 
gospodinot Makraduli deka Ambasadata na SAD 
dala nekakva zabele{ka vo vrska so na{iot 
Delovnik i citira{e deka gi pottiknuva i 
pozicijata i opozicijata na konstruktiven 
dijalog, da go prodol`at dijalogot, jas i toa go 
velam i prepora~uvam isto taka, kako nego, 
me|utoa, da bide toj su{tinski, ne samo na 
prazni zborovi. Zna~i ni{to novo ne ka`a i 
mislam deka za toa sepak  nosi krivica 
opozicijata koja {to vo toj period bez nikakva 
pri~ina go napu{ti Parlamentot.  

Pozicijata vikate deka vr{i teror. Ne znam 
kade go gledate toj teror, zatoa {to vie celo 
vreme upatuvate te{ki zborovi, a nie sekoga{ 
argumenti vi vozvra}ame deka toa ne e dobro, ne 
e kulturno, deka ne treba da imate takvo 
doma{no vospitanie i deka treba poinaku da 
diskutirate, da vidat gra|anite deka navistina 
mislite dobro na na{ata dr`ava.  

Gospodinot Andonov Mile totalno, 
diskutiraj}i, ne znae{e nitu da go pro~ita 
svojot govor, zna~i ona {to mu be{e napi{ano, 
mislam deka duri ne go ni razbira{e toa {to go 
~ita{e. Zna~i, se slu`ite so nekakvi raboti koi 
navistina se nedoli~ni tuka pred gra|anite i 
zaradi seto toa jas mislam deka vi pa|a va{iot 
rejtin. Vo seta taa sostojba i vo site ovie 
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argumenti {to jas gi iska`av, mislam deka treba 
da se iskoregirate, da se popravite i deka 
sepak treba da sfatite deka ova vreme ne e 
zrelo sega za da se  menuva na{iot Delovnik. 
Na{iot Delovnik vo nekoi raboti navistina e 
dobar, bidej}i sakam i da ve potsetam prethodno 
kakvi sostojbi vie stvaravte. Ako nie nosime 
zakoni navistina efikasno i pobrzo i so toa se 
zadovolni gra|anite, vie sakavte da gi vklu~ite 
na{ite reformi, davavte tuka niz celo 
Sobranie amandmani so iljadnici, tro{evte 
mnogu hartija za seto toa, bez potrebni 
amandmani stavavte mnogubrojni, za da mo`e da 
se zako~i rabotata na Sobranieto. Site tie 
sostojbi sakate sega povtorno da gi vratite i 
zaradi seto toa vam vi e kriv Delovnikot. No 
mislam deka dovolno gra|anite mo`at da vidat 
i da znaat deka sega ne e vreme da se nosi 
Delovnikot i da se vr{i izmena, deka site ovie 
fakti i argumenti }e gi sfatite najdobro 
namerno, zatoa {to cela javnost i vas ve slu{a 
no i nas ne slu{a, taka {to }e gi stavi na vaga 
site na{i argumenti i va{i argumenti i }e 
razbere zo{to seto ova vaka se diskutira denes.  

Jas u{te edna{ }e ka`am deka }e bidam protiv 
izmenite i dopolnuvawata na Delovnikot i za 
toa }e treba vistinski dijalog, vistinska 
konsultacija so site prateni~ki grupi i toa 
zna~i edna demokratija, a ne ona {to go ka`uva 
opozicijata. Blagodaram.  

Trajko Veqanovski: Blagodaram i jas.  

Replika ima gospo|a Roza Topuzova Karevska, 
povelete.  

Roza Topuzova Karevska: Blagodaram po~ituvan 
pretsedatele.  

Po~ituvan Cvetko Grozdanov, kolega, znam deka 
ste nervozni {to ne ste predlo`eni za 
gradona~alnik, me|utoa, ovoj pat sega 
debatirame za Delovnikot.  

Edinstveno {to mo`am da se soglasam so 
kole{kata e va{iot, odnosno kako {to nekolku 
pati potenciravte na{iot Delovnik tokmu 
va{iot Delovnik, no ne izlegov za da 
polemiziram so vas, izlegov samo da ka`am 
nekolku fakti i da gi sprotivstavam 
argumentite, zatoa {to vie iako se povikuvavte 
na argumenti, nemate.  

Prvo, }e po~nam hronolo{ki. Da, gospodinot 
Qup~o Jordanovski predlo`i, dade predlog - 
Delovnik vo Sobranieto, do prateni~kite grupi 
isprati eden Delovnik tekst da ka`am, me|utoa, 
nitu edna, povtoruvam nitu edna prateni~ka 
grupa bez razlika dali be{e od 
parlamentarnoto mnozinstvo ili od opozicijata 
ne dade soglasnost za toj Delovnik. Toga{ i 
prateni~kite grupi koi bea od parlamentarnoto 
mnozinstvo se sprotivstavija na takov 
Delovnik, a prateni~kata grupa na VMRO 
DPMNE posebno vo govorot }e vi ka`am {to 
govore{e, od bu{ewe na demokratijata, 
zamol~uvawe na opozicijata, stra{no edno 
umime itn., za toj Delovnik. Jas sum iznenadena 
od ogromnata po~it {to sega ja poka`uvate kon 
gospodinot Qup~o Jordanovski koja toga{ na 

mnogu ~uden na~in ja demonstriravte. Imeno, 
toga{niot pratenik Nikola Gruevski, sega{en 
premier, ja izvadi karti~kata i ne mu ovozmo`i 
da ja vodi sednicata na gospodinot Qup~o 
Jordanovski.  

Vtoro, da prodol`ime ponatamu, vakvi predlog 
delovnici bea dostavuvani vo Sobranieto vo 
oktomvri 2006 godina, potoa ima{e vo fevruari 
2006 i posleden vo januari 2007 godina. Bea 
formirani rabotni grupi koi rabotni grupi bea 
vo sostav: gospodinot Trajko Veqanovski, kako 
pretsedatel na Komisijata za izbori i 
imenuvawe, gospodinot Besim Dogani, potoa 
kolegite Blagoj Za{ov, toga{, Marjan Dodovski, 
Oliver Spasovski, Roza Topuzova Karevska i 
Aziz Polo`ani. Eve gi zapisnicite so 
zabele{kite koi sme gi stavile kako rabotna 
grupa, na onie {to site sme se soglasile i na 
onie za koi sme smetale deka ima prostor da se 
razgovara. Nitu edna od niv ne e vgradena vo 
ovoj Predlog Delovnik nitu edna od site ovie 
dogovoreni. I ne e to~no, site prateni~ki grupi 
na barawe na prateni~kata grupa na LDP do 
pretsedatelot dostavivme zabele{ki na 
Predlog Delovnikot i ~ekame od mesec 
oktomvri da bidat staveni na dneven red.  

Trajko Veqanovski: Blagodaram.  

 Kontra replika gospo|a Aneta Stefanovska.  

Aneta Stefanovska:  Blagodaram pretsedatele.  

Gospo|o Topuzovska, jas nema da vi vozvratam so 
isto, samo }e vi ka`am deka mnogu e lo{o {to 
`iveete vo minatoto. I ne za xabe vie go barate 
i drugarot Tito. Zna~i, mnogu e lo{o {to 
`iveete vo minatoto i celo vreme se hranite od 
minatoto. Vie ne sakate reformi, ne sakate da 
odime napred, ne sakate duri realno nitu vo 
Evropskata unija da odime i vo NATO, so 
vakvite dela {to gi pravime. Jas nema da vi 
vozvratam na nekakov na~in kakov {to vie 
ka`uvate za minatoto, me|utoa, so argumenti 
to~no i so fakti, jas vi ka`uvam deka e to~no 
ova {to go ka`av jas. I, narodot ceni, site 
iskazi {to gi ka`uvame, narodot znae da gi 
ceni. Ne za xabe nie imame 40% rejting, a vie 
nitu eden posto, koj znae i 1%, imate. Sakam da 
ka`am deka treba da se koregirate vo va{ite 
iska`uvawa i prestanete da `iveete vo 
minatoto. Blagodaram.  

Trajko Veqanovski: Blagodaram.  

Replika iam gospodinot Jani Makraduli.  

Jani Makraduli:  Blagodaram pretsedatele.  

Sakam da repliciram vo eden del vo odnos na 
site diskutanti od VMRO DPMNE koi {to go 
imaat pred niv liv~eto so tezite. Da pojasnam 
dve raboti i da gi povtoram, bidej}i o~igledno 
}e se natprevaruvame vo povtoruvaweto na 
nekoi nevistini vo demantiraweto na nekoi 
nevistini {to doa|aat od strana na pratenicite 
na VMRO DPMNE.  

Predlo`enite izmeni se najmalku dva meseci na 
masata na koordinacijata kako zabele{ki od 
prateni~kata grupa na SDSM. Toa e edna rabota.  
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Vtora rabota, inicijativa od na{a strana ima 
pokrenato nekolu pati da se razgovara za ovaa 
tema i nekolku uka`uvawa od Sovetot za  
evropski integracii kon pretsedatelot na 
Sobranieto da se porazgovara za ovaa tema, 
bidej}i spored site vo Republika Makedonija 
osven za pratenicite na VMRO DPMNE ova ne e 
kriterium za vleguvawe vo Evropa. Deneska 
zboruvame za potrebata za donesuvawe i ako 
odime po logikata na ona {to go zboruva{e 
prethodniot pratenik, deka denes ne e vreme. 
Svedoci bevme deka denes ne e vreme spored 
VMRO DPMNE da se zboruva za sostojbata na 
etni~kite podelbi vo obrazovniot proces vo 
Struga.V~era ne be{e vreme da se zboruva deka 
450 iljadi lu|e ne mo`at da zemat plata, nekni 
ne be{e vreme da se zboruva za mleko 
proizvoditelite. Pred toa tri pati ne be{e 
vreme da se zboruva za toa dr`avata da im 
pla}a po 1500 denari na 50 iljadi semejstva da 
si gi pokrijat smetkite za struja. Vo va{iot 
Delovnik ne se dozvoluva, ili nikoga{ ne e 
vreme za aktuelni temi {to gi dopiraat 
gra|anite na Republika Makedonija. Dodeka vie 
najdete vreme, Albanija i Hrvatska vlegoa vo 
NATO, Srbija i Crna Gora ne prestignuvaat, a 
Makedonija, a za demokratijata vo Makedonija 
nema ni vreme, ni mesto. Blagodaram.  

Trajko Veqanovski: Blagodaram i jas.  

 Kontra replika gospo|a Aneta Stefanovska. 

Aneta Stefanovska:  Blagodaram pretsedatele, 

Po~ituvan kolega, ima edna latinska pogovorka 
i veli:"do koga Katalino }e go zloupotrebuvate 
na{eto trpenie". Zna~i, jare i pare ne se 
me{aat tuka. Nie imame predlog na Delovnik 
zza izmenuvawe i dopolnuvawe na Delovnikot 
na Sobranieto na Republika Makedonija. Vie 
vikate, nie tuka diskutirame za potrebata za 
donesuvawe na Delovnikot. Me{ate mleko 
proizvoditeli, me{ate Struga, me{ate drugi 
raboti, zna~i me{ate jare i pare. Toa tuka go 
gledaat i va{ata arogancija ne ve vodi nikade. 
Jas nekolku pati vi ka`uvam najdobronamerno, 
ne se odnesuvajte taka, bidej}i se pove}e i 
pove}e averzija sozdavate sprema sebe. 
Blagodaram.  

Trajko Veqanovski: Blagodaram i jas.  

Sleden za zbor e gospo|a Blagorodna Duli}. 

Blagorodna Duli}:  Blagodaram pretsedatele.  

Mislam deka e neproduktivno da se vra}ame 
nazad i da zboruvame za toa kako e donesen 
Delovnikot, {to prethode{e za donesuvawe na 
Delovnikot, zaradi toa {to }e ne odvede vo 
nekoi drugi vodi vo koi {to ne sakame da odime 
ni vie, ni nie. Fakt e deka imame eden Delovnik 
koj {to vo primenata e  mnogu mlad, koj {to 
Delovnik poka`a deka vo pove}e raboti e 
pozitiven. Me|utoa, ne mo`e da se odbegne da se 
ka`e i toa deka mo`e za odredeni re{enija da 
diskutirame za da go podobrime Delovnikot. 
Sega pra{awe e dali so ovoj predlog koj {to e 
podnesen od pratenicite na SDSM nie 
ostanatite pratenici mo`eme da intervenirame 
vo predlozite na Delovnikot, osven da glasame 

protiv, ili da prifatime nekoi ili da 
intervenirame da se izmenat onie odredbi koi 
{to se opfateni so predlogot na Delovnikot. 
Nie po~ituvani kolegi site ostanati osven 
prateni~kata grupa na SDSM ne mo`eme vo ovaa 
faza i vo ovaa postapka da predlagame izmeni 
na Delovnikot, osven onie koi {to se opfateni 
vo nivniot predlog. Toa istoto go sogledavme i 
pri rabotata na Komisijata, me|utoa ni be{e 
odgovoreno deka nikoj ne ne spre~uva i jas, ili 
bilo koj od nas da stavi predlog za izmena i 
dopolnuvawe na Delovnikot vo odnos na drugi 
propisi koi {to se sodr`ani vo Delovnikot. 
[to zna~i toa? ]e igrame sam po sam, deka sekoj 
sega }e odi kon toa da izgotvuva svoj predlog i 
svoe viduvawe na ona kako {to treba da izgleda 
eden Delovnik na Sobranieto na Republika 
Makedonija, a se zalagame za dijalog, se 
zalagame za konsenzus, se zalagame za 
usoglasuvawe na stavovi, se zalagame za 
usvojuvawe na re{enija koi {to }e bidat 
prifatlivi za dobroto na raboteweto na 
Sobranieto na Republika Makedonija. Od ovie 
pri~ini vedna{ vo svojata diskusija ka`av, sega 
povtoruvam, deka ovoj predlog za izmena i 
dopolnuvawe na Delovnikot za mene e 
neprifatliv. [to smetam deka pozitivno e 
napraveno dosega vo praksata vo primenata na 
Delovnikot. Pred se, rabota po komisiite, tamu 
ve}e se poka`uva interes na pratenicite koi 
{to ne se ~lenovi na komisiite da u~estvuvaat 
vo rabotata na komisiite kade {to ~uvstvuvaat 
deka imaat interes, ili potreba da go ka`at 
svojot zbor. I tokmu toa smetam deka koga }e 
diskutirame za izmeni i dopolnuvawe na 
Delovnikot treba da ja zajakneme ulogata na 
komisiite vo smisla da se ostavi pogolemo 
vreme, podolgo vreme od zaka`uvawe na 
sednicata na Komisijata do zaka`uvawe na 
sednicata na Sobranieto kade {to }e se gleda 
soodvetniot zakonski proekt za da mo`e 
Komisijata navistina da ja odigra svojata uloga. 
Ova vpro~em mo`e da se napravi i so dogovor i 
so tolkuvawe na samiot Delovnik, a mislam 
deka vo idnina }e mo`eme toa da go napravime 
so ogled {to nema da imame takva navala na 
zakonski proekti od strana na Vladata  za 
rabota na komisiite i na Sobranieto na 
Republika Makedonija. Mnogu se diskutira{e za 
toa {to "MOST" konstatiral kako negativni 
raboti vo rabotata na Sobranieto i na koj na~in 
postapuvaat poodelni pratenici, so toa {to ne 
bile aktivni, ne se javuvale za zbor, primale 
plata, a ne si ja vr{ele svojata rabota. Mislam 
deka vo vrska so toa treba da se pogledne i 
drugata strana na medaljata da ja ka`eme i 
konstatacijata na MOST deka odredeni 
pratenici nedozvoleno mnogu otsustvuvaat od 
rabotata na Sobranieto.  

Pa mislam deka vo vrska so toa treba da se 
pogleda i drugata strana na medaqata, da ja 
ka`eme i konstatacijata na MOST deka 
odredeni pratenici ne dozvoleno mnogu 
otsustvuvaat vo rabota na Sobranieto, toa e 
to~no notirano i drugo tie podatoci poka`uvaat 
deka nekoi samo }e se pro{etaat i }e se 



 

 

 

47/31.- 

potpi{at za da bidat videni, a gi nema na 
glasaweto. Tie podatoci se to~no obraboteni vo 
Izve{tajot na MOST za rabota na Sobranieto na 
Republika Makedonija. 

Od tie pri~ini smetav deka vo idniot Delovnik 
treba navistina da predvidime odredbi za 
jaknewe na odgovornosta na pratenicite za 
rabota vo Sobranieto da ne im bide Sobranieto 
samo popatno mesto na navra}awe, tuku 
navistina da si ja zarabotuvaat svojata plata 
kako site vraboteni vo site ostanati ustanovi 
vo Republika Makedonija.  

[to se odnesuva do prateni~kite pra{awa, onie 
kolegi {to bea vo Anglija videa tamu deka 
tematski se rasprava po odredeni pra{awa 
odnosno po odredeni ministerstva na odredena 
zaka`ana sesija. I toga{ doa|aat ministrite na 
koi {to odnapred im se ka`uva na koja tema }e 
se diskutira i na koja tema }e bidat pra{uvani. 
Nie ovde sakame da ja nacrtame celata Vlada za 
da poka`eme koi sme nie, a koi se oni zaradi 
toa {to nie gi birame i spored toa treba da 
bidat tuka postojano vo periodot na toj den koga 
se postavuvaat prateni~ki pra{awa, a se 
sudruvame so edna druga paradoksalna 
situacija, }e se ispucaat prvite pra{awa od 
opozicijata od prviot, vtoriot eventualno 
tretiot red i potoa nema nikakov interes, 
me|utoa budno se sledi dali se tuka site 
ministri za da vidat koja e vlast na 
pratenicite, deka tie tuka se da odgovaraat i 
da bidat poni`uvani od strana na pratenicite. 
Spored toa mislam kolegi deka vo toj pogled 
treba seriozno da razmislime i deka mo`eme da 
prifatime ona {to e dolgogodi{no da ne ka`am, 
vekovno iskustvo na Parlamentot vo Anglija i 
da go primenime toa kaj nas zaradi toa {to 
sekoga{ koga ~ovek ne e podgotven za odredeno 
pra{awe toj dolgo zboruva. Znaete za onaa 
pogovorka, nemam tolku vreme i zaradi toa ti 
pi{uvam dolgo pismo. Spored toa, navistina se 
zalagam za toa  odnapred da bidat postaveni i 
da koncentrirame, ovaa sednica }e postavuvame 
pra{awa na pretsedatelot na Vladata i 
nekolku ministri, drugata sesija da bide na 
nekoi drugi ministri i da se koncentrirame na 
taa materija, da se pripremame i nie i tie i 
toga{ }e nemame problem za dol`inata na 
govorite pri odgovarawe na prateni~kite 
pra{awa. Od ovie pri~ini kolegi sum za toa da 
pristapime kon pregovori i razgovori so toa 
{to site pratenici }e bidat konsultirani i }e 
gi dadat svoite predlozi i svoite viduvawa za 
podobruvawe na tekstot na Delovnikot za 
rabota na Sobranieto na Republika Makedonija, 
me|utoa ne prifa}am ednostrano diktirawe na 
ona {to samo mu odgovara na mal broj na 
pratenici na ova Sobranie. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Replika ima gospo|a Bendevska Vesna, povelete. 

Vesna Bendevska: Blagodaram pretsedatele. 

Kole{ke Duli}, Delovnikot e dokument so koj gi 
dogovarame pravilata na igra i odnesuvawe 
odnosno so koj go determinirame na~inot na 

rabota na pratenicite vo Sobranieto na 
Republika Makedonija i vie toa mnogu dobro go 
znaete. Bidej}i sakate da govorite okolu 
efikasnosta vo rabotata na Sobranieto }e ve 
potsetam na eden neslaven rekord {to ova 
Sobranie go ima kako percepcija ne samo na 
gra|anite {to bi rekla edna va{a kole{ka od 
va{ata prateni~ka grupa, tuku kako fakt. Ova 
vladea~ko mnozinstvo vo minatiot i ovoj sostav 
donese najgolem, rekorden broj golem zakoni koi 
padnaa pred Ustaven sud. Ova Sobranie do sega 
nitu ja poka`uva, nitu  doka`uva deka mo`e i 
ima kapacitet da gi odrabotuva  svoite ustavni 
nadle`nosti, a toa e da donesuva zakoni koi 
nema da pa|aat pred Ustaven sud, tuku naprotiv 
}e bidat vo funkcija na ureduvawe na razli~ni 
oblasti od op{testvenoto `iveewe. Denes 
kole{ke Duli} vie najdobro znaete deka 
govorime ima li potreba da se meni va{iot 
Delovnik. Kole{kata Stefanovska vo svojot 
govori sedum pati, Delovnikot {to go donesovte 
vo otsustvo na opozicijata go nare~e kako va{ 
Delovnik. Nemo`am da definiram pogolema 
potreba od taa, Delovnikot koj nie ne go 
~uvstvuvame za  na{, tuku za va{ sozdava 
seriozen problem vo rabotata na Sobranieto na 
Republika Makedonija. Ne e to~no deka vo ovaa 
faza vie ne mo`ete da davate svoi predlozi, ne 
e to~no. Samo od vas o~ekuvame politi~ka volja 
da dadete zeleno svetlo za ona {to zna~i prva 
faza na gledawe na Predlog Delovnikot koj 
doa|a od na{a strana za da mo`ete da podnesite 
va{i viduvawa na na{iot predlog. I da sedneme 
mnogu konstruktivno so mnogu politi~ka volja i 
konsenzus da dojdeme do dokument koj }e go 
~uvstvuvame ne samo va{ kole{ke Duli}, tuku 
podednakvo na site pratenici vi Republika 
Makedonija, ne samo za ovoj sostav tuku i za 
idnite parlamentarni sostavi. Zna~i denes 
govorime imate ili nemate politi~ka volja, 
bukvalno da pridoneste da doneseme, kako 
rezultat na politi~ki konsenzus ona {to ni  e 
zabele{ka od strana na Evropskata komisija 
okolu na~inot na donesuvawe na Delovnikot na 
18 juli 2008 godina.  

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Kontra replika gospo|a Duli} Blagorodna, 
povelete. 

Blagorodna Duli}: Jas ne znam deka postoi na{ 
i va{ Delovnik. Koga kole{kata Aneta ka`a 
na{ misle{e na site pratenici vo Sobranieto 
na Republika Makedonija, zatoa {to nie ne se 
delime na va{i i na{i i na va{i i na{i zakoni. 
[to se odnesuva na rabotata na Ustavniot sud, 
toa mislam deka koga postoi edna takva 
institucija zatoa e i vospostavena, treba da si 
ja vr{i svojata rabota spored zakonite i 
Ustavot na Republika Makedonija. Dali toa go 
~ini ili ne go ~ini ne e mesto da raspravame, 
me|utoa ako po va{ata logika odime bi trebalo 
Ustaven sud da ne postoi. Spored toa kole{ke i 
nie sme za toa da diskutirame za podobruvawe 
na Delovnikot, me|utoa ako dobro go prou~ite 
Delovnikot, Delovnikot ne mo`e da se primeni 
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na vakov na~in, kako {to velite da nie 
predlagame svoi re{enija tamu. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Replika ima gospo|a Grkovska-Lo{kova Slavica, 
povelete. 

Slavica Grkovska-Lo{kova: Blagodaram 
pretsedatele. 

Gospo|o Duli} toa {to vie go velite deka 
pratenicite treba da si ja izvr{uvaat svojata 
funkcija tokmu so ovoj va{ Delovnik e 
onevozmo`eno i ednostavno za~uduva kako eden 
pretsedatel na Zakonodavno-pravna komisija  ne 
mo`e toa da go sogleda, deka so va{iot 
Delovnik prakti~ki e onevozmo`uvaat 
pratenicite da ja izvr{uvaat svojata funkcija 
me|u koi edna od najva`nite e i kontrola na 
raboteweto na Vladata. Edna od najva`nite e 
isto taka predlagawe na novi zakonski re{enija 
koi {to }e gi podobrat realnite sostojbite  vo 
Republika Makedonija itn. Za~uduva isto taka, 
kako vie sega se sprotivstavuvate na 
"ednostrano podnesuvawe na izmeni vo 
Delovnikot". Ako bevte pratenik so integritet, 
ako bevte dosledna na svoite stavovi toga{ ve 
pra{uvam zo{to ne go tvrdevte istoto koga go 
glasavte Delovnikot bez prisustvo na 
opozicijata. Zo{to toga{ ne vi smeta{e {to 
site prateni~ki grupi ne se vo salata, zo{to 
toga{ ne vi smeta{e {to site prateni~ki grupi 
nemale mo`nost da se proiznesat po va{iot 
Delovnik i nitu edna nivna zabele{ka ne e  
prifatena, ili toga{ imavte druga situacija. 
Dvostran Delovnik, podnesen od prateni~kite 
grupi na VMRO-DPMNE i zaradi toa {to ste 
poslu{en pratenik na partijata i moravte da go 
poslu{ate pastirot i da go ispolnite majskiot 
dogovor me|u Gruevski i Ali Ahmeti, me|u koi 
edna od to~kite be{e izmena na Delovnikot vo 
koj {to vo me|udrugoto se ograni~at diskusiite i 
}e se pro{iri upotrabata na albanskiot jazik vo 
Sobranieto. I jas ve pra{uvam, zo{to toga{ ne 
bevte principielna i dosledna da go barate 
istoto ona {to go baravte denes na sednica. 

Trajko Veqanoski: Blagodaram. 

Za kontra replika e prijavena gospo|a Duli} 
Blagorodna, povelete. 

Blagorodna Duli}: Konstatiram prvo deka se 
upotrebuvaat srbizmi vo iska`uvaweto na 
kole{kata. Dali nekoj }e go vikame papa ili 
pastir mislam nema nekoja golema razlika.  

Ona {to se slu~uva, a {to e skandalozno 
kole{ke, e toa {to Grcija kako dokaz za 
neposlu{nost na Vladata na Republika 
Makedonija }e go koristi govorot na va{iot 
papa. Blagodaram. 

Trajko Veqanoski: Ja prekinuvam sednicata i 
prodol`uvame utre so istata sednica vo 11.00 
~asot. Blagodaram. 

(Sednicata prekina vo 17,58 ~asot) 

 


